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(EFSA—#N-F) Hambali was rendered to CIA custody on August |, 2003, and
almost immediately subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques.'”* On September

4, 2006, he was transferred to U.S. military custody.'"

G. CIA Secondary Effectiveness Representations—Less Frequently Cited Disrupted Plots,
Captures, and Intelligence that the CIA Has Provided As Evidence for the Effectiveness

of the CIA’s Enhanced Interrogation Techniques

(EPSA—#NF) In addition to the eight most frequently cited “thwarted” plots and

terrorists captured, the Committee examined 12 other less frequently cited intelligence successes
1744

that the CIA has attributed to the effectiveness of its enhanced interrogation techniques.
These representations are listed below:

The Identification of Khalid Shaykh Mohammad (KSM) as the Mastermind
of the September 11, 2001, Attacks
The Identification of KSM’s “Mukhtar” Alias

The Capture of Ramzi bin al-Shibh

The Capture of KSM

The Capture of Majid Khan

The Thwarting of the Camp Lemonier Plotting

The Assertion That Enhanced Interrogation Techniques Help Validate
Sources

The Identification and Arrests of Uzhair and Saifullah Paracha
Critical Intelligence Alerting the CIA to Jaffar al-Tayyar

The Identification and Arrest of Saleh al-Marri

The Collection of Critical Tactical Intelligence on Shkai, Pakistan
Information on the Facilitator That Led to the UBL Operation

,_‘
WIS hole| w9 |ovjujs|w|t| —

1742 1241
1743 1242 (0507447, SEP 06}, 2215 (0512482 SEP 06)

1744 The CIA’s June 2013 Response states: “our review showed that the Study failed to include examples of
important information acquired from detainees that CIA cited more frequently and prominently in its representations
than several of the cases the authors chose to include.” This is inaccurate. The CIA’s June 2013 Response provided
three examples: the “Gulf shipping plot” (which is addressed in the full Committee Study and in this summary in the
context of the interrogation of Abd al-Rahim al-Nashiri), “learning important information about al-Qa’ida’s anthrax
plotting and the role of Yazid Sufaat” (which is addressed in the full Committee Study and in this summary in the
context of the interrogation of KSM), and “the detention of Abu Talha al-Pakistani” (which is addressed in the full
Comumittee Study and in this summary in the section on the “Thwarting of the United Kingdoem Urban Targets Plot
and the Capture of Dhiren Barot, aka Issa al-Hindi.”).
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1. The ldentification of Khalid Shaykh Mohammad (KSM) as the Mastermind of the
September 11, 2001, Attacks

(M} The CIA represented that CTIA detainee Abu Zubaydah provided

“important” and “‘vital” information by identifying Khalid Shaykh Mohammed (KSM) as the
mastermind behind the attacks of September 11, 2001.7% CIA Director Hayden told the
Committee on April 12, 2007, that:

*...it was Abu Zubaydah, early in his detention, who identified KSM as the
mastermind of 9/11. Until that time, KSM did not even appear in our chart of
key al-Qa’ida members and associates,”740

(w) On at least two prominent occasions, the CIA represented,

inaccurately, that Abu Zubaydah provided this information after the use of the CIA’s enhanced
interrogation techniques. On May 30, 2005, the Office of Legal Counsel wrote in a now-
declassified memorandum:

“Interrogations of [Abu] Zubaydah—again, once enhanced interrogation
techniques were employed—furnished detailed information regarding al
Qaeda’s ‘organization structure, key operatives, and modus operandi’ and
identified KSM as the mastermind of the Septerber 11 attacks.”!7#

1743 For example, in the September 6, 2006, speech validated by the CIA, President George W. Bush stated that:
“[Abu} Zubaydah disclosed Khalid Sheikh Mohanmmed, or KSM, was the mastermind behind the 9/11 attacks and
used the alias Mukhtar. This was a vital piece of the puzzle that helped our intelligence community pursue KSM.”
See also CIA document dated July 16, 2006, entitled, “DRAFT Potential Public Briefing of CIA’s High-Value
Terrorist Interrogations Program,” and “CIA Validation of Remarks on Detainee Policy” drafts supporting the
September 6, 2006, speech by President George W. Bush. See also unclassified Office of the Director of National
Intelligence release, entitled, “Summary of the High Value Terrorist Detainee Program,” as welt as CIA classified
Statement for the Record, Senate Select Committee on Intelligence, provided by General Michael V. Hayden,
Director, Central Intelligence Agency, 12 April 2007 (DTS #2007-1563).

1746 CTA classified Statement for the Record, Senate Select Committee on Intelligence, provided by General Michael
V. Hayden, Director, Central Intelligence Agency, 12 April 2007; and accompanying Senate Select Commmittee on
Intelligence hearing transcript for April 12, 2007, entitled, “Hearing on Central Intelligence Agency Detention and
Interrogation Program.” (See DTS #2007-1563 and DTS #2007-3158.) This testimony contradicted statements
made in 2002 to the Joint Inquiry by _ in which she indicated that an operative arrested in
Febrizary 2002 in -, prior to the capture of Abu Zubaydah, provided “proof... that KSM was a senior al-Qa’ida
terrorist planner.” (See interview by the Joint Inquiry of h I R0 ACTED],
ﬁ, [REDACTEDY; subject: Khalid Shaykh Mohammad (KSM); date: 12 August 2002 (DTS #2002-
4630).)

177 Memorandum for John A. Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G.
Bradbury, Principal Deputy Assistant Attorney General, Office of Legal Counsel, May 30, 2005, Re: Application of
United States Obligations Under Article 16 of the Convention Against Torture to Certain Techniques that May be
Used in the Interrogation of High Value Al Qaeda Detainees,
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(fPSJ_#N-F) The OLC memorandum cited a document provided by the CIA to
support the statement.’™® The OLC memorandum further stated that the CIA’s enhanced
interrogation techniques provide the U.S. government with “otherwise unavailable actionable
intelligence,” that “ordinary interrogation techniques had little effect on...Zubaydah,” and that
the CIA had “reviewed and confirmed the accuracy of [the OLC’s] description of the
interrogation program, including its purposes, methods, limitations, and results.”™*

&S/ %) 1o November 2007, the CIA prepared a set of documents and

talking points for the CIA director to use in a briefing with the president on the effectiveness of
the CIA’s waterboard interrogation technique. The documents prepared assert that Abu
Zubaydah identified KSM as the “mastermind” of the September 11, 2001, attacks after the use
of the CTA’s enhanced interrogation techniques.'™°

&SI 22 While Abu Zubaydah did provide information on KSM’s role in

the September 11, 2001, attacks, this information was corroborative of information already in
CIA databases and was obtained prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques.
There is no evidence to support the statement that Abu Zubaydah’s information—obtained by
FBI interrogators prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques and while Abu
Zubaydah was hospitalized—was uniquely important in the identification of KSM as the
“mastermind” of the 9/11 attacks.

(U) The following describes information available to the CIA prior to the capture of Abu
Zubaydah:

¢ (U) Both the Congressional Joint Inquiry Into the Intelligence Community Activities
Before and After the Terrorist Attacks of September 11, 2001, and the CIA Office of the
Inspector General Report on CIA Accountability With Respect to the 9/11 Attacks
include lengthy chronologies of the Intelligence Community’s interest in KSM prior to
the attacks of September 11, 2001. The timelines begin in 1995, when the United States
determined that KSM was linked to the 1993 bombing of the World Trade Center,
leading to the determination by the National Security Council’s Policy Coordination

1748 See CIA Briefing Notes on the Value of Detainee Reporting, faxed to the OLC in April 2005. The “Briefing
Notes” state: “Within months of his arrest, Abu Zubaydah provided details about al-Qa’ida’s crganizatien structure,
key operatives, and modus operandi. It also was Abu Zubaydah, early in his detention, who identified KSM as the
mastermind of 9/11." As described in detail in Volume II, this CIA docwment did not specifically reference the
CIA’s enhanced interrogation techniques; however, it was provided to the OLC to support the OLC’s legal analysis
of the CIA’s enhanced interrogation techniques. The document included most of the same examples the CIA had
previously provided as examples of the effectiveness of the CIA’s enhanced interrogation techniques. There are no
records to indicate that the CIA, in reviewing draft versions of the OLC memorandum, sought to correct the
inaccurate OLC statements.

1™ Memorandum for John A. Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G.
Bradbury, Principal Deputy Assistant Attorney General, Office of Legal Counsel, May 30, 2005, Re: Application of
United States Obligations Under Article 16 of the Convention Against Torture to Certain Techniques that May be
Used in the Interrogation of High Valtue Al Qaeda Detainees.

175 “DCIA Talking Points: Waterboard 06 November 2007, and supporting materials, dated November 6, 2007,

with the notation the document was “sent to DCIA Nov. 6 in ireiaration for POTUS meeting.”
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Group that KSM was a top priority target for the United States.!™! The Congressional
Joint Inquiry further noted that information obtained prior to the September 11, 2001,
attacks “led the CIA to see KSM as part of Bin Ladin’s organization.”'”>? There was also
CTA reporting in 1998 that KSM was “very close” to UBL.1®® On June 12, 2001, it was
reported that “Khaled” was actively recruiting people to travel outside Afghanistan,
including to the United States where colleagues were reportedly already in the country to
meet them, to carry out terrorist-related activities for UBL. According to the 9/11
Commission Report, the CIA presumed this “Khaled” was KSM.7*

. (M) On September 12, 2001, a foreign government source,

described as a member of al-Qa’ida, stated “the 11 September attacks had been
masterminded from Kabul by three people,” to include “Shaykh Khalid,” who was related
to Ramzi Yousef,!’>

o S/~ Alsoon Scptember 12, 2001, a CIA officer familiar with

KSM wrote a cable stating that “[o]ne of the individuals who has the capability to
organize the kind of strikes we saw in the World Trade Center and the Pentagon is Khalid
" Shaykh Mohammad.”!7>¢

. (M) On September 15, 2001, a CIA officer wrote to a number of

senior CTC officers, “T would say the percentages are pretty high that Khalid Sheikh
Mohammad is involved [in the September 11, 2001, attacks].”!7>

. (?Sl_ﬁN—F—) On October 16, 2001, an email from a CTC officer who had

been tracking KSM since 1997, stated that although more proof was needed, “I believe
KSM may have been the mastermind behind the 9-11 attacks.”!7*®

1731 Joint Inguiry Into the Intelligence Community Activities Before and After the Terrorist Attacks of September

11, 2001, Report of the Senate Select Committee on Intelligence and the House Permanent Select Commiittee on
Intelligence, December 2002, pp. 325 — 331 (DTS #2002-5162); CIA Office of the Inspector General Report on CIA
Accountability With Respect to the 9/11 Attacks, June 2003, pp. xi, 100-126 (DTS #2005-3477).

1752 Joint Inquiry Into the Intelligence Community Activities Before and After the Terrorist Attacks of September
11, 2001, Report of the Senate Select Committee on Intelligence and the House Permanent Select Committee on
Intelligence, December 2002, p, 329 (DTS #2002-5162).

1752 pIRECTOR ||l _SEP 98), disseminated as || N | NIIIIIIIE; Office of the Inspector General
Report on CIA Central Intelligence Agency Accountability Regarding Findings and Conclusions of the Report of the
Joint Inquiry Into Intelligence Community Activities Before and After the Terrorist Attacks of September 11, 2001
(DTS #2005-3477), pp. 105-107.

1754 The 9/11 Commission Repott; Final Report of the National Commission on Terrorist Attacks Upon the United
States, p. 277.

1755 h 64626 (1318427 SEP 01); I 64627 (131843Z SEP 01)

1756 CIA Office of the Inspector General Report on CIA Accountability With Respect to the 9/11 Attacks, June 2005,
p. 113 (DTS #2005-3477).

1757 Email from: : to: |GG X X
[REDACTED], , [REDACTED]; subject: Re: RAMZI LEADS...; date: September 15, 2001, at
5:04:38 AM. .

Y73 CITA CTC internal email from: [REDACTED]; to multiple [REDACTED]; date: October 16, 2001, at 09:34:48

AM.
Top-SECRET/ I -~ OF oRN
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) A foreign government informed the CIA that in late
source,

, provided information on the attacks of September, 11, 2001, and
stated, ‘“Khalid Shayk Muhammad, the maternal uncle of Ramzi [Yousef]... was the
person who supervised the ‘final touches’ of the operation.”*”*

. (U) Other reporting prior to the capture of Abu Zubaydah stated

that KSM was: “one of the individuals considered the potential mastermind”;'"® “one of
the top candidates for having been involved in the planning for the 11 September attacks”
and one of “the masterminds™;!®! and “one of the leading candidates to have been a
hands-on planner in the 9/11 attacks.”*76?

December 2001,

2. The Identification of KSM’s “Mukhtar” Alias

&S/ 2'2) The CIA represented that CIA detainee Abu Zubaydah provided
“important” and “vital” information by identifying Khalid Shaykh Mohammed’s (KSM) alias,

“Mukhtar,”'”®* In at least one instance in November 2007, in a set of documents and talking
points for the CTA director to use in a briefing with the president on the effectiveness of the
CIA’s waterboard interrogation technique, the CTA asserted that Abu Zubaydah identified KSM
as “Mukhtar” after the use of the CTA’s enhanced interrogation techniques.!”%*

&s/JEE 25 While Abu Zubaydah did provide information on KSM’s alias, this

information was provided by Abu Zubaydah to FBI interrogators prior to the initiation of the
CIA’s enhanced interrogation techniques—and while Abu Zubaydah was still in the intensive
care unit of a [l hospital recovering from a ganshot wound incurred during his capture.
Further, the information was corroborative of information already in CIA databases.!”® Prior to
the information provided by Abu Zubaydah, the CIA had intelligence, including a cable from
August 28, 2001, indicating that KSM was now being called “Mukhtar.””1766

: CIA : I o213 T
DIRECTOR . The cable added “KSM is an ally of Usama bin Ladin and has been

reported at facilities clearly associated with UBL.”

176t pIR | iNOV 01). The cable referenced reporting that KSM, along with one other individual,
“were the masterminds of the 11 September attacks.”

1762 IR AN 02)

1763 For example, in the September 6, 2006, speech validated by the CIA that publicly acknowledged the CIA’s
Detention and Interrogation Program, President George W. Bush stated that: “[Abu] Zubaydah disclosed Khalid
Sheikl Mohammed, or KSM, was the mastermind behind the 9/11 attacks and used the alias Mukhtar. This was a
vital piece of the puzzle that helped our intelligence comnmunity pursue KSM.”

1763 “DCIA Talking Points: Waterboard 06 November 2007,” and supporting materials, dated November 6, 2007
with the notation the document was “sent to DCIA Nov. 6 in preparation for POTUS meeting.”

1763 S2e Vohune 11, the Abu Zubaydah detainee review in Volume ITI, and Federal Burean of Investigation
documents pertaining “to the interrogation of detainee Zayn Al Abideen Abu Zabaidah™ provided to the Senate
Select Committee on Intelligence by cover letter dated July 20, 2010 (DTS #2010-2939).

1766 | 63972 (2811537 AUG 01). See also the 9/11 Commission Report: Final Report of the National
Commission on Terrorist Attacks Upon the United States, p. 277. The cable was directed to the CIA’s UBL, Station,
where it was viewed by the chief of Station and chief of targeting, and to the analytic unit responsible for UBL,
where two analysts saw it. (See Office of the Inspector General Report on CIA Central Intelligence Agency

Accountability Regarding Findings and Conclusions of the Reiort of the Joint Inquiry Into Intelligence Community
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3. The Capture of Ramnzi bin al-Shibh

(w) The CIA has represented that information acquired from CIA

detainee Abu Zubaydah, as a result of the CIA’s enhanced interrogation techniques, led to the
capture of Ramzi bin al-Shibh. This CIA representation was included in President Bush’s
September 6, 2006, speech on the CIA’s Detention and Interrogation Program. The speech,
which was based on CIA information and vetted by the CIA, stated that the intelligence provided
by CTA detainees “cannot be found any other place,” and that the nation’s *security depends on
getting this kind of information.”’"” The speech included the following:

“Zubaydah was questioned using these procedures [the CIA’s enhanced
interrogation techniques], and soon he began to provide information on key al-
Qa’ida operatives, including information that helped vs find and capture more
of those responsible for the attacks on September the 111,176 For example,
Zubaydah identified one of KSM’s accomplices in the 9/11 attacks, a terrorist
named Ramzi bin al-Shibh. The information Zubaydah provided helped lead
to the capture of bin al-Shibh. And together these two terrorists provided
information that helped in the planning and execution of the operation that
captured Khalid Sheikh Mohammed.”!"®?

(U) While the speech provided no additional detail on the capture of

bin al-Shibh, an internal email among senior CIA personnel provided additional background for

Activities Before and After the Terrorist Attacks of September 11, 2001 (DTS #2005-3477), p. 112} The CIA’s
June 2013 Response states that “fw]e continue to assess that Abu Zubaydah’s information was a critical piece of
intelligence.” The CIA’s June 2013 Response acknowledges the August 28, 2001, cable identifying KSM as
“Mukhtar,” but states that CIA officers “overlooked” and “simply missed” the cable,

1767 See President George W. Bush, Speech on Terrorism and the CIA’s Detention and Interrogation Program,
September 6, 2006; and CIA Validation of Remarks on Detainee Policy, Wednesday, September 6, 2006, Draft #3
(validating speech received on Angust 29, 2006); email from: [REDACTEDY; to: h,
i; ce: [REDACTED], [REDACTED], {REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED],
[REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTEDY, [REDACTED], [REDACTED!, |
[(REDACTEDY]; subject: “Speechwriter’s Questions on Monday'; date: September 5, 2006, at 10:30:32 AM.

1788 Ttalics added. As described in this summary and in the Abu Zubaydah detainee review in Volume IIL, this
statement was inaccurate. Abu Zubaydah provided information on al-Qa’ida activities, plans, capabilities, and
relationships, in addition to information on its leadership structure, including personalities, decision-making
processes, training, and tactics prior to, during, and after the utilization of the CIA’s ephanced interrogation
techniques. Abu Zubaydah’s inability to provide information on the next attack in the United States and operatives
in the United States was the basis for CIA representations that Abu Zubaydah was “uncooperative” and the CIA’s
determination that Abu Zubaydah required the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques to become
“compliant” and reveal the information the CIA believed he was withholding—the names of operatives in the
United States or information to stop the next terrorist attack. At no point during or after the use of the CIA’s
enhanced interrogation techniques did Abu Zubaydah provide this type of information.

"% Italics added. See President George W. Bush, Speech on Terrorism and the CIA’s Detention and Interrogation
Program, September 6, 2006; and CIA Validation of Remarks on Detainee Policy, Wednesday, September 6, 2006,
Draft #3 (validating speech received on August 29, 2006); email from: [REDACTEDY]; to: ,

, ec: [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED],
[REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED],

. [REDACTEDY]; subject: “Speechwriter’s Questions on Monday”; date: September 5, 2006, at

10:30:32 AM.
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why the CIA included “the capture of Ramzi bin al-Shibh™ in the president’s speech as an
example of the effectiveness of the CIA’s enhanced interrogation techniques. After the speech,

the ch“ Depariment in CTC, , sent an email to the chief of
crc, I

, and two officers in the
CIA Office of Public Affairs, among others. The email addressed press speculation that the
intelligence successes attributed to CIA detainees and the CIA’s enhanced interrogation
techniques in the iresident’s speech were not accurate. Defending the accuracy of the speech,

the chief of the Department in CTC wrote: “The NY Times has posted a story
predictably poking holes in the President’s speech.” Regarding the CIA assertion that Abu
Zubaydah provided information after the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques that
led to the capture of Ramzi bin al-Shibh, the chief explained:

*...we knew Ramzi bin al-Shibh was involved in 9/11 before AZ was captured,;
however, AZ gave us information on his recent activities that —when added
into other information—helped us track him. Again, on this point, we were
very careful and the speech is accurate in what it says about bin al-Shibh.”!77

( ) In addition, on February 17, 2007, the deputy chief of the [l

Department in CTC, ||| NGl tcstificd to the Senate Select Committee on
Intelligence that Abu Zubaydah “led us to Ramzi bin al-Shibh, who in kind of [sic] started the
chain of events” that led to the capture of KSM.!7"!

1770 See email from: | NN <o IR I i::k Mansfield, Paul

Gimigliano, and others; subject: “Questions about Abu Zubaydah’s Identification of KSM as ‘Mukhtar’™,; date:
September 7, 2006. A September 7, 2006, article (published September 8, 2006) in the New York Times, by Mark
Mazzetti, entitled, “Questions Raised About Bush’s Primary Claims of Secret Detention System” included
comments by CIA officials defending the assertions in the President’s speech: “Mr. Bush described the
interrogation techniques used on the C.I.A. prisoners as having been ‘safe, lawful and effective,” and he asserted that
torture had not been used. ...Mr. Bush also said it was the interrogation of Mr. Zubaydah that identified Mr. bin al-
Shibh as an accomplice in the Sept. 11 attacks. American officials had identified Mr. bin al-Shibh’s role in the
attacks months before Mr. Zubaydah’s capture. A December 2001 federal grand jury indictment of Zacarias
Moussaoui, the so-called 20th hijacker, said that Mr. Moussaoui had received money from Mr. bin al-Shibh and that
Mr. bin al-Shibh had shared an apartment with Mohamed Atta, the ringleader of the plot. A C.L.A. spokesman said
Thursday [September 7, 2006] that the agency had vetted the president’s speech and stood by its accuracy. ... [CIA]
spokesman, Paul Gimigliano, said in a statement... ‘Abu Zubaydah not only identified Ramzi Bin al-Shibh as a 9/11
accomplice — something that had been done before — he provided information that helped fead to his capture.”

For additional news accounts on this subject, s¢e former CIA Director Michael Hayden's interview with the New
York Times in 2009, in which former Director Hayden “disputed an article in the New York Times on Saturday
[4/18/2009] that said Abu Zubaydah had revealed nothing new after being waterboarded, saying that he believed that
after unspecified ‘techniques’ were used, Abu Zubaydah revealed information that led to the capture of ancther
terrorist, Ramzi Binalshibh.” See “Waterboarding Used 266 Times on 2 Suspects,” New York Times, dated Apri] 20,
2009.

171 1A Testimony of || ||| [ [ BB T:znscript, Senate Select Committee on Intelligence, February 14, 2007
(DTS #2007-1337). See alse Memorandum to the Inspector General from James Pavitt, CIA’s Deputy Director for
Operations, dated February 27, 2004, with the subject line, “Comimnents to Draft IG Special Review,
‘Counterterrorism Detention and Interrogation Program’ (2003-7123-FG),” Attachment, “Successes of CIA’s
Counterterrorism Detention and Inferrogation Activities,” dated February 24, 2004, Pavitt states: “Abu Zubaydah -
a master al-Qa’ida facilitator — was similarly arrogant and uncooperative before the lawful use of EITs. ... His
information is singularly unique and valuable from an intelligence point of view, but it also has produced concrete

results that have helped saved lives. His knowledie of al-Qa’ida lower-level facilitators, modus operandi and
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s/~ =) A review of CIA records found no connection between Abu

Zubaydah’s reporting on Ramzi bin al-Shibh and Ramzi bin al-Shibh’s capture. CIA records
indicate that Ramzi bin al-Shibh was captured unexpectedly—on September 11, 2002, when
Pakistani authorities, d, were conducting raids targeting Hassan Ghul in
Pakistan, 7"

s/ >%) While CIA records indicate that Abu Zubaydah provided

information on Ramzi bin al-Shibh, there is no indication in CTA records that Abu Zubaydah
provided information on bin al-Shibh's whereabouts. Further, while Abu Zubaydah provided
information on bin al-Shibh while being subjected to the CIA’s enhanced interrogation
techniques, he provided similar information to FBI special agents prior to the initiation of the
CIA’s enhanced interrogation techniques,!”” Prior to the application of the CIA’s enhanced
interrogation techniques, during interrogation sessions on May 19, 2003, and May 20, 2003, Abu
Zubaydah reviewed photographs of individuals known by his interrogators to be associated with

safehouses, which he shared with us as a result of the use of EITs, for example, played a key role in the ultimate
capture of Ramzi Bin al-Shibh” (italics added).

772 Ainong other records, see CIA (I sce o) . - I O s 2)
*; ALEC (111551Z SEP 02).

177 See additional information below, as well as the Abu Zubaydah detainee review in Volume III, and Federal
Bureau of Investigation documents pertaining “to the interrogation of detainee Zayn Al Abideen Abu Zahaidah”
provided to the Senate Select Committee on Intelligence by cover letter dated July 20, 2010 (DTS# 2010-2939).
The CIA’s June 2013 Response inclndes the following: “...the Study states that Abu Zubaydah *provided similar
information to FBI interrogators prior to the initiation of the CIA’s enhanced interrogation techniques.” This is
incorrect. Abu Zubaydah’s unique information concerning his contact with Hassan Gul was collected on 20 August
2002, after he had been subjected to enhanced interrogation techniques,” This assertion in the CIA’s June 2013
Response contains several errors: First, as described, the statement in the December 13, 2012, Comimnittee Study
pertains to Abu Zubaydah’s reporting on Ramzi bin al-Shibh, not Hassan Ghul. As detailed in this stummary and in
other areas of the full Committee Study, while Abu Zubaydah provided information on Ramzi bin al-Shibh after the
use of the CIA’s enhanced interrogation techniques, he provided similar information on bin al-Shibh to FBE
interrogators prior to the use and approval of the CIA's enhanced interrogation techniques. Second, as detailed in
the full Committee Study, Aba Zubaydah provided considerable information en Hassan Ghul prior to the use of the
CIA’s enhanced interrogation techniques. (Some of this reporting has been declassified; for example, see the 9/11
Commission Report, specifically the Staff Report, “9/11 and Terrorist Travel,” which highlights reporting by Abu
Zubaydah on Hassan Ghul that was disseminated by the CIA on June 20, 2002.) Third, in referencing information
that Abu Zubaydah provided on Hassan Ghul on August 20, 2002, the CIA’s June 2013 Response asserts that this

was “unique information.” The CIA’s June 2013 Response states: “Abu Zubaydah stated that if he personally
needed to reach Hassan Gul, he would contact b fa well-known
associate of Hassan Ghul}. We provided this information to Pakistani authorities, who then interviewed [the well-
known associate] and h [a specific family member of the well-known associate]—which
ultimately led them to an apartment linked to Gul.” The CIA’s June 2013 Response adds that the “unique
information concerning his contact with Hassan Gul was collected on 20 August 2002, after [Abu Zubaydah] had
been subjected to enhanced interrogation techniques.” CIA records indicate, however, that the information
described in the CIA’s Response was not unique. Pakistani authorities had raided the home and interviewed i
ithe same well-known associate] more than a month eatlier on July I, 2002, based on similar reporting
from a cooperating detainee in foreign government custody. The CIA had specific and detailed knowledge of this
raid and the resulting interview of h [the well-known associate]. Pakistani authorities remained in
contact with ﬁ [the well-known associate], the primary person interviewed, who was cooperative and
sent - to help Pakistani authorities identify a possible al-Qa'ida safe house-—which the CIA noted was
“extremely close to (if not an exact match)” for a safe house the FBI connected KSM to weeks earlier on June 18,

2002.
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the bombing of the USS Cole, as well as the September 11, 2001, aftacks. Abu Zubaydah
identified a picture of Ramzi bin al-Shibh as “al-Shiba” and “noted that he is always with”
KSM.'™ Another record of this interrogation stated that showing Abu Zubaydah the photos:

“was done to gauge his willingness to cooperate and provide details about
people, the last times he saw them, where they were going, etc. He appeared to
be very cooperative, provided details on people that we expected him to know,
the collective groups when they departed Afghanistan, where he thinks they
may now be, etc.”!7?

@S/ =) Shortly thereafter, on June 2, 2002, an FBI special agent showed

Abu Zubaydah the FBI “PENTTBOM photobook”!"” which contained photographs numbered 1-
35. A cable states that Abu Zubaydah was volunteering information and was “forthcoming and
respond[ing] directly to questioning.” Abu Zubaydah, who was not asked any *‘preparatory
questions regarding these photographs,” identified photograph #31, known to the interrogators as
Ramzi bin al-Shibh, as a man he knew as al-Shiba, and stated al-Shiba was with KSM in
Qandahar circa December 2001. Abu Zubaydah stated that al-Shiba spoke Arabic like a Yemeni
and noted that al-Shiba was in the media after the September 11, 2001, attacks.!”"’

(¥S#_#NF) In early June 2002, Abu Zubaydah'’s interrogators recommended

that Abu Zubaydah spend several weeks in isolation while the interrogation team members
traveled - “as a means of keeping [Abu Zubaydah] off-balance and to allow the team needed
time off for a break and to attend to personal matters _,” as well as to discuss “the
endgame” of Abu Zubaydah i with officers from CIA Headquarters.'’”® As a result, on
June 18, 2002, Abu Zubaydah was placed in isolation.”™ Abu Zubaydah spent the remainder of
June 2002 and all of July 2002, 47 days in total, in solitary detention without being asked any
questions. During this period, Abu Zubaydah’s interrogators * The

FBI special agents never returned to the detention site, 80

&S/ 2 When CIA officers next interrogated Abu Zubaydah, on August 4,
2002, they immediately used the CIA’s enhanced interrogation techniques on Abu Zubaydah,

including the waterboard.'™ On August 21, 2002, while Abu Zubaydah was still being
subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques, a CIA cable noted that Abu Zubaydah

174 DIRECTOR [ (2719052 MAY 02) . 5-- the Abu Zubaydah detainee review in
Volume 111 for additional details.

1775 Federal Bureau of Investigation documents pertaining “to the interrogation of detainee Zayn Al Abideen Abu
Zabaidah” and provided to the Senate Select Committee on Intelligence by cover letter dated July 20, 2010 (DTS
#2010-2939).

1776 Federal Bureau of Investigation documents pertaining “to the interrogation of detainee Zayn Al Abideen Abu
Zabaidah” and provided to the Senate Select Committee on Intelligence by cover letter dated July 20, 2010 (DTS

#2010-2939).
10424 (0708142 JUN 02)

1777
1778
1719 10487 (1816562 JUN 02)

1780 See Abu Zubaydah detainee review in Volume III for additional details.

731 I 10644 (2012352 AUG 02) and email from: [REDACTED]; to: || || | N SN 2nd

[REDACTED]; subject: “Re: So it begins.”; date: August 4, 2002, at 09:45:09 AM.

10428 (0710584 JUN 02)
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was shown several photographs and “immediately recognized the photograph of Ramzi bin al-
Shibh.”!7® Abu Zubaydah described bin al-Shibh as having “very dark, almost African looking”
skin and noted that he first met bin al-Shibh after the 9/11 attacks in Kandahar, but added that he
“did not have in-depth conversations with him,”'”®* A cable stated that, after being shown the
photograph of bin al-Shibh, Abu Zubaydah told interrogators that he was told bin al-Shibh stayed
at the same safe house that KSM “had established for the pilots and others destined to be
involved in the 9/11 attacks.”'™® An accompanying intelligence cable stated that Abu Zubaydah
informed interrogators that he did not know—and did not ask—whether bin al-Shibh had been
involved in the attacks of September 11, 2001, but did state that he believed that bin al-Shibh
was “one of the operatives working for Mukhtar aka Khalid Shaykh Mohammad.”!7%

(M) The information Abu Zubaydah provided while being subjected to

the CTA’s enhanced interrogation techniques was described by CIA interrogators as “significant
new details.”'"*® However, the information provided by Abu Zubaydah was similar to
information Abu Zubaydah provided prior to the application of the CIA’s enhanced interrogation
techniques, or was otherwise already known to the CIA. CIA records indicate that as carly as
September 15, 2001, Ramzi bin al-Shibh was identified as an associate of the September 11,
2001, hijackers who attempted to obtain flight training in Florida.!”™” A July 27, 2002, cable
from the CIA’s ALEC Station provided “background information” on bin al-Shibh and stated
that he was *“suspected of being the original ‘20th hijacker,” whose participation in the 11
September attacks was thwarted by his inability to obtain a visa to enter the United States.”!788
Ramzi bin al-Shibh was also identified as *‘a member of the Hamburg cell that included hijacker
Mohammed Atta,”"”® and bin al-Shibh was featured in one of “five suicide testimonial videos
found in December 2001 at the residence of former UBL [Usama bin Ladin] lieutenant
Mohammad Atef in Afghanistan.””%

@S/ =) None of the above information resulted in Ramzi bin al-Shibh’s

capture. As detailed below, Ramzi bin al-Shibh was captured unexpectedly during raids in
Pakistan on September 11, 2002, targeting Hassan Ghul, '™

(U) Prior to Abu Zubaydah’s capture, the CIA considered Hassan Ghul

a “First Priority Raid Target,” based on reporting that:

1762 10654 (2113182 AUG 02), 10636 (211349Z AUG (02)
1783 10654 (211318Z AUG 02), 10656 (211349Z AUG 02)
1784 10654 (2113187 AUG 02); 10656 (211349Z AUG 02)

1785 DIRECTOR (2613382 AUG 02)

1786 10654 (211318Z AUG W 10656 (211349Z AUG 02)

1787 ALEC (222334Z SEP 01); 92557 (15SEPO1)

1788 ALEC (2701322 JUL 02)

178 ALEC (2701322 JUL 02). See aiso | 97470 (2813172 MAR 02) (“In November 1998,

[Muhammad] Atta, [Ramzi] Binalshibh, and [Said] Bahaji moved into the 54 Marienstrasse apartment in Hamburg
that became the hub of the Hamburg cell.”).

1750 ALEC [JI 2701322 JUL 02). See aiso NN 52533 NEEER (i-formation from a foreign

govermment concerning the al-Qa’ida suicide operatives portrayed on videotapes found in Afghanistan).
1 ALEC I (292345Z AUG 02); ALEC D. (1115517 SEP 02) -
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“Ghul has been a major support player within the al-Qa’ida netwerk and has
assisted al-Qa’ida and Mujahadin operatives by facilitating their travel. He is a
senior aide to Abu Zubaydah who was heavily involved in fund raising for a
terrorist operation in spring 2001.717%2

(¥S_4N—F) Additional reporting noted that Hassan Ghul’s phone number had

been linked to a terrorist operative who “was ready to conduct a ‘surgical operation’ at any
time,”'"** while other reporting indicated that Hassan Ghul was working on a “program”
believed to be related to terrorist activity.'”®*

ES/I 25) According to CTA cables, once captured, and prior to the initiation

of the CIA’s enhanced interrogation techniques, Abu Zubaydah confirmed that Hassan Ghul was
a high-level al-Qa’ida facilitator who had contact with senior al-Qa’ida members, including
Hamza Rabi’a and Abu Musab al-Zarqawi.'”> Abu Zubaydah also corroborated intelligence in
CIA databases that Ghul was involved in al-Qa’ida fundraising efforts.’™® During this same
period, the CIA continued to receive additional intelligence on Ghul from foreign governments,
including that Ghul was responsible for facilitating the movement of Saudi fighters through
Pakistan.'” As noted, on June 18, 2002, Abu Zubaydah was placed in isolation and was not
asked any questions for 47 days.!’

(EPS/—Q:N-F) In early July 2002, Pakistani authorities and the CIA were

continuing their efforts to locate and capture Hassan Ghul. A detainec in Pakistani custody,
N “was providing detailod
information to Pakistani authorities on Hassan Ghul. [the detainee in Pakistani

in on May [}, 2002, during

custody] had been arrested with — ) ) )
h government raids on multiple residences thought to be associated with

al-Qa’ida.”®® During interviews with Pakistani authorities concerning how to locate and capture
h [the detainee in Pakistani custody] identified-

1 1799

Hassan Ghul,
I (- v cii-known associate of Hassan Ghul] and the location of the
[well-known associate’s] home. 3%

) On July [} 2002, seeking to capture Hassan Ghul, Pakistani
authontles raided the home of T

the well-known associate of Hassan Ghul]. When the raid occurred, present at the home

1792 ALEC

1793 ALEC
1794

1765

02);

(24144772 MAR 02)
(26171272 MAR 02)

17369 (1315197 APR (2)
JAN 04)

10091 (210959Z APR 02); 10102 (230707Z APR 02); 10144 (2719497 APR
10271 (151654Z MAY 02); 1295 (N 72N 04); 1308 (I
1796 10091 (2109597 APR 02); 10102 (230707Z APR 02); [ 10144 (2719497 APR
02); 10271 (1516547 MAY 02); ALEC (241447Z MAR 02)

1797 DIRECTOR [ (1023122 MAY 02)
1798 10487 (1816567 JUN 02)
1799 11746

1820 11336
1801 11746

MAY 02)
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was [the well-known associate], ‘
[and family members of the well-known associate]. A providing

details on the raid states that “- [the well-known associate] was interviewed on the spot
and was fully cooperative with [Pakistani authorities].” [the well-known
associate]| stated that he had not seen Hassan Ghul or
since June 3, 2002, but that he believed they were still in Karachi. According to
well-known associate], he had already informed Pakistani authorities that Hassan Ghul was an
al-Qa’ida member. According to a cable [the well-known associate]
stated that, as a resuolt of his reporting on Ghul to Pakistani officials, he received “a death threat
from Hassan Ghul,” cavusing Ghul to “cease coming to the [the well-known
associate’s] house.”"1502

( ) CIA records indicate that Pakistani authorities continued to
interview the [the well-known associate] in an effort to acquire information and

capture Hassan Ghul. A CIA cable dated Jul l, 2002, states that the Pakistani government “is
keying on any information which could get il closer to bagging [Hassan] Ghul,” specifically
“through ongoing interviews of {the

well-known associate of Hassan Ghul].” According to the cable, during one of the interviews,
- fthe well-known associate] told Pakistani authorities about an address where Hassan
Ghul used to reside circa December 2001. [l (the well-known associate] sent B i
the Pakistani officers to identify the home.’® The CIA officers wrote that the location “is
extremely close to (if not an exact match)” to a location where XSM once resided, according to a
June 18, 2002, report from the FBL.**™* The identified home was raided, but found empty, The
CIA wrote ‘- are hitting the right places [safe houses], albeit at the wrong time. Our efforts

have got us closer than ever to at least Hassan Ghul.”'®” During the meetings between the
Pakistani authorities and ||| (the well-known associate], * [the

well-known associate] provided the Pakistani authorities with a copy of a “reportedly
belonging to Hassan Ghul” dﬁ’ In the same cable, the
CIA reported that [the well-known associate] had “approached the police for assistance

in retrieving .’ who was [a specific family member of the well-
known associate :

&/ 25 On uly |, 2002, CTC officers at CIA Headquarters wrote that they

were reading the cables from the CIA| , noting they were “particularly interested
in the interview of raid target [the well-known associate of Hassan Ghul],
who admitted to his knowledge of Ghul’s
involvement in al-Qa’ida activities.” The cable stated:

] 1806

“[recognize that [l (the well-known associate] claims his contact with

Ghul stopped approximately one month ago, when he reported Ghul to the
Pakistani authorities. However, given u [his close

1602 11746

1803 11755

1504 11755 | Referenced cable is ALEC [ 131900z 1UN 02).
1805 11755 '

1805 See references to prior acquisition of passiort in - 12151 (3011072 AUG (2).
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association} to one of our high interest targets, request _

initiate technical surveillance of [|JJlf (the well-known associate’s]
telephone... to determine if they may yield any information on Ghul’s current
whereabouts.” 1807

CIA records do not indicate if “technical surveillance” of — the well-known
associate’s] telephone was conducted,®%®

@&/ ~) According to CIA records, once captured, and prior to the initiation

of the CIA’s enhanced interrogation techniques, Abu Zubaydah confirmed that Hassan Ghul was
a high-level al-Qa’ida facilitator who had contact with senior al-Qa’ida members, including
Hamza Rabi’a and Abu Musab al-Zarqawi. Abu Zubaydah also corroborated intelligence in CIA
databases that Ghul was involved in al-Qa’ida fundraising efforts.’®® As noted, on June 18,
2002, Abu Zubaydah was placed in isolation and therefore was not questioned on the July 2002
raids on [the well-known associate’s] home or the information
acquired from the interviews of {the well-known associate] conducted by
Pakistani authorities.’1® On August 4, 2002, after Abu Zubaydah spent 47 days in isolation,
CIA interrogators entered his cell and immediately began subjecting Abu Zubaydah to the CIA’s
enhanced interrogation techniques, including the waterboard.’®”! As he had before the use of the
CIA’s enhanced interrogation techniques, when asked questions, Abu Zubaydah continued to
provide intelligence, including on Hassan Ghul. On August 20, 2002—while still being
subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques—Abu Zubaydah was asked
specifically how he would find Hassan Ghul. There are no records indicating that Abu Zubaydah

had previously been asked this question. In response, Abu Zubaydah provided corroborative
reiorting: that Hassan Ghul could possibly be located through h

[the well-known associate of Hassan Ghul].’#1? There are no CIA records indicating that
Abu Zubaydah provided information on the location of _ [the well-known

1807 AT EC -

18%8 As noted throughout this Study, CIA produced more than six million pages of material, including records
detailing the interrogation of CIA detainees, as well as the disseminated intelligence derived from the interrogation
of CIA detainees. The CIA did not provide-—nor was it requested to provide—intelligence records that were
unrelated to the CLA’s Detention and Interrogation Program. In other words, this Study was completed without
direct access to reporting from CIA HUMINT assets, foreign lizison assets, electronic intercepts, military detainee
debriefings, law enforcement-derived information, and other methods of intelligence collection. Insomuch as this
material is included in the analysis herein, it was provided by the CIA within the context of documents directly
related to the CIA Detention and Interrogation Program. As such, there is likely significant intelligence related to
the terrorist plots, terrorists captured, and other intelligence matters examined in this Study that is within the
databases of the U.S. Intelligeace Community, but which has not been ideatified or reviewed by the Committee for

this Study.
10091 (210959Z APR 02); ‘10102 2307072 APR 02); || 10144 271949z APR

1809

02); 10271 (151654Z MAY 02); ALEC (241447Z MAR 02)

1810 10487 (1816567 JUN 02)

1811 10644 (2012357 AUG 02) and email from: [REDACTEDY; to: || GG :-<
[REDACTED]; subject: “Re: So it begins.”; date: August 4, 2002, at 09:45:09 AM.

1812 ATEC [ (2923452 AUG 02)
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associate’s] home, which, as noted, had been raided weeks earlier, on July I, 2002, and was
already known to the CIA and Pakistani authorities.!¥1

IS/ ~*) Ninc days afier Abu Zubaydah referenced
[the well-known associate of Hassan Ghul], on August 29, 2002, CTA Headquarters asked

h to request that Pakistani authorities “reinterview [l ithe well-known

associate] for additional intelligence on Hassan Ghul.”** The next day, August 30, 2002,
informed CIA Headquarters that Pakistani authorities were “in contact with the
[the well-known associate],” but that [l would nonctheless ask the Pakistani

authorities to question [the well-known associate] again about Hassan Ghul’s

location.'®! On August 31, 2002, relayed that Pakistani authorities and

believed it was possible that

[the well-known associate] was not being full
truthful in his interviews with Pakistani authorities.’®!® On September 3, 2002, #
reported that Pakistani authorities had re-interviewed [the well-
known associate] an unknown number of times, and that the Pakistani authorities noted that at
times | MBI (thc well-known associate] contradicted himself.®)” Approximately one
week later, on September 9, 2002, Pakistani authorities returned again to ﬁ [the
well-known associate’s] home and interviewed [a specific family member of

the well-known associate], who had recently returned to [the well-known
associate’s home], 181

115 | 1 172c B i CiA's June 2013 Response highlights the following statement in

the December 13, 2012, Committee Study: “It is possible that the sourcing for CIA claims that ‘as a result of the use
of EITs’ Abu Zubaydah provided information that ‘played a key tole in the ultimate capture of Ramzi Bin al-Shibh,’
are related to Abu Zubaydah's information indicating that Hassan Ghul could be located through

{the well-known associate].” The CIA’s June 2013 Response states: “It is true that Abu Zubaydah provided no
information specifically on Bin al-Shibh’s whereabouts, but as the Study explicitly acknowledges, he did provide
information on another al-Qa’ida facilitator that prompted Pakistani action that netted Bin al-Shibh.” The
Comumittee could find no CIA records of the CIA ever making this claim externally, or internally within the CIA,
prior to the CIA’s June 2013 Response. Rather, as described, the CIA claimed both before and after the President’s
September 2006 speech that Abu Zubaydah provided information related {o bin al-Shibh that resuited in bin al-
Shibly’s capture. In an email from * to | - I ctcd
September 7, 2000, — states: “... AZ gave us information on his recent activities that —when added into other
information—helped vs track him.” The CIA’s June 2013 Response asserts that the information Abu Zubaydah
provided—that Hassan Ghul could possibly be located through ||| | | j QJNEEE (2 well-koown associate of Hassan
Ghul]—was “unique information” and that bin al-Shibh’s “capture would not have occurred” “without Abu
Zubaydah’s information,” which was collected “after he had been subjected to the enhanced interrogation
techniques.” As detailed in this summary, and in greater detail in Volume I, the statement provided by Abu
Zubayah was not unique, but corroborative of information already collected and acted upon by government
authorities.

1814 ALEC
1815

(29234572 AUG 02)

12148 (300601Z AUG 02)

1816 12151 (301107Z AUG 02)

1817 12207 (050524Z SEP 02) :

1818 “While it is unclear from CIA records how Pakistani authorities learned {the specific family
member of the well-known associate] had retarned home, [the well-known associate] had
sought the help of Pakistani authorities in retrieving [the specific family member of the well-known

associate]. Further, the CIA in early July 2002 had requested “technical surveillance” of [the
well-known associate’s] telephone, and CIA records indicate that Pakistani avthorities were maintaining regular
contact with ﬁ [the well-known associate] after the initial July 2002 raid.
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@S/ AF) 10 interviews with Pakistani authorities, T -
specific family member of the well-known associate} was cooperative and told the Pakistani
authorities where Hassan Ghul’s last apartment was located.'®* Based on the information
provided on Ghul’s apartment, Pakistani authorities conducted a raid, but found the apartment

empty.

1820

wstani authorities then located and interviewed ||| K

[ third individual at the apartment complex]. From the
interview [of the third individual], Pakistani authorities learned that while Hassan Ghul had
vacated the apartment, he was scheduled to return to the complex

. Based on this information,
Pakistani authorities placed the complex under surveillance and waited for Hassan Ghul to
return.'®?! On September 10, 2002, Pakistani authorities arrested two individuals believed to be
Hassan Ghul and his driver outside of the apartment complex.!®?? A CIA cable noted that “Ghul
had returned to the apartment to , however, he got more

than he bargained for.”®** Another CIA cable stated:

“Interestingly, he denies being Hassan Ghul — claiming Hassan Ghul is
someone else. While * are fairly certain we do in fact have

Hassan Ghul in custody, we would like to make every effort to verify.”18%

(M) By September 11, 2002, it was determined that an individual

named Muhammad Ahmad Ghulam Rabbani, aka Abu Badr, and his driver were arrested, not
Hassan Ghul.’®° Abu Badr’s driver, Muhammad Madni, was immediately cooperative and told
the arresting officers that Abu Badr was a “major al-Qa’ida [facilitator].” He then proceeded to
provide Pakistani authorities with information about al-Qa’ida-affiliated residences and safe
houses in Karachi,'3%

( ) Based on the information provided by Muhammad Madni,
Pakistani authorities conducted i raids in Karachi over the next two

days.'®" Raids of the initial sites resulted in the recovery of “a number of modified electrical
switch type mechanisms, modified circuit and ‘game’ boards and other miscellaneous wires with
alligator clips and battery attachments.”¥?® On September 11, 2002, additional raids resulted in

1819
1820
1821
1822
1823
1824
1825

12249 (0912597 SEP 02)

12249 (0912597 SEP 02)

12249 (0912597 SEP 02)

12251 SEP 02); CIA SEP (2)

12254 (100510Z SEP (2)

33363 (111226Z SEP 02)

12251 (IR sep 02); 1A [ (N s:» o2 N

1827 ALEC (1115517 SEP 02). The CIA’s June 2013 Response states that Muhanumad Ahmad Ghulam
Rabbani, aka Abu Badr, provided the information on the “safe houses in Karachi.” This is inaccurate, Multiple CTA
records state this information was provided by Abu Badr's driver, Muhammad Madni, who was cooperating with

Pakistani authorities and providing information for the raids.
1228 ALEC I (1017492 SEP 02)
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the arrest of 11 individuals, including Ramzi bin al-Shibh.’¥* According to CIA records, bin al-
Shibh initially identified himself as ‘Umar Muhammad ‘ Abdullah ba-‘Amr, aka “Abu
‘Ubyadah,” but the CIA noted:

*“This individual strongly resembled pictures of Ramzi bin al-Shibh. When
asked if he was videotaped in al-Qa’ida videos, he answered yes.”!#30

@s/JNE ~&) Shortly thereafter the CIA confirmed Ramzi bin al-Shibh was the

individual in Pakistani custody,!®*!

(U) Hassan Ghul was ultimately captured by foreign authorities in the

Iraqi Kurdistan Region, on January ., 2004."2 Hassan Ghul’s capture was unrelated to any
reporting from the CIA’s Detention and Interrogation Program, 33

4. The Capture of Khalid Shaykh Mohammad (KSM)

(M) On September 6, 2006, President Bush delivered a speech based on

information provided by the CTA, and vetted by the CIA, that included the following statement:

“Zubaydah was questioned using these procedures [the CIA’s enhanced
interrogation techniques], and soon he began to provide information on key al-
Qa’ida operatives, including information that helped us find and capture more
of those responsible for the attacks on September the 11, For example,
Zubaydah identified one of KSM's accomplices in the 9/11 attacks, a terrorist
named Ramzi bin al-Shibh. The information Zubaydah provided helped lead
to the capture of bin al-Shibh. And together these two terrorists provided
information that helped in the planning and execution of the operation that
captured Khalid Sheikh Mohammed.” 8%

182 ALEC (1115517 SEP (2)
1830 CTA SEP (2)
1831 ALEC (130206Z SEP 02). The CIA’s June 2013 Response does not dispute the narrative described by

the Committee, and states the “[CIA] should have more clearly explained the contribution [Abu Zubaydah's]

repoiting made to this operation.”
1532 1753
%3 On January i, 2004, Hassan Ghul was transferred to U.S, military custody. On January [}, 2004, Hassan Ghul

was transferred to CIA custody. On August . 2006, Ghul was rendered to . On Ma
reledsed . Hassan Ghul

. See

21815 J
s HEADQUARTERS
: HEADQUARTERS
173426
(DTS #2012-3802).

134 Italics added. President George W. Bush, Speech on the CIA’s Terrorist Detention Program, (September 6,
2006). See also CIA officer Hs February 14, 2007, testimony to the Senate Select Committee on
Intelligence in which she stated that Abu Zubaydah “really pointed us towards Khalid Shaykh Mohammad and how
to find him,” adding “[h]e led us to Ramzi bin al-Shibh, who in kind of [sic] started the chain of events.” See

transcript, Senate Select Comimittee on Inte]liience, Februari 14, 2007 (DTS #2007-1337).
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@S/ AF) Contrary to CIA representations, there are no CIA records to

support the assertion that Abu Zubaydah, Ramzi bin al-Shibh, or any other CIA detainee played
any role in the “the planning and execution of the operation that captured Khalid Sheikh
Mohammed.” CIA records clearly describe how the capture of KSM was attributable to a
unilateral CTA asset (“ASSET X185 who gained access to KSM through [ | NG, with
whom the CIA asset had prior independent connections. ASSET X’s possible access to KSM
through || + 25 2ppacent to the CIA as early as the fall of 2001, prior to his formal
recroitment. The CIA had multiple opportunities to exploit ASSET X’s access to KSM’s

in 2001, and in 2002, after he was recruited, but did not. In February-March 2003,

- ASSET X led the CIA directly to KSM. The contemporaneous documentary record of this
narrative is supported by numerous after-action interviews conducted by the CIA’s Oral History
Program, As the CIA officer who “handled” ASSET X and who was directly involved in the
capturelof KSM stated, “[tihe op[eration] was a HUMINT op pretty much from start to
finish.1%%0

(U) Within days after the attacks of September 11, 2001, CTC officers
suspected KSM of playing a key role in the September 11, 2001, terrorist attacks.'®” Shortly

thereafter, CTC officers also noted the “striking similarities” between the September 11, 2001,
attacks, and the 1993 World Trade Center bombing by KSM’s nephew, Ramzi Yousef,

1838 On September 26, 2001, the CIA’s ALEC
Station issued a cable on KSM and Ramzi Yousef that described extensive derogato
information on

1839 The CTA officer who drafted the September 26, 2001,

1835 CIA records provided to the Committee identify the pseudonym created by the CIA for the asset. The Study
lists the asset as “ASSET X” to further protect his identity.
1836 TD INTERVIEW, CIA ORAL HISTORY PROGRAM, SEPTEMBER 14, 2004], Presentation to the CTC

14 September 2004 by | NGNGB 5 o/s0 Interview of [REDACTED], by
[REDACTED], 14 October 2004, CIA Oral History Program; Interview of [REDACTED], by [REDACTED], 14
September 2004, CIA Oral History Program; Interview of [REDACTEDY], by [REDACTED], 3 December 2004,
CIA Oral History Progran, Interview of [REDACTED], by [REDACTED], 30 November 2004, CIA Oral History
Program; Interview of , by [REDACTED], 25 October 2004, CIA Oral History Program; Interview of
[REDACTED], by [REDACTED}; 24 November & 15 December 2004, CIA Oral History Program.
1837 See, for example, the September 15, 2001, email from a CIA officer to i of ALEC Station, in
which the officer wrote, “I would say the percentages are pretty high that Khalid Sheikh Mohammad is involved [in
the September 11, 2001, attacks].” See email from; . to: Lot
, [REDACTED], L [REDACTEDY], subject: Re: RAMZI LEADS.. ;

date: September 15, 2001, at 5:04:38 AM}. See also DIRECTOR {132018Z SEP 01), disseminated as -
1838 ALEC h (2317182 SEP 01). Ramzi Yousef is serving a life sentence in the United States.

1839 A CIA source from 1995 reported that “all members OF are acting
together on behalf of a larger and well organized group.” the source said, “are true terrorists and
villains.” (SWOCT 95).) Reporting from 1998 indicated that “Sheikh Khalid” (KSM),
along with , had “switched their allegiance” and were “part of the bin Ladin organization in
Afghanistan,” (See¢ DIRECTOR SEP 98), disseminated as ).) CIA cables
describe
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cable wrote in an email that were “associated
with terrorists,” and that “probably is a close associate of KSM,”1*0 In g

separate email, the CIA officer wrote that, “at a minimum, we should go after”
Both emails were sent to CIA officers who, a few days later, would consider
ASSET X, a potential CIA source whose access to KSM through
was readily apparent.!84!

( ) ASSET X came to the CIA’s attention in the spring of 2001 ||}

. However, CIA officers did not meet
with ASSET X until after the September 11, 2001, attacks.'®*?* On September 28, 2001, ALEC
Station sent ac2blc
[

, noting that “[g]iven the events of 11 September... [w]e are very interested in
exploring whatever information [ASSET X] may have with regard to terrorist plans by
[UBL].”#* The CIA held its first meeting with ASSET X onp_, 2001, at which time
ASSET X indicated that he knew 1844 The cable describing the first
meeting states that “|ASSET X’s] knowledge appears to check out and
demonstrates some degree of access/knowledge 2185 on R, 2001,
the cable describing the first meeting with ASSET X was forwarded by the drafter of the
September 26, 2001, cable on the derogatory information concerning _ toa

number of CTC officers in an email with the subject line; “Re: [ASSET X} Information Re

AUG 95); DIRECTOR FEB 96), disseminated as
; 85526 EB 95); ALEC
5% 88666 UN 95); DIRECTOR

1840 Bmail from: ,

[REDACTEDY], subject: the yousef cohorts|
¥ Email from: ; t0: ; cc: [ D .-
Re: : date: October 4, 2001, at 12:52:46 PM. The CIA’s June 2013 Response states

that the Study “claims it was {ASSET X], not detainees, who first identified KSM’s forus.” Thisis
inaccurate. The Committee Study does not claim it was ASSET X who first identified KSM’s || for the CIA.
The Committee Study details how the CIA had extensive information on KSM’s as early as 1995; and how
in 2001, prior to CTA detainee reporting, ASSET X highlighted how KSM’s
to locating and capturing KSM.
1342 The subject of the cable from the CIA
3245 (spuing] O1). See also
[REDACTED], by [REDACTED], 14 October 2004, CIA Oral History Program.) In
would further indicate,

, was “possible lead to UBL target.” (See

, Interview of

[spring} 2001, ASSET X
. See WDC

; Interview of [REDACTEDY], by [REDACTED], 14 September 2004, CIA Oral History

Program.

1843 ALEC
1844

ASSET X’s

: DIRECTOR
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1846 The following day, the cable was forwarded again to CTC officers
with the subject line: “Access to Khalid Shaykh Muhammad.”'*

s/ 22 O R 2001. ASSET X held his second meeting with CIA

officers, who described ASSET X as “very willing to clandestinely assist the USG as
directed.”!®*® At the sume meeting, ASSET X identified a photograph
1849 On , 2001, CIA Head

uarters wrote that the
CIA would be “keenli interested”” if ASSET X “can dii into the [KSM]q—
91850

ST - I 2001, ASSET X proposed multiple times to the CIA
that he use his contacts to locate KSM through *

the same approach that would lead the CIA to KSM more than 15 months later.!35"

ASSET X also argued for “a more aggressive and proactive approach ﬁ
_,” but was eventually convinced by CIA officers to

, instead.!®%2 After ALEC Station rejected the CIA case officer’s
recommended financial compensation for ASSET X, ASSET X declined to work with the CIA as
a CIA source.®?® Over the next nine months, the CIA continued to believe that ASSET X had
the potential to develop information on KSM and his location, and sought, but was unable to

reestablish contact with ASSET X.'®* During this time, the CIA continued to collect

, to: {REDACTED cc: [REDACTED], ,
. sibject: Re: [REDACTED]

, 2001, at 3:59:00 PM.

: e . [REDACTED], I
, [REDACTED] [REDACTED] . subject: Access to Khalid Shaykh
Muhammad,; date: L2001, at 6:12:17 AM. See also ). The CIA’s Jupe
2013 Response states that “detainees ave us the critical information on KSM’s that allowed us to understand
that our source knew ** This is inaccurate. As detailed, ASSET X’s potential
access to KSM through was apparent to the CIA in 2001, prior to any CIA detainee reporting.
1898 - 66446
1849 66487
1850 BTRECTOR
1851 ASSET X's proposal —

(846 Email from:

1847 Email from:

presaged the 2003 operation. See ). See

also 66530 (
1852
1853 ASSET X considered the CIA’s initial offer of §

66586 . CIA officers in urged that ASSET X be offered
$ . (See }; email from

[REDACTEDY; included in response email from: . to: {REDACTEDY], ce:
I * [REDACTED], [REDACTEDY, (REDACTED],

[REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED]; subject: Re: [ASSET X]; date: November 15 2001,
at 6:54:40 AM.) The Station’s appeal was denied by ALEC Station. See ALEC |

; I 3551
continued to stress that ASSET X was a “fmanc1a1 risk worth taking.” (Sec ||| R
) ALEC Station remained interested in ASSET X, but continued to oppose the

to be insufficient

67522

compensation package pro osed See ALEC . See also
68881 68918 s WHDC \ 67522
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intelligence onw,“g55 and sought other opportunities to gain access to

KSM through 86 In July 2002, a detainee in foreign government custody provided

extensive information on KSM’s i and confirmed that KSM was “very close” to h
who “should know how to contact KSM.”18%7

W) When the CIA finally located and met again with ASSET X on
, 2002, ASSET X stated that “he could

within a few weeks,” and was “willing to travel to locate
1898 ASSET X was recruited as a source by the CIA, but, despite his offer to track
, ASSET X was dispatched by the CIA to

1% See CIA | . isscminated - |

1836 CIA officers proposed recontacting a 1995 asset with possible access to KSM through

. (See email from: [REDACTED]; to: Jose Rodriguez, X
 [REDACTED], [REDACTED]; cc: [REDACTED], [REDACTED],
[REDACTED], [REDACTE.D] [REDACTED] IREDACTED)]; subject: Finding Khalid Sheikh Mubammad; date:
I 2002, at 06:49:13 PM.) The email was resent, on - 2002, to additional addressees. (See email from:
[REDACTED]; to: [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], , cc: subject: Finding
Khalid Sheilkh Muhammad; date: - 2002, at 3:46:13 PM.) At this point, the nefarious activities of KSM’s
were of significant interest to the Intelligence Community and policymakers. KSM’s
errorism were briefed to the President and were the subject of a direct tasking by the Deputy
Secretary of Defense. See ALEC s ALEC ]

1857 The detainee was {DETAINEE §1,

. disseminated as
. DIRECTOR
, disseminated as ;

| disseminated as

1858 ; I 2778 . At this
time, the CIA offered a com cnsa‘non ackage that was increased from the CIA’s plev1ous offer.
3770 1 41 495 ; Interview

of [REDACTED], by REDACTED] 14 October 2004, CIA O1al History Program, Interview of [REDACTED] by
[REDACTED], 14 September 2004, CIA Oral History Prog ing this time period, ASSET X reported that he

had made contact with KSM ] (See
; DIRECTOR

sontinued to note that ASSET X

1} Also during this period, CIA officers

had offered to locate KSM’s

481096

See email fron: to: [REDACTED];
, subject: another for the highlights; date;

cc: [REDACTED],
B 2002, at 4:14:24 PM.

» I 37701 I 41495
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ES/TI 2 %) By the time ASSET X returned to ||| G 2002,

his previous CIA case officer “handler” there had departed for another CIA assignment
ASSET X was thus handled by a new CIA officer who was unfamiliar with ASSET X’s potential
utility in tracking KSM.® Secking guidance on how to proceed with ASSET X, the new CIA
case officer sent several cables to CIA Headquarters, which he later described as disappearing
into a “black hole.” According to an interview of a CIA officer involved in the operation, the
cables were being sent to a special compartment at CIA Headquarters which had been previously
used by the team . With the dispersal of that CIA
team, however, the compartment was idle and no one at CIA Headquarters was receiving and
reading the cables being sent to the special compartment.’®? When the CIA case officer
received no response to the cables he was sending to CIA Headquarters, he made preparations to
ﬂ 2002,

terminate the CIA’s relationship with ASSET X. According to interviews, in
the CIA officer * and was on his way to meet ASSET X to

terminate the asset’s relationship with the CIA. By chance, a CIA officer who had previously
handied ASSET X I - '~ I

visiting CIA officer overheard the discussion between the chief of Base and the CIA case officer
concerning the CIA’s termination of ASSET X as a CIA source. The discussion included names

that ASSET X had been discussing with the case officer -—names that the visiting
officer recognized d The visiting CIA officer interceded and recommended
that the CIA Base delay the termination of ASSET X as a CIA source.!®* At the next meeting,
ASSET X again demonstrated that he had direct access to KSM’s d
*.]865 As a result, the CIA decided not to terminate ASSET X’s work as a

CIA source, 366

=1 [ 37701 . I - o5 I I 225
am. See 2431

1862 Tnterview of [REDACTED], by [REDACTED], 14 October 2004, CIA Orat History Progr
: DIRECTOR h

1863 Interview of [REDACTED], by [REDACTED)], 14 Qctober 2004, CIA Oral History Program,
1864 ASSET X had been using the same names since 2001, See interview of
[REDACTED], by [REDACTED)], 14 October 2004, CIA Oral History Program; Interview of [REDACTED], by
{REDACTED], 14 September 2004, CIA Oral History Program.
1865 [TD INTERVIEW, CIA ORAL HISTORY PROGRAM, SEPTEMBER 14, 2004] Presentation to the CTC

14 September 2004,
1868 Interview of [REDACTED], by [REDACTED], 14 October 2004, CIA Oral History Program. The CIA’s June
2013 Response claims that the “CIA cotrectly represented that detainee reporting helped us capture [KSM].” This
CIA assertion is based on an indirect chain of causation purporting to connect the reporting of Abu Zubaydah to the
intervention of the visiting CIA officer and the subsequent capture of KSM. This account, which the CIA
represented for the fivst tinte in June 2013, is inaccurate in numerous ways: (1) The CIA represents that
“information provided by Abu Zubaydah... helped lead to the capture of Ramzi Bin al-Shibh [RBS].” The
inaccuracies of this representation are described in this summary and in greater detail in Volume If. (2) The CIA
represents that reporting from Ramzi bin al-Shibh (who was not in CIA custedy at the time} regarding Ammar al-

Baluchi was key to capturing KSM. This too is inaccurate. As detailed in the Study, Ammar al-Baluchi played no
role in the operation that captured KSM, which centered around ASSET X and H@)
The CIA represents that bin al-Shibh’s reporting on Ammar al-Baluchi was “used... to debrief

[DETAINEE R1,” who was in foreign government custody, and that as a result, DETAINEE R
discussed _ This statement is not supported by CIA records. CIA
records related to DETAINEE R’s inferrogation in foreign government custody indicate that DETAINEE R’s

reporting was prompted using a photograph and a letter. (See - 10118 ;
; 0155 . /A S FING
10116 ) (4) The CIA reiresents that DETAINEE R’s information on “allowed

Page 331 of 499

UNCLASSIFIED



UNCLASSIFIED

@s/JE 2= Shortly thereafter, in 2003, ASSET X traveled on his own
volition, and without ﬁrior discussion with the CIA, to

, and a face-to-face meeting with KSM. When ASSET
X later informed CIA officers about his trip
direct access to KSM|

.18 The internal debate within the CIA continued, however, with
, and ASSET
X and his CIA handlers urging the CIA to delay action and wait for an opportunity for ASSET X
to locate KSM.'*"° ALEC Station initially supported immediate action to capture any KSM

associate ASSET X could lead them to, before reversing its position on Februar . 2003,187!
The next day, ASSET X arrived in Islamabad *

I . was surprised to find KSM.

CIA to understand the value of the access [ASSET X] had to r.” This is also inaccurate. As

detailed in the Study, the value of ASSET X’s access to KSM’s was apparent to the CIA in 2001. (5) The
- CIA states that the visiting CIA officer who intervened to forestall the termination of ASSET X did so because,

having been i, he was familiar with DETAINEE R’s reporting on KSM’s [ s
representation omifs the fact that the visiting CIA officer was a member of the team that handled ASSET X while

. That team received information concerning ASSET X’s stated access to KSM through

. The information was provided to the team prior to the capture of DETAINEE R. (See ﬁ
.) (6) The CIA asserts that DETAINEE R’s reporting “helped CLA to redirect [ASSET X|
in an effort to locate KSM.” This is inaccurate. As detailed in the Study, ASSET X had
been indicating that he had access to KSM through || since 2001 and, as detailed, contacted KSM’s
on his own, CIA records indicate that the detainees who provided corroborating information about KSM’s
, DETAINEE S and DETAINEE R, were in foreign government custody at the time they provided the
information. DETAINEE R would later be rendered to CIA custody and approved for the use of the CIA's
enhanced interrogation techniques, although there are no CIA records indicating that he was subjected to the
techniques,

w7 DI [

History Program;

, Interview of [REDACTED], by [REDACTED), 14 October 2004, CIA Oral

198 Interview of [REDACTED], by [REDACTED], 14 October 2004, CTA Oral History Program; Interview of
[REDACTED], by [REDACTED], 3 December 2004, CIA Oral History Program.

5% Interview of [REDACTED], by [REDACTED], 14 October 2004, CIA Oral History Program.

1870 Interview of [REDACTED], by {REDACTED], 14 October 2004, CIA Oral History Program; Interview of
[REDACTED], by [REDACTED], 14 September 2004, CIA Oral History Program; Interview of [REDACTED], by
[REDACTED]; 24 November & 15 December 2004, CIA Oral History Program; Interview of [REDACTED], by
[REDACTED], 30 November 2004, See || NNEGEGTGNGz 21034 h

187 Interview of [REDACTED], by [REDACTED], 3 December 2004, CIA Oral History Program; DIRECTOR
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-, ASSET X — sent a text message to his CIA handler stating:

“IM W KSM. 1872

, ASSET X

contacted the CIA and conveyed what had just occurred.¥7

1376 In an interview with the CIA’s Oral History Program, the
CIA case officer described what happened:

“We went around, you know, | NN

-. [ASSET X] turns around to me and says, look I don’t know, I guess
I’'m nervous, . Isaid, ‘Look brother there are
twenty five million frigging reasons why you need to find || i}’ That's
what the reward was, He looks at me and says, ‘T understand. I
understand.”” 877

s/ 25 Shortly thereafter, ASSET X found [ and. in the early

morning hours of March 1, 2003, Pakistani authorities conducted a raid and captured KSM.1878
On March J], 2003, KSM was rendered to CIA custody. ¥

1872 Interview of [REDACTED], by [REDACTED], 14 October 2004, CIA Oral History Program.
1873 Interview of [REDACTED], by [REDACTED), 14 October 2004, CIA Oral History Program; Interview of
[REDACTED], bi [REDACTED], 3 December 2004, CIA Oral History Program; 41490

): Interview of ]l by [REDACTED], 25 October 2004, CIA Oral History Program;

Interview of [REDACTED], by [REDACTED], 14 September 2004, CIA Oral History Program.

1874 nterview of [REDACTED], by [REDACTED], 14 October 2004, CIA Oral History Program; Interview of

[REDACTED], by [REDACTED], 3 December 2004, CIA Oral History Program; & 41490
istory Program; Interview of

{REDACTED], by [REDACTED], 3 December 2004, CIA Oral History Program; & 41490

e 1490 (N

187 Interview of [REDACTED], by [REDACTED], 14 September 2004, CIA Oral History Program.

187 . . ALEC IR

41490 .
10983 (2423212 MAR 03); | 10972 (2411227 MAR 03); and the KSM detainee review

( .
187 Interview of [REDACTED], by [REDACTED], 14 October 2004, CIA Oral H

in Volume IIL
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5. The Capz‘ure of Majid Khan

s/ F) The CIA represented that intelligence derived from the use of the

CIA’s enhanced interrogation techniques against CIA detainee KSM led to the capture of Majid
Khan. These representations were inaccurate.

(¥SA_#N-F) In multiple interviews with the CIA Office of Inspector General,

CIA officers stated that “information from KSM led to the capture of [Majid] Kahn [sic],” and
that “KSM gave us Majid Khan.”!®° The deputy chief of ALEC Station and former KSM
debricfer “ represented that KSM “provided information that helped lead to the
arrest of,.. Majid Khan, an operative who could get into the U.S. easily.”'®! The draft OIG
Special Review repeated the representations of h and others, stating that KSM “provided
information that helped lead to the arrests of terrorists including. .. Majid Khan, an operative
who could enter the United States easily and was tasked to research attacks against U.S. water
reservoirs.” %2 On February 27, 2004, DDO James Pavitt submitted the CIA’s formal response
to the draft Inspector General Special Review. Pavitt’s submission represented that Majid Khan
was in custody “because of the information we were able lawfully to obtain from KSM.”83 The
final, and now declassified, CIA Inspector General Special Review states that KSM “provided
information that helped lead to the arrests of terrorists including, .. Majid Khan, an operative
who could enter the United States casily and was tasked to research attacks....” 8% In its
analysis of the legality of the CIA’s enhanced interrogation techniques, the OLC relied on
passages of the Inspector General’s Special Review that included this inaccurate
representation, %83

(M) On July 29, 2003, CIA leadership met with select members of the

National Security Council fo obtain reaffirmation of the CIA interrogation program. The CIA
stated that *detainees subject[ed] to the use of Enhanced Techniques of one kind or another had
produced significant intelligence information that had, in the view of CIA professionals, saved

1% Interview of John E. McLaughlin, by [REDACTED] and [REDACTEDY], Office of the Inspector General,
September 5, 2003; i Memorandum for the Record, subject: Meeting with Deputy Chief,
Counterterrorist Center Al-Qa’ida Department; date: 28 July 2003; Interview of “, by -

, Office of the Inspector General, August 18, 2003.

1asl , Memorandum for the Record; subject: Meeting with Deputy Chief, Counterterrorist Center
ALEC Station; date: 17 Iuly 2003,

1882 CIA Inspector General, Special Review, Counterterrorism Detention and Interrogation Program (2003-7123-13),
January 2004.

1883 Memorandum for: Inspector General; from: James Pavitt, Deputy Director for Operations; subject: re (S)
Comuments to Draft IG; Special Review, “Counterterrorisin Detention and Interrogation Program” (2003-7123-IGY;
date: February 27, 2004; attachment: February 24, 2004, Memorandum re Successes of CIA’s Counterterrorism
Detention and Interrogation Activities. ,

1% CIA Office of Inspector General, Special Review — Counterterrorism Detention and Interrogation Program,
(2003-7123-1G), May 2004. :

'35 Memorandum for John A. Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G.
Bradbury, Principal Deputy Assistant Attorney General, Office of Legal Counsel, May 30, 2005, Re: Application of
United States Obligations Under Article 16 of the Convention Against Torture to Certain Techniques that May be
Used in the Interrogation of High Value Al Qaeda Detainees, pp. 10-11, citing CIA Office of Inspector General,
Special Review, pp. 85-91,
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lives.”18% Briefing slides provided by the CIA stated that “major threat” information was
acquired, providing the “Identification of... the Majid Khan Family” by KSM as an example.
The same slides were used, at least in part, for subsequent bricfings.'®*® On September 16, 2003,
a briefing was conducted for Secretary of State Colin Powell and Secretary of Defense Donald
Rumsfeld, the content of which was described as “virtually identical” to the July 29, 2003,
briefing.!®° The slides were also used in an October 7, 2003, briefing for Assistant Attorney
General Jack Goldsmith, ¥

(m) CIA records indicate that Majid Khan was identified and located

prior to any reporting from KSM. There is no indication in CIA records that reporting from
KSM-——or any other CIA detainee—played any role in the identification and capture of Majid
Khan, 189!

- &S/ 2=) On January 10, 2003, the FBI's Baltimore Field Office opened a -

full field international terrorism investigation on the email account “BobDesi(@ )hotmail.com.”
According to FBI investigative records, the investigation was “predicated upon information
received through the Central Intelligence Agency (CIA) concerning” a known al-Qa’ida email
account that was already “under FISA coverage _.”1892 Six days later, on January 16,
2003, open source research related to the “BobDesi” email account “revealed a personal website

1887

1886 T A Memorandum for the Record, “Review of Intetrogation Program on 29 July 2003,” prepared by CIA
General Counsel Scott Muller, dated August 3, 2003; briefing slides entitled, “CIA Interrogation Program,” dated
July 29, 2003, presented to senior White House officials.

1887 See briefing slides entitled, “CIA Interrogation Program,” dated July 29, 2003, presented to senior White House
officials. Those attending the meeting included Vice President Richard Cheney, National Security Advisor
Condoleezza Rice, White House Counsel Alberto Gonzales, Attorney General John Asheroft, Acting Assistant
Attorney General Patrick Philbin, and counsel to the National Security Council, John Bellinger.

1858 The CIA’s June 2003 Response states that “CIA iistakenly provided incorrect information to the Inspector
General (IG) that led to a one-time misrepresentation of this case in the IG's 2004 Special Review.” 'The CIA’s June
2013 Response adds that, “[t]his mistake was not, as it is characterized in the ‘Findings and Conclusions’ section of
the Study, a ‘tepeatedly represented’ or ‘frequently cited’ example of the effectiveness of CIA’s enhanced
interrogation program.” The CIA’s June 2013 assertion that this was a “one-time misrepresentation” is inaccurate.
As described, the inaccurate information was provided numerous times to the Inspector General, in multiple
interviews and in the CIA’s official response to the draft Special Review. Afterwards, the CIA relied on the section
of the Special Review that included the inaccurate information on the capture of Majid Khan in obtaining legal
approval for the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques from the Department of Justice. This
information was also provided by the CIA to the CIA’s Blue Ribbon Panel for their review of the CIA’s Detention
and Interrogation Program. The CIA also included the inaccurate representation about the identification of Majid
Khan and his family to the National Security Council principals on multiple occasions. Further, as noted, the
inaccurate information in the CIA OIG Special Review was declassified and has been used in multiple open source
articles and books, often as an example of the effectiveness of the CIA program.

1889 Memorandum for the Record; subject: CIA Interrogation Program; September 27, 2003 (OGC-FO-2003-50088).
Slides, CIA Interrogation Program, 16 September 2003. John B. Bellinger III, Senior Associate Counsel to the
President and Legal Advisor, National Security Council; Memorandum for the Record; subject: Briefing of
Secretaries Powell and Rumsfeld regarding Interrogation of High-Value Detainees; date: September 30, 2003.

1890 Seott W, Muller; Memorandum for the Record; Interrogation briefing for Jack Goldsmith; date: 16 October 2003
(OGC-FO-2003-50097}.

1891 For additional details, see Volumes T and Volume DL

1572 See FB1 302 on FBI case file | NN -~ N ¢:7:
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for the user, Majid Khan,”'®* In February 2003, |l was tracking Majid Khan’s Internet
activity and was confident he was located at his brother’s house in Karachi, Pakistan.'®** On
March 4, 2003, ALEC Station noted that activity on an al-Qa’ida email account—associated with

Khallad bin Attash—that was in contact with Majid Khan, had been dormant. ALEC Station
recommended that— move to capture Majid Khan
in the hope that Majid Khan could lead CIA officers to Khallad bin Attash.'® The following
morning, March 5, 2003, officers from Pakistan | c2:xicd out a raid on Majid
Khan’s brother’s house, detaining Majid Khan, '#° A

( ) On March 15, 2003, Deputy Chief of ALEC Station ||| i} |
sent an email to CIA Headquarters noting that she had read the reporting from Majid !

Khan’s foreign government interrogations and was requesting photographs of Majid Khan and
his associates to use in the KSM interrogations.'®®” CIA Headquarters provided the photographs
the same day.'%® On March 17, 2003, KSM was shown the photograph of Majid Khan and
discussed the person he stated he knew as “Yusif,” for the first time.'8%

6. The Thwarting of the Camp Lemonier Plotting

(M) The CIA represented that intelligence derived from the use of the

CIA’s enhanced interrogation techniques thwarted plotting against the U.S. mlhtary base, Camp
Lemonier, in Djibouti. These representations were inaccurate,

(U) In the September 6, 20006, speech, acknowledging the CIA’s Detention and Interrogation
Program, which was based on CIA-provided information and vetted by the CIA, President
George W. Bush stated:

“This is intelligence that cannot be found any other place. And our security
depends on getting this kind of information,”

The speech continued:

“These are some of the plots that have been stopped because of information
from this vital program. Terrorists held in CIA custody have also provided

1893 AT.EC (1601417 JAN 03)
1854 13571 (26033072 FEB 03)
1895 AT EC {040329Z MAR 03)

1806

MAR 03).
%7 Memorandum for: | EEEE. (RCDACTEDY); from: [REDACTED),OFFICE: [l (DETENTION
SITE BLUEY}; subject: Baltimore boy and KSM; date: 15 March 2003, at 07:08:32 PM.

1%% ALEC Station sent DETENTION SITE BLUE photographs for use with KSM and other detainees. They
included Majid Khan, Muhammad Khan, Schail Munir, Iyman Faris, Majid Khan's cousin (Mansour), Fayyaz

Kamran, Aydinbelge, Khalid Jamil, and Aafia Siddiqui. See ALEC (1522127 MAR 03).
169 i 10865 (171648Z MAR 03); i 10886 (1822192 MAR 03); I 10870 (1720172

MAR 03)
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information that helped stop the planned strike on U.S. Marines at Camp
Lemonier in Djibouti.”*®

(M) An Office of the Director of National Intelligence public release

accompanying the September 6, 2006, speech, states that “the CIA designed a new interrogation
program that would be safe, effective, and legal.” The document asserts: “In early 2004, shortly
after his capture, 1-Qa’ida facilitator Gouled Hassan Dourad revealed that in mid-2003 al-
Qa’ida East Africa cell leader Abu Talha al-Sudani sent him from Mogadishu to Djibouti to case
the US l\;{)arinc base Camp Lemonier, as part of a plot to send suicide bombers with a truck
bomb.”19%

(-TSA_‘/NF) Similarly, in a prepared briefing for the chairman of the House

Defense Appropriations Subcommittee, John Murtha, on October 30, 2007, the CIA represented
that the CIA could not conduct its detention operations at Guantanamo Bay, Cuba, because
“interrogations conducted on US military installations must comply with the Army Field
Manual” The CIA presentation stated that the CIA program was “critical to [the CIA’s] ability

1900 900 “CIA Validation of Remarks on Detainee Policy,” drafts supporting the September 6, 2006, speech by
President George W. Bush acknowledging and describing the CIA’s Detention and Interrogation Program, as well as
an unclassified Office of the Director of National Intelligence release, entitled, “Summary of the High Value
Terrorist Detainee Program.” In October 2007 CIA officers discussed a section of the President’s speech, which
was based on CIA information and vetted by the CIA, related to Camp Lemonier. Addressing the section of the
speech that states, “[tlerrorists held in CIA custody have also provided infonmation that helped stop the planned
strike on U.S. Marines at Camp Lemonier in Djibouti,” a senior CIA officer highlighted that the plotting had not
~ been stopped, but in fact was ongoing. The officer wrote: “I have attached the cable from Guleed that was used to
source the Sept ‘06 speech as well as a later cable from a different detainee affirming that as of mid-2004, AQ
meinbers in Somalia were still intent on attacking Camp Lemonier... As of 2004, the second detainee indicates that
AQ was still working on attacking the base.” The CIA officer explained that the “reasoning behind validation of the
language in the speech—and remember, we can argue about whether or not ‘planning’ consistitutes fsic] a *plot’ and
about whether anything is ever disrupted—was that the detainee reporting increased our awareness of attack plotting
against the base, leading to heightened security.” (See email from: h; to: —; subject:
“More on-Camp Lemonier”; date: October 22, 2007, at 5:33 PM). The President’s reference to Camp Lemonier in
the context of “this vital program” came immediately after the passage of the speech referencing the use of the
CIA’s enhanced interrogation techniques against KSM and immediately before statements about the thwarting of the
Karachi and Heathrow Airport plots, both of which have been explicitly attributed by the CIA to the use of the
CIA’s enhanced interrogation techniques. The disruption of the Camp Lemonier plotting was also referenced as an
intelligence success in the context of the March 2008 presidential veto of legislation that would have effectively
banned the CIA’s enhanced interrogation techniques. See “Text: Bush on Veto of Intelligence Bill,” The New York
Times, dated March 8, 2008, which states, the “mmain reason this program has been effective is that it allows the CIA
to use specialized interrogation procedures. .. limiting the CIA’s interrogation methods to those in the Army field
manual would be dangerous....” '
1901 ytalics added. Unclassified Office of the Director of National Intelligence release, entitled, “Summary of the
High Value Terrorist Detainee Program.” CIA records indicate that the CIA had intelligence that al-Qa’ida
affiliated individuals were targeting Camp Lemonier with an “explosives-laden truck” in early 2003. The CIA
sought to detain Gouled because of the intelligence already collected, indicating that in 2003—at the likely behest of
Abu Talha al-Sudani-—Gouled was conducting casings of Camp Lemonier. Once captured, and prior to being
transferred to CIA custody, Gouled confirmed that he cased Camp Lemonier for a potential terrorist attack. Despite
the use of the term “revealed” in the 2006 docunent, the CIA’s June 2013 Response states: “We did not represent
that we initially learned of the plot from detainees, or that it was disrupted based solely on information from
detainees in CIA custody.” The CIA’s June 2013 Response further states that the CTA “agree(s] with the Srudy that
{the CIA] had threat reporting against Camp Lemonier prior to the March 2004 detention and rendition” of Guleed

Hassan Dourad.
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to protect the American homeland and US forces and citizens abroad from terrorist attack,” that
“Im]ost, if not all, of the intelligence acquired from high-value detainees in this [CTA] program
would likely not have been discovered or reported in any other way,” that the CIA program “is in
no way comparable to the detainee programs run by our military,” and that the CIA used
information derived from the program “to disrupt terrorist plots—including against our
military.”?*? The CIA presentation then stated:

“[A CIA detainee] informed us'”® of an operation underway to attack the U.S.
military at Camp Lemonier in Djibouti. We believe our understanding of this
plot helped us to prevent the attack.”"™

&S/ A% A review of CIA records found that: (1) the detaince to whom the

CIA’s representations refer—Guleed (variant, Gouled) Hassan Dourad—was not subjected to the
CIA’s enhanced interrogation techniques; (2) the CIA was aware of and reported on the terrorist
threat to Camp Lemonier prior to receiving any information from CIA detainees;” (3) Guleed
provided corroborative reporting on the threat prior to being transferred to CIA custody; and (4)
contrary to CIA representations, the plotting did not “stop” because of information acquired from
CIA detainee Guleed in 2004, but rather, continued well into 2007.190%6

1902 Emphasis in original. See CIA Talking Points dated October 30, 2007, entitled, “DCIA Meeting with Chairman
Murtha re Rendition and Detention Programs™ and attachments.

1903 The CIA’s June 2013 Response states: “We did not represent that we initially learned of the plot from detainees,
or that it was disrupted based solely on information from detainees in CIA custody.” The CIA’s October 30, 2007,
talking points for the chairman of the House Defense Appropriations Subcommittee, John Murtha, make no
reference to the CIA receiving intelligence on the Camp Lemonier plotting from other intelligence sources prior to
CIA detainee reporting. Nor do the talking points indicate that the CIA detainee initially provided information on
the plotting prior to being transferred to CIA custody. In addition, as described, an Office of the Director of
National Intelligence public release on the CIA’s Detention and Interrogaton Program from September 6, 2006,
states that “the CIA designed a new interrogation program that would be safe, effective, and legal;” and that “al-
Qa’ida facilitator Gouled Hassan Dourad revealed” that he had been sent to “case the US Marine base Camp
Lemonier.”

1904 See CIA Talking Points dated October 30, 2007, eatitled, “DCIA Meeting with Chatrman Murtha re Rendition
and Detention Programs” and attachments. The talking points further state that the “Presidentially-mandated
detention program is critical to our ability to protect the American homeland and US forces and citizens abroad from
terrorist attack.” The attachment to the document, labeled “points from CTC,” further asserts that while CIA
rendition activities “did yield intelligence, it did not do so in a timely, efficient, and thorough way, raising
unacceptable risks,” and that the CIA “experience has shown that exclusive control by CIA, in a Agency designed,
built, and managed facility, allows us complete oversight and control over all aspects of detention, to include
conditions of confinement, approved interrogation activities, humane standards, medical treatment, detainee
engagement, security, hygiene, and infrastructure.” The document references a U.S. House of Representatives
Appropriations bil} providing a reduction in funding for the Covert Action CT Program and states: “Had the mark
been directed against the rendition and detention programs specifically, the CIA would have recommended a
Presidential veto. In its appeal, CIA detailed the impact of a $- million cut to the CA CT Program. The Agency
also made it clear that it would continue the rendition and detention program because of the high value of these
activities.”

1905 Sop aforementioned CIA representations that: (1) “This is intelligence that cannot be found any other place. And
our security depends on getting this kind of information,” and (2) “Most, if not all, of the intelligence acquired from
high-value detainees in this [CIA] program would likely not have been discovered or reported in any other way.”
As noted, the CIA’s June 2013 Response states that the CIA “agree[s] with the Study that [the CIA] had threat
reporting against Camp Lemonier prior to the March 2004 detention and rendition” of Guleed.

1906 See intelligence chronology in Volume II for additional information.
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(5118:4—4NF-) On March 4, 2004, Guleed was captured in Djibouti based on

information obtained from a foreign government and a CIA source.’®” Prior to entering CIA
custody, Guleed was confronted with information acquired from signals intelligence, and he
confirmed that he cased Camp Lemonier for a potential terrorist attack.'*® CIA sought to render
Guleed to CIA custody in order to question Guleed about senior al-Qa’ida East Africa members
Abu Talha al-Sudani and Saleh ali Saleh Nabhan, A CIA cable states:

“Guleed represents the closest we have come to an individual with first hand,
face-to-face knowledge of Abu Talha [al-Sudani] and Nabhan, and our hope is
that Guleed will provide key intelligence necessary for the capture of these
senior al-Qa’ida members.”*%

&S/ ) Prior to Guleed’s rendition to CIA custody, he provided detailed

information on his casing of Camp Lemonier to CIA officers.’”*® On March [}, 2004, Guleed
was rendered to CIA custody.'®!! There are no records to indicate that Guleed was subjected to
the CIA’s enhanced interrogation techniques, nor are there any CIA records to indicate that
Guleed provided the information that was the basis for his rendition to CIA. custody—
information leading to the capture of Abu Talha al-Sudani or Saleh ali Saleh Nabhan,

(M) While in CIA custody, Guleed continued to provide information on

his targeting of Camp Lemonier. Guleed stated that Abu Talha al-Sudani had not yet picked the
operatives for the attack against Camp Lemonier,’!” that the attack was “on hold while they-

. 1313 0416247 MAR 04); HEADQUAR [l (0419352

1907 HEADQUAR
MAR 04). See also 15623.
1205 N 03364 (January 8, 2008)
190 HEADQUAR

;- 93364 (January §, 2008).
1910 1329 . The CIA’s June 2013 Response states: “In March 2004, ||| G

, based [on] information from a clandestine source-detained and rendered to CIA custody the primary
facilitator for al-Qa’ida’s Camp Lemonier plot, Guleed Hassan Ahmed, who had cased the Camp on behalf of al-
Qa’'ida. Guleed provided details about the plot and al-Qa’ida’s Somali support network, which drove CIA's targeting
efforts.” As described in this summary and in greater detail in Volume II, Guleed confirmed intelligence reporting
already collected on his casing of Camp Lemonier prior to being rendered to CIA custedy. See reference to material
on recorded interroiations of Guleed Hassan Dourad in the cable, - 93364 (January 8, 2008). '

1911 1543
1012 - 1573 (1602172 MAR 04), later reissued as CIA [l 021549z APR o4y | . -~

used to support the president’s speech on Seitember 6, 2006.
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raised the necessary funds via the bank robbery operation,””??!? and that “he [Guleed] was not
informed of the operational plan.” !4

(M) Neither the detention of Guleed, nor the information he provided,

thwarted terrorist plotting against Camp Lemonier; and CIA records indicate that attack planning
against Camp Lemonier continued well after Guleed’s capture in March 2004, to include a time
period beyond the president’s September 6, 2006, speech. In March 2005, the CIA sought
approval to render an associate of Guleed whom the CIA stated was “planning terrorist attacks
on U.S. targets in East Africa, particularly against Camp Lemonier in Djibouti.”"?!® In October
2005, a cable stated, “a body of reporting indicates that East Africa al-Qa’ida network operatives
are currently planning attacks on U.S. interests in the region, particularly... the U.S. military
base Camp Lemonier in Djibouti.”’®¥® In April 2007, the continued terrorist threat reporting
against Camp Lemonier resulted in a request for the Camp to further “alter their security
practices.” 1?17

(M) In October 2007, in light of the ongoing threat reporting related to
- Camp Lemonier, CIA officer ||| | | N I 2ttcmpted to explain the CIA-validated

statement in the president’s September 6, 2006, speech that “[t]errorists held in CIA custody”

“helped stop the planned strike on U.S. Marines at Camp Lemonier in Djibouti.”!**® i,

120 | 1hc CIA’s June 2013 Response links the “disrupt[ion}” of the Camp Lemonier plotting to
the CIA’s Detention and Interrogation Program via the arrest of KSM, stating: “According to Khalid Shaykh
Muhaminad (KSM), his arrest in March 2003 (which we note in Example 12 resulted in part from information
provided by Ramzi Bin al-Shibh) prevented him from transferring 30,000 euros from al-Qa’ida in Pakistan to al-
Qa’ida in East Africa leaders, some of whom were plotting the Camp Lemonier attack. Funding shortages were cited
repeatedly by detainees and in ||| | |} JJEEE (tschnical collection] as a reason for the Camp Lemonier plot's
delays.” Prior to the CIA’s June 2013 Response, there were no CIA records attributing the delay or disruption of the
plotting to the capture or detention of KSM. While a body of intelligence reporting indicated that funding shortages
contributed to delays in the targeting of Camp Lemonier, no CTA intelligence records were identified that cite any
deficit of expected funds resulting from KSM’s capture. As detailed in this Study, KSM was captured on March 1,
2003. Intelligence reporting indicates that Abu Talha al-Sudani sent Guleed to case the security at Camp Lemonier
more than six months later, in September 2003. In early March 2004, the CIA reported that H
[technical collection] revealed that “Abu Talha and Guleed were working together in search of funding necessary to
carry ont planned operations.” In late March 2004, after Guleed’s detention, several associates were detained after
an attack on a German aid delegation, which was suspected of being an attempt to kidnap individuals for ransom. A
cable reporting this information stated that ﬁ [technical collection] “indicated Abu Talha continues to
press forward on plans to target Western interests in Djibouti.” Several days later, CIA officers surmised that the
kidnapping attempt was likely an attempt “by Abu Talha to raise the operational funds for his plan to attack Camp
Lemonier.” (See intelligence chronology in Volume I, including reporting referenced in HEADQUARTERS
I (1017567 MAR 04) and connected to ﬂ; ALEC (2221227 MAR
04); and ALEC [ (2923532 MAR 04).) As detailed in the section of this summary and Volume I on the
Capture of Khalid Shaykh Mohammad (KSM), the capture of KSM did not result from information provided by
Ramazi bin al-Shibh.

1914

" Draft cable in an email from: | INEEEE. <o: NN - I < b ‘T

DDO Approval to render Somali Jihadist and al-Qa’ida facilitator Ahmed Abdi Aw Mohammad to fCIA] control”;
date: May 11, 2005, at 5:42:50 PM.

116 HEADQUARTERS Il (2520442 OCT 05)

1917 | 10555 (101434Z APR 07)

®18 See “CIA Validation of Remarks on Detainee Policy,” drafts supperting the September 6, 2006, speech by

President George W. Bush acknowledging and clescribini the CIA's Detention and Interrogation Program, as well as
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who was involved in vetting of the speech, wrote to a CIA colleague tracking the ongoing threats
to Camp Lemonier that:

“The reasoning behind [the CIA] validation of the language in the speech--and
remember, we can argue about whether or not ‘planning’ consistitutes [sic] a
‘plot’ and about whether anything is ever disrupted--was that the detainee
reporting increased our awareness of attack plotting against the base, leading to
heightened security.”'*??

(M) A review of CIA records, however, found no indication that CIA

detainee reporting from Guleed, or any other CIA detainee, alerted the CIA or the U.S. military
to increased terrorist targeting of Camp Lemonier. To the contrary, CIA records indicate that the
CIA was in possession of substantial threat reporting demonstrating that Camp Lemonier in
Djibouti was being targeted by al-Qa’ida and al-Qa’ida affiliated extremists prior to the detention
of Guleed on March 4, 2004.1%* For example, on January 28, 2003, a foreign government report
disseminated by the CIA stated that al-Qa’ida operatives were planning “to ram an explosives-
laden truck into a military base, probably Camp Lemonier.”!*! On March 10, 2003, a “Terrorist
Advisory” was issued, which stated that “U.S. forces stationed at Camp Lemonier in Djibouti...
could be targeted.”'%?? Similar reporting continued through 2003, and by the end of the year, the
CIA had ﬂ coverage!"® indicating that Guleed and other identified operatives were being

an unclassified Office of the Director of National Intelligence release, entitled, “Summary of the High Value
Terrorist Detainee P

rogram.”
1919 See email from: h; to JJI 2d others; subject: “More on Camp Lemonier”; October

22, 2007, at 5:33 PM. In a reply email, a CIA officer wrote that Guleed’s statement was only “that the plan was
suspended while Abu Talha tried to acquire the necessary funds,” and continued, “I don’t want anyone to walk away
from this thinking that the POTUS speech from 2006 is the only language/view we are allowed to hold, especially
since most or all of us were not involved in the original coordination” of the President’s September 6, 2006, speech.
See email from: | to [REDACTED] and (REDACTEDY; ce: i; subject: “Camp
Lemonier’; date: October 24, 2007, at 1:22:44 PM.

1920 | 1313 (041624Z MAR 04)
1921 See January 28, 2003, CIA Presidential Daily Brief, entitled, “Al-Qa’ida Planning Attack in Djibouti.” The

CTA’s June 2013 Response states that the CIA “agreefs] with the Srudy that [the CIA] had threat reporting against
Camp Lemonier prior to the March 2004 detention and rendition” of Guleed, but argues that the threat reporting
provided to the President on January 28, 2003, had “no relation to [al-Sudani’s} plot,” and was “later recalled after
being revealed to be a fabrication.” The CIA did not provide a date for the recall. The reporting, which indicated al-
Qa’ida operatives were planning “to ram an explosives-laden truck into a military base, probably Camp Lemonier,”
would later be corroborated by other intelligence reporting, including by Guleed in his description of al-Sudani’s
plotting. See intelligence chronology in Volume IL

1922 CTA WASHINGTON DC (110056Z MAR 03). See aiso I 17366 (1213552 MAR 03). The
CIA’s June 2013 Response asserts that the March 2003 reporting was “an analytical assessment that Djibouti was a
potential target given its US Military presence,” was “not based on specific intelligence,” and was analysis related to
“a different al-Qa’ida cell.” The CIA’s June 2013 Response also disputes the relevance of the May 2003 reporting
that al-Qa’ida affiliates were “waiting for the right time to carry out large-scale attacks, possibly involving suicide
bombers, against a U.S. military base or U.S. naval ship in or near Djibouti.” The CIA’s June 2013 Response states
that this threat reporting “was later found to be unrelated.” Notwithstanding these assertions, the CIA’s June 2013
Response states that the CIA “agree[s] with the Study that [the CIA] had threat reporting against Camp Lemonier
prior to the March 2004 detention and rendition” of Guleed.

193 ALEC [ (0218252 OCT 03)
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directed by Abu Talha al-Sudani to target Camp Lemonier.'”** By the end of December 2003,
Djiboutian authorities confirmed that Guleed had cased Camp Lemonier and that Guleed
appeared to have “formulate[d] a complete targeting package, which included an escape
route.”'¥?° It was this reporting that led to capture Guleed on March 4, 20041926

7. The Assertion that CIA Detainees Subjected to Enhanced Interrogation Techniques Help
Validate CIA Sources

(TS_/—N—F) In addition to CIA claims that information produced during or after

the use of CIA’s enhanced interrogation techniques led to the disruption of terrorist plots and the
capture of specific terrorists, the CIA also represented that its enhanced interrogation techniques
were necessary to validate CIA sources. The claim was based on one CIA detainee—Janat
Gul—contradicting the reporting of one CIA asset.

(M) The CIA repeatedly represented to policymakers that information

acquired after the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques helped to *“validate” CTA
sources. For example, CIA Director Michael Hayden provided testimony to the Committee on
April 12, 2007, that:

“Detainee information is a key tool for validating clandestine sources. In fact,
in one case, the detainee’s information proved to be the accurate story, and the
clandestine source was confronted and subsequently admitted to embellishing
or fabricating some or all [of] the details in his report.”%%

(M) Similarly, in January 2009, the CIA compiled a detailed briefing

book for a planned three-hour briefing of the CIA’s Detention and Interrogation Program for
President-elect Obama’s national security staff. Included in the materials was a document that
stated, “[k]ey intelligence [was] collected from HVD interrogations after applying [the CIA’s
enhanced] interrogation techniques.” After this statement, the CIA provided examples, including
that the “most significant reporting” acquired from CIA detainee Janat Gul after applying the
CIA’s enhanced interrogation techniques was information that helped the CIA *validate a CIA
asset.”2® The document states:

1924 Referenced in HEADQUAR (101756Z MAR 04) and connected to ||| GTGNNNNEEEEEE
See also A

1925 CIA WASHINGTON DC (3020347 DEC 03) / SERIAL: || GGG _

1926 N 1313 (041624Z MAR 04)

1927 CIA classified Statement for the Record, Senate Select Committee on Intelligence, provided by General Michael
V. Hayden, Director, Central Intelligence Agency, 12 April 2007; and accompanying Senate Select Committee on
Intelligence hearing transcript for April 12, 2007, entitled, “Hearing on Central Intelligence Agency Detention and
Interrogation Program™ (DTS #2007-1563). See also CIA Intelligence Assessment, “Detainee Reporting Pivotal for
the War Against Al-Qa’ida,” June 2003, which CIA records indicate was provided to White House officials on June
1, 2005, and was broadly disseminated on June 3, 2003, as an Intelligence Assessment. On March 31, 2009, former
Vice President Cheney requested the declassification of this Intelligence Assessiment, which was publicly released
with redactions on August 24, 2009.

1928 Ttalics in original, CIA Briefing for Obama National Security Team - “Renditions, Detentions, and
Interrogations (RDIY” including “Tab 7, named “RDG Copy- Briefing on RDI Program 09 Jan. 2009.” Referenced
materials attached to cover memorandurn with the title, “D/CIA Conference Room Seating Visit by President-elect

Barrack [sic] Obama National Security Team Tuesdai, 131 anuari 2009; 8:30 — 11:30 a.m.” Expected participants
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“Pakistan-based facilitator Janat Gul’s most significant reporting helped us
validate a CIA asset who was providing information about the 2004 pre-
election threat. The asset claimed that Gul had arranged a meeting between
himself and al-Qa’ida’s chief of finance, Shaykh Sa’id, a claim that Gul
vehemently denied, Gul’s reporting was later matched with information
obtained from Sharif al-Masri and Abu Talha al-Pakistani, captured after Gul.
With this reporting in hand, CIA | NN the asset, who subsequently
admitted to fabricating his reporting about the meeting.” %%

(M) The CIA representation that the CIA’s enhanced interrogation

techniques produced information that allowed the CTA to identify the reporting of a CIA asset as
fabricated lacked critical contextual information. The CIA representations did not describe how
the CIA asset’s reporting was already doubted by CIA officers prior to the use of the CIA’s
enhanced interrogation techniques against Gul. Nor did the CIA representations acknowiedge
that the asset’s fabricated reporting was the reason that Janat Gul was subjected to the techniques
in the first place. The CIA concluded that Janat Gul was not a high-level al-Qa’ida figure and
did not possess threat information, but this conclusion was not included in CIA representations.

(111S#—UNF) In March 2004, the CIA received reporting from a CIA asset,
“ASSET Y,”!%* that Janat Gul was planning with senior al-Qa’ida leaders to conduct attacks
inside the United States. The attacks were reportedly planned to occur prior to the U.S. elections
in November 2004.1%31 ASSET Y, who cited Janat Gul as the source of the information, stated
that Gul was going to facilitate a meeting between Abu Faraj al-Libi and ASSET Y in support of
the operation.!”? As noted, CIA officers expressed doubts about ASSET Y’s reporting at the

included, “Senator Boren, Mr. McDonough, Mr. Brennan, General Jones, Mr. Craig, Mr. Lippert, Mr. Smith,
Senator Hagel,” as well as several CIA officials, including Director Hayden, “ John Rizzo,
[REDACTED], and [JCTC Legal _ The briefing book includes the document “Briefing Notes
on the Value of Detainee Reporting,” dated 15 May 2006, which provided the same intelligence claims found in the
document of the same name, but dated April 15, 2005. The “Briefing Notes” document was provided fo the
Department of Justice in April 2005, in the context of the Department’s analysis of the C1A’s enhanced interrogation
techniques.

192 Ttalics added. CIA Briefing for Obama National Security Team - “Renditions, Detentions, and Interrogations
(RDI)” including “Tab 7,” named “RDG Copy- Briefing on RDI Program 09 Jan. 2009.” Referenced materials
attached to cover memorandum with the title, “ID/CTA Conference Room Seating Visit by President-elect Barrack
[sic} Obama National Security Team Tuesday, 13 January 2009; 8:30 — 11:30 a.m.” Expected participants included,
“Senator Boren, Mr. McDonough, Mr. Brennan, General Jones, M. Craig, Mr. Lippert, Mr. Smith, Senator Hagel,”
as well as several CIA officials, including Director Hayden, ﬂl ohn Rizzo, [REDACTED], and
I C Legal . The briefing book includes the document “Briefing Notes on the Value of
Detainee Reporting,” dated 15 May 2006, which provided the same intelligence claims found in the document of the
same name, but dated April 15, 2005. The “Briefing Notes” document was provided to the Department of Justice in
April 2005, in the context of the Department’s analysis of the CIA’s enhanced interrogation technigues.

193¢ CTA records provided to the Committee identify the pseudonym created by the CIA for the asset. The Study
lists the asset as “ASSET Y” to further protect his idenfity.
191 WASHINGTON
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time it was received.'”*® A senior CIA officer, || | | | JJEEEE. who formerly served as chief of
the Bin Ladin Unit, raised questions about the reliability of the asset’s reporting on March .,
2004, stating that the reporting was “vague” and “worthless in terms of actionable intelligence,”
and that al-Qa’ida “loses nothing” by disclosing the information. He further stated that, given an
al-Qa’ida statement emphasizing a lack of desire to strike before the U.S. election, and al-
Qa’ida’s knowledge that “threat reporting causes panic in Washington™ and “leaks soon after it is
received,” the report “would be an easy way {for al-Qa’ida] to test” ASSET Y,!*** ALEC Station
officer | N < xp:cssed similar doubts about the source’s reporting in response to

the email.1?*?

{ ) Less than three months later, Janat Gul was captured in JJJJJjji on
Tunc i, 2004.2% On June [}, 2004, C1A’ s ||} oroposcd that Gul be rendered to
CIA custody, citing ASSET Y’s reporting.'*>’ During this period, however, the use of the CIA’s
enhanced interrogation techniques had been suspended by the CIA director.”*® On June 29,
2004, a draft memorandum from DCI Tenet to National Security Adviser Rice sought special
approval from the National Security Council Principals Committee to use the CIA’s enhanced
interrogation techniques against Janat Gul to learn more about the threat reporting from ASSET
Y.!**® The memorandum referenced ASSET Y’s reporting and stated that if the CIA could use
the techniques, “the Agency would be in an optimum position to obtain from Gul critical
intelligence necessary to save American lives by disrupting the pre-election plot, locating senior
al-Qa’ida leaders still at large, and learning how Usama Bin Laden communicates with his
operatives.” The memorandum further stated that “[g]iven the magnitude of the danger posed by

19% Bynail from: ; co: | . AR | E0ACTED], ,
. subject: conld AQ be testing [ASSET Y] and [Source Name REDACTED}?, date: March

2004, at 06:55 AM

193 Email from: o IS, I, R:0ACTED), ,
, subject; could AQ be testing [ASSET Y] and [Source Name REDACTED]?; date: March

2004, at 06:55 AM. The email references a March 17, 2004, al-Qa’ida statement. Speaking of a second source
roviding threat reportin, noted that “i [sic] have always been concemed that [the asset]

1935 Email from:
[REDACTED],
REDACTED]?, date: March

: subject: Re: could AQ be testing [ASSET Y} and [Source Name

2004, at 7:52:32 AM.
1936 ' 3111

1937 See 04), which states “Gul is the source of [ASSET Y's] pre-election threat
information. This information forms a substantiat part of the USG's current pre-election threat assessment. Station
believes that if Gul has pre-election threat information, we must exploit him using our best resources. Those
resources do not exist in . Station has interrogated many al-Qa’ida members in [JJJJJlf and while we have
been successful at times, our best information is obtained when the detainee is interrogated in a CIA controlled
facility ([ DETENTION SITE COBALT] or blacksite).”

1938 Memorandum for Deputy Director for Opcratlons from Director of Central Intelligence, June 4, 2004, subject,
“Suspension of Use of Interrogation Techniques.” Memorandum for the National Security Advisor from DCI
George Tenet, June 4, 2004, re Review of CIA Interrogation Program,

19 Draft memorandum from George Tenet to National Security Advisor re Counterterrorist Interrogation
Techniques, attached to email from: . to: John Mogeman, [REDACTED], [REDACTED],
Stanley Moskowitz, Scott Muller, John Rizzo, and . subject: Draft Documents
for Friday’s NSC Meeting; date: June 29, 2004.
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the pre-election plot, and [Janat] Gul’s almost certain knowledge of any intelligence about that
plot, I request the fastest possible resolution of the above issues.” %

@S/ 2) On July 2, 2004, the day that CIA Headquarters approved the

rendition of Janat Gul to CIA custody,'*! the CTA represented to select members of the National
Security Council that Janat Gul was one of the “most senior radical Islamic facilitators in
Pakistan,” and noted that he was “assessed by a key source on [the] pre-election plot to be
involved in or [to] have information on the plot.”*** On July 15, 2004, based on the reporting of
ASSET Y, the CIA represented to the chairman and vice chairman of the Commitiee that Janat
Gul was associated with a pre-election plot to conduct an attack in the United States.”” On July
20, 2004, select National Security Council principals met again, and according to CIA records,
agreed that, “[gliven the current threat and risk of delay, CIA was authorized and directed to
utilize the techniques with Janat Gul as necessary.”™** On July 22, 2004, Attorney General
Ashcroft approved the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques against Janat Gul
based on ASSET Y’s reporting. %

1940 Tyraft memorandum from George Tenet to National Security Advisor re Counterterrorist Interrogation
Techniques, attached to email from: . to: John Moseman, [REDACTED], [REDACTED],
Stanley Moskowitz, Scott Muller, John Rizzo, and ; subject: Draft Documents
for Friday’s NSC Meeting; date: June 29, 2004,
w41 pIRECTOR [l 0223002 JUL 04)
1942 The CIA briefing slides further asserted that | debriefings of Janat Gut by I (fo:cign government]
I oiicials were “not working.” (See CIA briefing slides, CIA Request for Guidance Regarding Interrogation
of Janat Gul, July 2, 2004). National Security Advisor Rice later stated in a letter to the CIA Director that “CIA
briefers informed us that Gul likely has information about preelection terrorist attacks against the United States as a
result of Gul’s close ties to individuals involved in these alleged plots.” See July 6, 2004, Memorandum from
Condoleczza Rice, Assistant to the President for National Security Affairs, to the Honorable George Tenet, Director
of Central Intelligence, re Janat Gul.
1943 According to handwritten notes of the briefing, CIA briefers described Janat Gul as “senior AQ” and a “key
facilitator” with “proximity” to a suspected pre-election plot. Committee records indicate that CIA briefers told the
chairman and vice chairman that, given the pre-election threat, it was “incumbent” on the CIA to “review [the] need
for EITs,” following the suspension of “EITs.” (See Handwritten notes of Andrew Johnson (DTS #2009-2077); CIA
notes (DTS #2009-2024 pp. 92-95); CIA notes (DTS #2009-2024, pp. 110-121).) | NNECTC Legal

Jater wrote that the “only reason” for the chairman and vice chairman briefing on Janat Gul was the
“potential gain for us” as “the vehicle for briefing the comumittees on our need for renewed legal and policy support
for the CT detention and interrogation program.” See email from: _; to: [REDACTED]; subject: Re:
Priority: congressional notification on Janat Gul; date: July 29, 2004.
194 1uly 29, 2004, Memorandum for the Record from CIA General Counsel Scott Muller re Principals Meeting
relating to Janat Gul on 20 July 2004.
1945 [ etter from Attorney General Ashcroft to Acting DCI McLaughlin, July 22, 2004 (DTS #2009-1810, Tab 4).
Attorney General Ashcroft, who attended the July 2, 2004, meeting, had opined earlier on the use of the CIA’s
enhanced interrogation techniques against Janat Gul. See letter from Assistant Attorney General Ashcroft to
General Counsel Muller, July 7, 2004 (DTS #2009-1810, Tab 3); July 2, 2004, CIA Memorandum re Meeting with
National Security Advisor Rice in the White House Situation Room, Friday 2 July re Interrogations and Detainee
Janat Gul; July 6, 2004, Memorandum from Condoleezza Rice, Assistant to the President for National Security
Affairs to George Tenet, Director of Central Intelligence re Janat Gul; Memorandum from —, to Jose
Rodriguez, John P. Mudd, ||| N _, [REDACTED], re standard interrogation technigues
—DOJ limits, July 2, 2004.
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@S/ - 'F) Janat Gul was rendered to CIA custody on July JJj 2004.99% On
August 2, 2004, Janat Gul denied knowledge of any imminent threats against the United States
homeland. Gul’s denial was deemed a “strong resistance posture” by CIA detention site
personnel.’® Janat Gul was then subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques from
August 3, 2004, to August 10, 2004, and then again from August 21, 2004, to August 25,
20041948

(M) On August 19, 2004, CIA personnel wrote that the interrogation

“team does not believe [Gul] is withholding imminent threat information.”’** On August 25,
2004, CIA interrogators sent a cable to CIA Headquarters stating that Janat Gul “may not possess
all that [the CIA] believes him to know.” The interrogators added that the interrogation “‘team
maintains a degree of caution in some arcas, as many issues linking [Gul] to al-Qaida are derived
from single source reporting,” a reference to the CIA source, ASSET Y.19%0

(M) That same day, August 25, 2004, the CIA’s associate general

counsel provided a letter to the DOJ sceking approval to use additional CIA enhanced
interrogation techniques against Janat Gul: dietary manipulation, nudity, water dousing, and the
abdominal slap. The letter asserted that Janat Gul had information concerning “imminent threats
to the United States” and “information that might assist in locating senior al-Qa’ida operatives
whose removal from the battlefield could severely disrupt planned terrorist attacks against the
United States.” The letter stated: |

“In addition, CIA understands that before his capture, Gul had been working to
facilitate a direct meeting between the - CIA - source reporting
on the pre-election threat [ASSET Y] and Abu Faraj himself; Gul had arranged
a previous meeting between [ASSET Y] and al-Qa’ida finance chief Shaykh
Sa’id at which elements of the pre-election threat were discussed.”!*>!

(M) The letter from the CIA’s associate general counsel asserted that

Janat Gul’s “resistance increases when questioned about matters that may connect him to al-
Qa’ida or evidence he has direct knowledge of operational terrorist activities.”!**> The letter
stated that the CIA songht approval to add four enhanced interrogation techniques to Janat Gul’s

04). Notwithstanding this assessment, on Aungust 21, 2004, a cable from CIA
Headquarters stated that Janat Gul “is believed to possess information about risks to the citizens of the United States
or other nations,” that the “use of enhanced techniques is appropriate in otder to obtain that information,” and that
CIA Headquarters was therefore approving the resumed use of the CIA's enhanced interrogation techniques against
04).

1950

1951 August 25, 2004, Letter from , Associate General Counsel, to Dan Levin, Acting Assistant
Attorney General, Office of Legal Counsel (DTS #2009-1809, Tab 10).
1932 August 25, 2004 Letter from , Associate General Counsel, to Dan Levin, Acting Assistant
Attorney General, Office of Legal Counsel (DTS #2009-1809, Tab 10).
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interrogation plan “in order to reduce markedly Gul’s strong resistance posture and provide an
opportunity for the interrogation team to obtain his cooperation.”"* On August 26, 2004,
Acting Assistant Attorney General Dan Levin informed CIA Acting General Counsel Rizzo that
the use of the four additional enhanced interrogation techniques did not violate any U.S. statutes,
the U.S. Constitution, or U.S. treaty obligations. Levin’s letter stated that “{w]e understand that
[Janat] Gul is a high-value al Qaeda operative who is believed to possess information concerning
an imminent terrorist threat to the United States.”!***

($SA_4N—F) On August 27, 2004, Gul’s CIA interrogators reported that “in

terms of overt indications of resistance, [Gul’s] overall resistance is currently judged to be
minimal "'%® Nonetheless, on August 31, 2004, the CIA interrogators asked C1A Headquarters
to approve an extension of all CIA enhanced interrogation techniques against Janat GulL.'"% The
CIA’s associate general counsel objected, writing:

“In the end, its [sic] going to be an operational call. I just want to be sure that
the record is clear that we’re not acting precipitously and are taking into
consideration everything we’re learning about this guy. We open ourselves up
to possible criminal liability if we misuse the interrogation technigues. I
reflect again on the cable or cables from the interrogation team that opines that
physical EITs (facial slap, walling, etc.) do not work on him. I would strongly
encourage, then, HQS not to approval {sic] the use of physical interrogation
techniques becausc if they don’t work, then our motives are questionable. If
our motives might be questioned, then we get ourselves in trouble.”’*’

(M) Despite these concerns, on September 3, 2004, CIA Headquarters

released a cable extending approval for sleep deprivation for 30 days. CIA records indicate,
however, that Gul was not subjected to sleep deprivation, or any other enhanced interrogation
technique, following this approval.!#%®

(M) On September 7, 2004, more than a month after Janat Gul was

rendered to CIA custody, a CIA officer who had observed the interrogations of Gul prepared a
memorandum for the leadership of the CIA’s Renditions, Detentions, and Interrogations Group,
stating:

“The definition of an HVD has probably become blurred over the past year as
[CIA] began to render a higher number of MVDs [medium value detainees],
but [Janat Gul] would not be considered an HVD when compared to Abu

1953 August 25, 2004 Letter from ||| | | JEJJ Associate General Counsel, to Dan Levin, Acting Assistant

Attorney General, Office of Legal Counsel (DTS #2009-1809, Tab 10).
1954 { etter to John Rizzo, Acting General Counsel, CIA; from Daniel Levin, Acting Assistant Attorney General,

August 26, 2004 (DTS #2009-1810, Tab 6).
:955_ 1631 (2718592 AUG 04}
1956 1650 (3116207 AUG 04)

957 8¢e email from:  to:

B (5D ACTED], and [REDACTED]; subject:

September 1, 2004, :
158 HEADQUARTERS [l (0321552 SEP 04)

—’—

‘Req to extend authorization to use EITs”; date:

i

i
1
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Zubaydah, KSM, and similar level HVDs. {Janat Gul] should likewise not be
considered an operational planner or even an operator. It is very likely that
[Janat Gul} came into contact with operational information, but we lack
credible information that ties him to pre-election threat information or direct
operational planning against the United States, at home or abroad. Likewise,
we lack any substantive information that connects [Janat Gul] to UBL,
Zawahiri, and Abu Faraj Al-Libi.”1%% '

(M) On September 16, 2004, CIA detention site personnel wrote that

Janat Gul’s reporting directly contradicted information from ASSET Y from March 2004, and
stated that, “{m]Juch of our derogatory information on [Gul} came from [ASSET Y| reporting, as
did much of our pre-election threat information,”%°

s/ 25 On September 17, 2004, following the reports about the

discrepancies between the comments made by Janat Gul and ASSET Y, as well as similar denials
from Sharif al-Masri, who was in foreign government custody, the CIA undertook a
counterintelligence review of ASSET Y to assess the validity of ASSET Y’s reporting.'®!
{ NE) On October |, 2004, and October I, 2004, CIA officers provided a
assessment of ASSET Y. That assessment indicated that ASSET Y was
deceptive in response to questions regarding his alleged meeting with a senior al-Qa’ida official,
Shaykh Sa’id, at which ASSET Y claimed to have learned about the pre-election threat. ASSET
Y then admitted to having fabricated the information about the meeting.!*5

($S4_%N—F} Despite the recantation of reporting from ASSET Y, officers from

the CIA’s ALEC Station continued to assess that Janat Gul “was one of the highest-ranking
facilitators in Pakistan with long-standing access to senior leaders in al-Qa’ida” and other
groups.'?®® This assessment was not shared by CIA personnel involved in Gul’s interrogation.
On November 10, 2004, the CIA’s chief of Base at DETENTION SITE BLACK, the CIA
detention site hosting Gul, wrote that the words used by ALEC Station to describe Janat Gul:

1959 Rather than a “high value detainee,” the memo characterized Janat Gul as a “senior facilitator.”” The CIA officer
concluded that Gul was likely “not directly included in operational planning and operations.” See September 7,
2004, CIA Document EYES ONLY - , written by H

oo [ 1706 (161749Z SEP 04). The CIA’s June 2013 Response states that “Janat Gul’s claim that
[ASSET Y] never met the al-Qa’ida finance chief—who [ASSET Y] said told hiin about the pre-election threat—
was vital to CIA’s assessment and handling of the case. CIA officers assessed Gul was cooperating during his
interrogations by that time, leading CIA to [l [ASSET Y1 on the meeting and the plot, which he ultimately
recanted.” As described earlier, CIA records indicate that Janat Gul denied knowledge of any imminent threats
against the United States homeland, which had been reported by ASSET Y, prior to the use of the use of the CIA’s
enhanced interrogation techniques against Gul. At the time, Gul’s denial was deemed a “strong resistance posture”
by the CIA. See
1961 HEADQUARTERS 4267 04)

ooz I 1411 ¢ 04). The cable states: “After deception [l on the question
of meeting Sa’id, [ASSET Y] quickly confessed to [the CIA officer] that he had fabricated his meeting and blamed
pressure from his handling [CIA] officer to produce leads as the catalyst for his lies.” ASSET Y continued to assert
that he discussed the pre-election threat with Janat Gul, who, as noted, had denied to CIA interrogators that he had
any knowledge of imminent threats to the United States. :

1963 ALEC (0921267 NOV 04)
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“.. fly in the face of what is now a rather long history of debriefings which, 1
would assert, paint a very different picture of him. While [Janat Gul] was
certainly a facilitator, describing him as ‘highest-ranking’ gives him a stature
which is undeserved, overblown and misleading. Stating that he had ‘long
standing access to senior leaders in al-Qa’ida’ is simply wrong.... To putit
simply, [Janat Gul] is not the man we thought he was. While he no doubt had
associations and interactions with people of interest, [Janat Gul] is not the
pivotal figure our pre-detention descriptions of him suggest. We do a
disservice to ourselves, the mission and even {Janat Gul] by allowing
misperceptions of this man to persist,”!?%

(M) On November 22, 2004, a CIA officer noted the discrepancy

between the CIA’s description of Janat Gul as a ‘““potential source of intelligence information
regarding an attack by al-Qa’ida” in a draft OLC memorandum and the current assessment of
Janat Gul.'% In an email, the CIA officer indicated that he had spoken to the CIA’s associate
general counsel, , who had informed him that “the state of our knowledge about
Gul had evolved since he was captured.” The email noted that, “[a]t first, we believed he had
attack information of a more imminent nature,” but “[njow it appears that he does not have such
information.” The email indicated that would talk to personnel at OLC about the issue
to “[amend] the draft opinion to reflect the state of our knowledge.”'**® The OLC memorandum

was not updated.

ES/IIEEEE 5 On December 19, 2004, CIA detention site personnel wrote again

that Janat Gul was “not/not the man [CTA Headquarters} made him out to be,” and that “[hle is a
very simple man who, no doubt, did a capable job as a facilitator but he is not the link to senior
AQ leaders that [CIA Headquarters] said he was/is.” 1%’

1964 Eail from: [REDACTED]; to:

F ¥ ¥
subject: re ALEC . date: November 10, 2004,
1965 See email from: - to: || . s bicct: - Gul and Il Report; date:
November 22, 2004, at 8:25 AM.
 to _; subject: re Gul and - Report; date:

1968 Spe email from:

November 22, 2004, at 8:25 AM.

1967 OTA “Comuments on Detainees,” December 19, 2004, notes from DETENTION SITE BLACK. In April 2005,
the chief of Base where Janat Gul was held emailed that “[Janat Gul] was never the person we thought he was. He
is not the senior Al-Qa’ida facilitator that he has been labeled. He’s a rather poorly educated village man with a
very simple outlook on life. He’s also quite lazy and it’s the combination of his background and lack of initiative
that got him in trouble. He was looking to make some easy money for little work and he was easily persuaded to
move people and run errands for folks on our target list. While he openly admits that he helped move people, it’s
pretty well established that the vast inajority of his work involved seeking medical care and providing housing for
family members of Tahir Jan's Uzbek organization. Thete simply is no ‘smoking gun’ that we can refer to that
would justify our continued holding of [Janat Gul] at a site such as [DETENTION SITE BLACK]. It should be
noted, however, that [Janat Gul] has made what I think is great progress. He fingered [ASSET Y] as a fabricator
and has been generally responsive to requirements thougl, it must be said, he never had access to most of the

information we seek from him.” See email from: [REDACTED] (COB DETENTION SITE BLACK); to: ]
scc: [ . N .b;cct: - [N o Aprl 30,

Top-sECRET/ I 0 FO RN
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(w) On April 6, 2005, as the OLC approached completion of its

analysis of the legality of the CIA’s enhanced interrogation techniques, the OLC asked the CIA
about the interrogation of Gul using the CIA’s enhanced interrogation techniques, specifically,
“what [the CIA] got from Janat Gul, was it valuable, [and] did it help anything....”'*® The CTA
did not immediately respond to this request and the CIA’s Associate General Counsel

noted that OLC personnel had “taken to calling [him] daily” for information,’*® On
April 14, 2003, a CIA officer emailed |JJJil] talking points stating that:

“Pakistan-based facilitator Janat Gul’s most significant reporting helped us
validate a CIA asset who was providing information about the 2004 pre-
election threat. The asset claimed that Gul had arranged a meeting between
himself and al-Qa’ida’s chief of finance, Shaykh Sa’id, a claim that Gul
vehemently denied. :

Gul’s reporting was later matched with information obtained from Sharif al-
Masri and Abu Talha, captured after Gul. With this reporting in hand, CIA

the asset, who subsequently admitted to fabricating his reporting
about the meeting.”*?"°

&S/ 25 On May 10, 2005, the OLC issued a formal memorandum that

included a discussion of the legality of the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques
against Janat Gul."”! Citing information provided in the CIA’s August 25, 2004, letter, the OLC
memorandum stated:

“You asked for our advice concerning these interrogation techniques in
connection with their use on a specific high value al Qaeda detainee named
Fanat Gul, You informed us that the CIA believed Gul had information about
al Qaeda’s plans to launch an attack within the United States. According to
CIA’s information, Gul had extensive connections to various al Qaeda leaders,
members of the Taliban, and the al-Zarqawi network, and had arranged
meetings between an associate and al Qaeda’s finance chief to discuss such an
attack. ...Our conclusions depend on these assessments.”'*72

i 4

1968 Email from: | . §F
[REDACTED]; subject: questions from OLC for Art 16 opinion; date: April 6, 2005,

6 Bl oy . o ,j,_‘d
[REDACTED]; subject: questions from OLC for Art 16 opinion; date: April 12, 2005; email from: :
o: I I, B nd [REDACTEDY; subject: Re:

questions from OLC for Art 16 opinion; date: Apiil 14, 2005.
% il ron o I nd

; subject: response to no. 5 request from : OTA’s Detainee Reporting Brief; date:

April 14, 2005.

7 Memorandum for John A. Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G.
Bradbury, Principal Deputy Assistant Attorney General, Office of Legal Counsel, May 10, 2005, Re: Application of
18 U.S.C. §§ 2340-2340A to Certain Techniques That May Be Used in the Interrogation of a High Value al Qaeda
Detainee. :

1972 Memorandum for John A: Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G.

Bradbury, Principal Deputy Assistant Attomei General, Office of Leial Counsel, May 10, 2005, Re: Application of
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(M) On May 30, 2005, the OLC issued a memorandum concluding that

the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques against CIA detainees did not violate
Article 16 of the Convention Against Torture.!””* In the memorandum, Principal Deputy
Assistant Attorney General Steven G. Bradbury used the example of Janat Gul as a detainee who
was “representative of the high value detainees on whom enhanced techniques have been, or

might be, used.”?™

as/ I 2= Citing information from the CIA’s August 25, 2004, letter,

Bradbury wrote:

“the CIA believed [that Janat Gul] had actionable intelligence concerning the
pre-election threat to the United States. .. Gul had extensive connections to
various al Qaeda leaders, members of the Taliban, and the al-Zargawi network,

and intelliicnce indicated that ‘Gul had arranged a... meeting between [a

source] and al-Qa’ida finance chief Shaykh Sa’id at which

elements of the pre-election threat were discussed,””!”

(M) As noted, the CIA had represented that the use of the CIA’s

enhanced interrogation techniques was necessary for Janat Gul to provide information on an
imminent threat to the United States, the pre-election threat. As further noted, Gul did not
provide this information and records indicate that the threat was based on fabricated CIA source
reporting. When the OLC requested the results of using the CIA’s enhanced interrogation
techniques against Janat Gul, the CIA represented that “Gul has provided information that has
helped the CTA with validating one of its key assets reporting on the pre-election threat.” This
information was included in the May 30, 2005, OLC memorandum, which also stated that Gul’s
information “contradicted the asset’s contention that Gul met with Shaykh Sa’id,” and that,
“[a]lrmed with Gul’s assertions, the CIA _ the asset, who then admitted that he had
lied about the meeting.”'®’® There are no indications in the memorandum that the CIA informed

18 U.S.C. §§ 2340-2340A to Certain Techniques That May Be Used in the Interrogation of a High Value al Qaeda
Detainee,

1973 Memorandum for John A. Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G.
Bradbury, Principal Deputy Assistant Attorney General, Office of Legal Counsel, May 30, 2005, Re: Application of
United States Obligations Under Article 16 of the Convention Against Torture to Certain Techniques that May be
Used in the Interrogation of High Value Al Qaeda Detainees.

1974 Memorandum for John A. Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G.
Bradbury, Principal Deputy Assistant Attorney General, Office of Legal Counsel, May 30, 2005, Re: Application of
United States Obligations Under Article 16 of the Convention Against Torture to Certain Techniques that May be
Used in the Intetrogation of High Value Al Qaeda Detainees.

975 Memorandmn for John A. Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G.
Bradbury, Principal Deputy Assistant Attorney General, Office of Legal Counsel, May 30, 2005, Re: Application of
United States Obligations Under Article 16 of the Convention Against Torture to Certain Techniques that May Be
Used in the Interrogation of High Value al Qaeda Detainees (brackets in the original). The OLC memorandum also
cited an *“Undated CIA Memo, ‘Janat Gul’ (*Janat Gul Memo’). The OLC also relied on CIA representations that
Janat Gul’s interrogations “greatly increased the CIA’s understanding of our enemy and its plans.”

1976 Memorandum for John A. Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G.

Bradbury, Principal Deputy Assistant Attomei General, Office of Leial Counsel, May 30, 2005, Re: Application of
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the OLC that CIA officers had concluded that Gul had no information about the pre-election
threat and had determined that Gul was “not the man we thought he was.”'*"’ As noted, after the
May 30, 2005, OLC memorandum, the CIA continued to represent that the use of the CIA’s
enhanced interrogation techniques allowed the CIA to validate sources.'?"

8. The Identification and Arrests of Uzhair and Saifullah Paracha

(SPSA-#NF) The CIA represented that information obtained through the use of

the CIA’s enhanced interrogation techniques produced otherwise unavailable intelligence that led
to the identification and/or arrest of Uzhair Paracha and his father Saifullah Paracha (aka, Sayf
al-Rahman Paracha). These CIA representations include inaccurate information and omit
significant material information—specifically a body of intelligence reporting acquired prior to
CIA detainee reporting that linked the Parachas to al-Qa’ida-related activities.

ES/ I 25 CIA representations also credit the use of the CIA’s enhanced

interrogation techniques with the identification of a plot to smuggle explosives into the United
States involving the Parachas.’®”® CIA records indicate that the plotting was denied by the
supposed participants, and that at least one senior CIA counterterrorism official questioned the
plausibility of the explosives smuggling plot given the relative ease of acquiring cxploswe
material in the United States,”%

(TS_#NF) The CIA provided information to the CIA Office of Inspector

General that “EITs (including the water board) have been indispensable to our successes,” and
stated that the CIA OIG Special Review should have come to'the “conclusion that our efforts
have thwarted attacks and saved lives.”'*®! The CIA further represented to the OIG that KSM

United States Obligations Under Article 16 of the Convention Against Torture to Certain Techniques that May Be
Used in the Interrogation of High Value al Qaeda Detainees.

1977 The OLC relied on CIA representations that Janat Gul had information, but that he withheld it. In describing the
interrogation process, the OLC stated that Janat Gul’s resistance increased as questioning moved to his “‘knowledge
of operational terrorist activities.”” The OLC also wrote that “Gul apparently feigned memory problems (which CIA
psychologists ruled out through intelligence and memory tests} in order to avoid answering questions.” The OLC
further conveyed that the “CIA believes that Janat Gul confinues to downplay his knowledge.” See Memorandum
for John A. Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G. Bradbury,
Principal Deputy Assistant Attorney General, Office of Legal Counsel, May 30, 2005, Re: Application of United
States Obligations Under Article 16 of the Convention Against Torture to Certain Techniques that May Be Used in
the Interrogation of High Value al Qaeda Detainees.

1978 As described elsewhere, on April 21, 2009, a CIA spokesperson confirmed the accuracy of the information in
the OLC memoranduim in response to the partial declassification of this memorandum and others.

1979 Among other documents, see Memorandum for: Inspector General; from: James Pavitt, Deputy Director for
Operations; subject: re (S} Coruments to Draft 1G Special Review, “Counnterterrorism Detention and Interrogation
Program” (2003-7123-IG); date: February 27, 2004; attachment: February 24, 2004, Memorandum re Successes of
CIA’s Counterterrorism Detention and Interrogation Activities.

1980 See details in the intelligence chropology in Volume IL

198! CIA memorandum to the CIA Inspector General from James Pavitt, CIA’s Deputy Director for Operations,
dated February 27, 2004, with the subject line, “Comments to Draft IG Special Review, ‘Counterterrorism Detention
and Interrogation Program’ (2003-7123-1G},” Attachment, “Successes of CIA’s Counterterrorism Detention and
Interrogation Activities,” dated February 24, 2004.
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“provided information that helped lead to the arrest of... Uzair Paracha, a smuggler,”'**? and that
“as a result of the lawful use of EITs™:

“KSM identified a mechanism for al-Qa’ida to smuggle explosives into the US
via a Pakistani businessman and textile merchant who shipped his material to
the US. The businessman had agreed to use this method to help al-Qa’ida
smuggle in explosives for follow-on attacks to 9/11.”1%%

ESAIIIE 2 =) Similarly, on July 29, 2003, the CTA made a presentation to a

select group of National Security Council principals, including Vice President Cheney, seeking
policy reaffirmation of the CIA interrogation program. The CIA briefing materials state that “the
use of the {CIA interrogation] techniques has produced significant results,” and warned that
“[t}ermination of this [CIA] program will result in loss of life, possibly extensive.” The CIA
conveyed that “[m]ajor threats were countered and attacks averted,” and under a briefing slide
entitled “RESULTS: MAJOR THREAT INFO,” represented that information obtained from
KSM after the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques led to the “identification” of
Saifullah Paracha,'***

(M) A widely disseminated CIA Intelligence Assessment, entitled

“Detainee Reporting Pivotal for the War Against Al-Qa’ida,” that was described in internal CIA
emails as being “put together using past assessments” and initially intended for the White House
only, with “marching orders” to “throw everything in it, 1985 gtates:

“Since 11 September 2001, detainee reporting has become a crucial pillar of
US counterterrorism efforts, aiding... operations to capture additional
terrorists, helping to thwart terrorist plots... KSM’s revelation in March 2003

1052 | Memorandum for the Record; subject: Meeting with Deputy Chief, Counterterrorist Center
ALEC Station; date: 17 July 2003. These representations were included in the final, and now declassified Special
Review of the Inspector General, which states that KSM “provided inforation that helped lead to the arrests of
terrorists including Sayfullah Paracha and his son Uzair, businessmen whom Khalid Shaykh Muhammad planned fo
use to smuggle explosives in New York.” (See CIA Inspector General Special Review, Counterterrorism Detention
and Interrogation Activities (September 2001 — October 2003} (2003-7123-1G), 7 May 2004). The statements in the
Special Review regarding the purported effectiveness of the program, including the reference to the Parachas, were
cited by the Office of Legal Counsel in its analysis of the CIA’s enhanced interrogation techniques. See
Memorandum for John A. Rizzo, Senior Deputy General Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G.
Bradbury, Principal Deputy Assistant Attorney General, Office of Legal Counsel, May 30, 2005, Re: Application of
United States Obligations Under Article 16 of the Convention Against Torture to Certain Techniques that May Be

Used in the Interrogation of High Value al Qaeda Detainees, pp. 10-11, citing IG Special Review, pp. 85-91.
W to: h; ce: j [REDACTED], [REDACTED],

- subject: re Addition on KSM/AZ and measures; date: February 9, 2004. Memorandum for:
Inspector General; from: James Pavitt, Deputy Director for Operations; subject: re (S) Comments to Draft 1G
Special Review, “Counterterrorism Detention and Interrogation Program” (2003-7123-1G); date: February 27, 2004,
attachment: February 24, 2004, Memorandum re Successes of CIA’s Counterterrorisin Detention and Interrogation
Activities. _
198 (TA memorandum for the Record, “Review of Interrogation Program on 29 July 2003, prepared by CIA
General Counsel Scott Muller, dated August 5, 2003; briefing slides entitled, “CIA Interrogation Program,” dated
July 29, 2003, presented to senior White House officials.
1985 See email from: [REDACTEDY]; to: multiple addresses; subject: “Draft of IA on ‘Detainee Reporting Pivotal to
the War on Terrorism’”; date: May 16, 2003, at 2:08 PM.
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that he was plotting with Sayf al-Rahman Paracha—who also used the name
Saifullah al-Rahman Paracha—to smuggle explosives into the United States
Jor a planned attack in New York prompted the FBI to mvestrgate Paracha’s
business ties in the United States.” "%

(-TSA—#N-F)' CIA representations related to the “identification” of the Parachas

and/or the arrest of Uzair Paracha—-as well as the identification of an explosives smuggling
plot—omit significant information acquired by the Intelligence Community prior to any
reporting from CIA detainees. Specifically, prior to KSM’s reporting, the Intelligence
Community had already collected and acted upon significant information related to the Paracha
family’s connections to al-Qa’ida and international terrorism:

e Information on Saifullah Paracha was found in documents seized during a March 28,
2002, raid against al-Qa’ida targets associated with Hassan Ghul, which resulted in the
capture of Abu Zubaydah. The documents identified “Saifullah Piracha” (the spelling
found in the document scized during the raid) and phone numbers, which would be
associated with his Karachi-based business, International Merchandise Pvt Ltd, as early
as April 2002. An address associated with the business was also identified.*’

e The name “Saifullah Piracha” was provided to Pakistani officials by the CIA in
December 2002, The CIA wrote: “Information below leads us to believe that the
following individual and phone numbets may have a connection to al-Qa’ida and
international terrorism.... We request your assistance in investigating this individual to
determine if he is involved in terrorist activity.” The request included three phone
numbers found in the documents seized on March 28, 2002, one of which was associated
with Saifullah Paracha’s Karachi-based company, International Merchandise Pvt Ltd, 7%

o In April 2002, the FBI opened an investigation on another _, at a

New York-based business associated with Saifullah Paracha. During the course of the
investigation, the FBT interviewed an ernployer at a New York address and acquired
additional information on the business and the Parachas. — business
card, identifying him as an employee of International Merchandise Limited, was found

among documents seized during the April 2002 Karachi raid.***

1986 Ttatics added. CIA Intelligence Assessment, “Detainee Reporting Pivotal for the War Against Al-Qa’ida,” June
2005, which CIA records indicate was provided to White House officials on June 1, 2005. The Intelligence
Assessment at the SECRET/NQFQRN classification level was more broadly disseminated on June 3, 2005. On
March 31, 2009, former Vice President Cheney requested the declassification of this Intelligence Assessment, which
was publicly released with redactions on August 24, 2009.

1987 DIRECTOR [l 2218352 APR 02); ALEC I (2222352 DEC 02); DIRECTOR [ (2218352
APR 02)

88 ALEC [ (2222352 DEC 02)

1989 FB[ WASHINGTON DC (271623Z MAR 03); ALEC - (191630Z MAY 03) (cables explaining previous
FBI investigative action on Paracha). On March 28, 2003, the FBI would return to the same employer and the same
address, leading to the apprehension of Uzhair Paracha, who would voluntarily provide significant reporting to the
FBL
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e Months later, financial documents seized during the September 11, 2002, raids that
resulted in the capture of Ramzi bin al-Shibh identified an email address attributed to
International Merchandise Pvt Ltd., with the same contact—Saifullah A. Paracha—as
well as the same address and phone number as the business identified after the March
2002 raid,*

¢ Based on the information obtained during the September 2002 raids, the CIA informed
the FBI, the NSA, and the Department of Treasury that they suspected “Saifullah
Paracha” was engaged in terrorist financing activities, specifically for al-Qa’ida. The
cable included detailed information on Saifullah Paracha and International Merchandise
Pvt Ltd in Karachi, and noted the CIA’s ongoing interest in, and analysis of, the
information.!**!

e FBIinvestigative activity of terrorism subject Iyman Faris found that Faris was linked to
Paracha Imports via his Ohio-based housemates.**?

e Majid Khan, who was in foreign government custody, provided reporting that “Uzhair”

ran the New York branch of his father’s Karachi-based import-export business.

According to the reporting, Uzhair was assisting Majid Khan and Ammar al-Baluchi in

their efforts to resettle Majid Khan in the United States for terrorism-related purposes.

Khan provided a detailed physical description of both Uzhair and his father, %

@S/ 2% KSM was captured on March 1, 2003. On March [, 2003, KSM

was rendered to CTA custody and immediately subjected to the CIA’s enhanced interrogation
techniques.’®”* A CIA interrogation report from March 24, 2003, states that during the
afternoon, KSM continued to be subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques,
including the waterboard, for failing to provide information on operations in the United States
and for having “lied about poison and biological warfare programs.”** That evening, KSM’s
interrogators received reports on information being provided by Majid Khan,'#*® who was in
foreign government custody and being interviewed by FBI special agents and foreign
government officers. The information included details on a U.S.-based individual associated
with al-Qa’ida named Uzhair. According to Khan, this Uzhair ran the New York branch of his

1990 CIA (0401237 DEC 02)/ . See also .
B CIA (040123Z DEC 02)/ . See also and

ALEC (2222357 DEC 02).

1992 5ee FBI investigative file .
. The cable describing Majid Khan’s foreign government interrogation

99> | 1 3890

also included Khan’s reporting on how Ammar 2l-Baluchi intended to have Uzhair use Majid Khan’s credit card to
create the appearance that Majid Khan was already in the United States. As described in the full Committee Study,
the cable fusther detailed Khan's two meetings with Uzhair and his father, and a subsequent phone call with Uzhair
(following Uzhair’s return to the United States), all of which were facilitated by Ammar al-Baluchi.

1994 Soe h 10983 (2423217 MAR 03); | 10972 (241122Z MAR 03); and the KSM detainee review
in Volume I,

1995 | 10983 (2423212 MAR 03); I 10972 (2411227 MAR 03)

1996 Majid Khan was detained in Pakistani on March 5, 2003. See | NN 13658 (0503182 MAR 03);

I 13659 (050459Z MAR 03); DIRECTOR - (050459Z MAR 03).
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father’s Karachi-based import-export business.!®’ CIA cables describe KSM as being “boxed
in” by reporting from Majid Khan'®*® before providing the following information on the
Parachas and a smuggling plot:

¢ KSM corroborated reporting from Majid Khan that Ammar al-Baluchi and Majid Khan
approached Uzhair Paracha for assistance in resettling Majid Khan in the United
States. 1%

¢ KSM stated that he was close to Uzhair’s father, Sayf al-Rahman Paracha, who provided
assistance through his business and by helping to find safe houses in Karachi.?®

s KSM claimed that Ammar al-Baluchi and Majid Khan approached Sayf al-Rahman
Paracha with a plan to use Sayf al-Rahman Paracha’s textile business to smuggle
explosives into the United States. KSM stated that Paracha agreed to this plan and was
arranging the details with Ammar al-Baluchi and Majid Khan at the time of his (KSM’s)
capture.”®! A later CIA cable provided additional background, stating: “KSM did not
volunteer [the explosives plot} information on Paracha. He provided this reporting only
when confronted with details on his role and other information on the plot, which had
been provided by detainee Majid Khan,” who was in foreign government custody.’%

TS/SEE 2 F) According to CIA records, on March 28, 2003, at a FBI field

office, Uzhair Paracha provided significant information to interviewing FBI special agents on his
father’s links to al-Qa’ida and his own efforts to assist Majid Khan’s reentry to the United States.
Uzhair denied knowing anything about an explosives smuggling plot. 2%

as/HR /) On April 29, 2003, Ammar al-Baluchi was detained by Pakistani

authorities as a result of reporting unrelated to the CIA’s Detention and Interrogation Program.
Records indicate Ammar al-Baluchi provided significant information prior to being transferred to
CIA custody.”® On May ., 2003, Ammar al-Baluchi was rendered to CIA custody and

1997 - 13890 T I (0954 (2423517 MAR 03)
1

1952 0983 (2423212 MAR 03). The CIA’s June 2013 Response asserts that “[rleporting from
interrogations of KSM was directly and uniquely responsible for the arrests of Saifullah Paracha and his son Uzhair
Paracha.” The CIA Response also asserts that Majid Khan's reporting “was disseminated just after KSM provided
the information that allowed us to identify Paracha” (emphasis in the original). This is inaccurate. The cable

Khan. .
10984 (242351Z MAR 03), disseminated as -

02 ALEC (052230Z MAY 03)

03 ALEC (0122487 APR (13)

who used rapport-building techniques to acquire information from Ammar al-Baluchi. The officer stated that

Ammar al-Baluchi was “more chatty” than Khallad bin Attash (who was also in foreign government custody at the

describing KSM’s interrogation specifically references the cable describing Majid Khan's detailed reporting from
interrogations in foreign government custody and how KSM was “boxed in” by the information provide by Majid
10984 (2423517 MAR (3), disseminated as
10984 (242351Z MAR 03), disseminated as
2004 See section of this summary on the Karachi Plots, including [ NN 14291 (0216452 MAY 03) and ALEC
- (1423342 MAY 03). A CIA cable describes a CIA officers meeting with the foreign government officer
. time), and that Ammar “acknowledged plans to attack U.S. Consulate officials at the airport, the Consul General's
Residence and the Consulate itself.” See 19647 04).
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immediately subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques.?®® The CIA stopped
using the CIA’s enhanced interrogation techniques on Ammar al-Baluchi on May 20, 2003296
A Tune 18, 2003, cable states that Ammar al-Baluchi denied that he and Sayf al-Rahman Paracha
agreed to smuggle explosives into the United States. Ammar al-B aluchi stated he only asked
Sayf al-Rahman Paracha questions and made inquiries about how explosives shipping could be
done. Ammar al-Baluchi maintained that he did not take any action based on the discussion.**”’

s/ ~F) On July 5, 2003, Saifullah Paracha was detained in [ BN
operation orchestrated by the FBL.2°% Shorily thereafter, Saifullah Paracha was rendered to USs.
military custody at Bagram Air Force Base.”®® At Bagram, Saifullah Paracha was questioned by
an FBI special agent 2% A CIA cable from July 17, 2003, relays that Saifullah Paracha stated
that Ammar al-Baluchi had asked if he knew a forwarding agent who could ship garments and
“materials” to Burope, which Saifullah Paracha inferred were either explosives or chemicals.
Paracha stated he had no information to provide to Ammar al-Baluchi on this topic and that no
further action was taken on the matter.”*!!

(CFSJ_‘FN-F) With regards to the explosives smuggling reporting, a senior CIA

counterterrorism official commented:

“again, another ksm op worthy of the lamentable knuckleheads... why
‘smuggle’ in explosives when you can get them here? neither fertilizer for
bombs or.regular explosives are that hard to come by. ramzi yousef came to

2005 A mmar al-Baluchi was detained in Pakistan on April 29, 2003, and transferred to CIA custod
. 45028 .
38402 : [REDACTED] 38325

[REDACTED] 38389 .
2006 For additional details, see detainee review for Ammar al-Baluchi in Volume

2007 DIRECTOR [ (1819292 JUN 03), disseminated as

(301600Z MAY 03
- o: JJJNNEB. [REDACTED]; subject: For coordination - DCT Highlight on

2008 Frmail from:
Paracha; date: July 7, 2003, at 11:10 AM; email from: 10! ' co: [REDACTED],
7,2003, at 11:18:39 AM.

subiect: Re: For coordination - DCI Highlight on Paracha; date: Jul

on Ma , 2003.
14282

TI1.

1

39239

(See interview of , by | Office of the Inspector General, August 5, 2003). The
CIA originally sought to take direct custody of Saifullah Paracha. On May 6, 2003, CTC’s chief of operations,

, sent an email to hCTC Legal, , and CTC attomey
, with a proposal for the CIA to detain Saifullah Paracha and interrogate him using the CTA’s enhanced
interrogation techniques, writing: “we MUST have paracha arrested without delay and transferred to cia custody for
interrogation using enhanced measures. i understand that paracha’s us person status makes this difficult, but this is

dynamite and we have to move forward with alacrity. what do you need to do that? what do we need to do that?”
See CIA document for: —, *; from: —; date: 6 May 2003.
According to CIA records noted above, Saifullah Paracha’s eventual capture and rendition to U.S. military custody
was complicated by . According to emails within CTC

Legal, Paracha was *
L 86058
2080 Binail from: . to! . [REDACTED]; subject: For coordination - DCI Highlight on

Paracha; date: July 7, 2003, at 11:10 AM; email from: _; to: —; ce: [REDACTED];
subject: Re: For coordination - DCI Highlight on Paracha; date: July 7, 2003, at 11:18:39 AM.
2o | 13588 (1715052 JUL 03)
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conus with a suitcase and hundred bucks and got everything he needed rlf,ht
here. this may be true, but it just seems damn odd to me. 2012

9. Critical Intelligence Alerting the CIA to Jaffar al-Tayyar

ES/ I 2 The CIA made repeated claims that the use of the CTA’s enhanced

interrogation techniques resulted in “key intelligence” from Abu Zubaydah and KSM on an
operative named Jaffar al-Tayyar,2*"? later identified as Adnan el-Shukrijumah.?®* These CIA
representations frequently asserted that information obtained from KSM after the use of the
CIA’s enhanced interrogation techniques resulted in an FBI investigation that prompted al-
Tayyar to flee the United States. These representations were inaccurate. KSM was captured on
March 1, 2003. Jaffar al-Tayyar departed the United States in May 2001,201

(M} CIA representations also omitted key contextual facts, including

that: (1) the Intelligence Community was interested in the Florida-based Adnan el-Shukrijumah
prior to the detention of the CIA’s first detainee;*® (2) CIA detainee Abu Zubaydah provided a
description and information on a KSM associate named Jaffar al-Tayyar to FBI special agents in

1 Email from: 2 & 4 |
. subject: see lughhght again, another ksm op worthy of the lamentable; date: March 25, 2003, at

6:29:08 AM.

13 Also known as (aka) Adnan Gulshair Muhammad el-Shukrijumah, Jafaar al-Tayyar, and Abu Jafar al-Tayer.
Spelling used throughout the Committee Study reflects, to the extent possible, the spelling found within intelligence
records.

214 CTA Memorandum for Steve Bradbury at Office of Legal Counsel, Department of Justice, dated March 2, 2005,
from | ENEN, B 1 <22! Group, DCI Counterterrorist Center, subject “Effectiveness of the CIA
Counterterrorist Interrogation Techniques.” See also CIA classified Staternent for the Record, Senate Select
Committee on Intelligence, provided by General Michael V. Hayden, Director, Central Intelligence Agency, 12
April 2007 (DTS #2007-1563). See also CIA Intelligence Assessment, “Detainee Reporting Pivotal for the War
Against Al-Qa’ida,” June 2005, which CIA records indicate was provided to White House officials on June 1, 2005,
The Intelligence Assessment at the SECRET/NOFORN level was more broadly disseminated on June 3, 2005, On
March 31, 2009, former Vice President Cheney requested the declassification of this Intelligence Assessment, whick
was publicly released with redactions on August 24, 2009. See also CIA graphic attachment to several CIA
briefings on the CIA’s enhanced interrogation techniques, entitled, “Key Intelligence and Reporting Derived from
Abu Zubaydah and Khalid Shaykh Muhammad (KSM).” See alse CIA briefing documents for Leon Panetta
entitled, “Tab 9: DCIA Briefing on RDI Program- 18FEB.2009.”

M5 The CIA’s June 2013 Response states that “there were cases in which we either made a factual error or used
imprecise language, but these mistakes were not central to our representations and none invalidates our assessment
that detainee repotting provided key intelligence on this important terrorist.” As one of two examples, the CIA’s
June 2013 Response acknowledges that the “[CIA] incorrectly stated al-Tayyar fled the United States in response to
the FBI investigation, although he had in fact already departed the United States by this time.” The Committee
found that this inaccurate statement was central to the CIA’s representations. The CIA asserted that “Ja’far al-
Tayyar” fled the United States because of KSM’s reporting after the use of the CIA’s enhanced interrogation
techniques in the context of representations that the use of the techniques “has been a key reason why al-Qa’ida has
failed to launch a spectacular attack in the West.”

06 ALEC [l (210218Z MAR 03). Extensive open source records include “Broward Man Sought as Terror
Suspect,” Miami Herald, dated March 21, 2003; *“Pursuit of al-Qaeda keeps coming back to Fla.,” USA Today, dated
Tune 15, 2003: and “A Hunt for ‘The Pilot,”” U.5. News and World Report, dated March 30, 2003. For context, see
also United States District Court Southern District Florida, Case No. 02-60096, United States of America v. Imran

Mandhai and Shueyb Mossa Jokhan, filed Mai 16, 2002,
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May 2002, prior to being subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques;®™’ (3) CIA
personnel distrusted KSM’s reporting on Jaffar al-Tayyar—stating that KSM fabricated
information and had inserted al-Tayyar “into practically every story, each time with a different
role”: 2% (4) other CIA detainee reporting differed from KSM’s reporting in significant
ways:?*! and (5) CIA records indicate that KSM did not identify al-Tayyar’s truc name and that
it was Jose Padilla—in military custody and being questioned by the FBI—who provided al-
Tayyar’s true name as Adnan el-Shukrijumah.**® Finally, the CIA attributed to KSM the
characterization of al-Tayyar as the “next Mohammed Atta,” despite clarifications from KSM to

the contrary.”*?!

(IPSA—‘/N-F) For example, in a March 2, 2005, CIA memorandum with the

subject line, “Effectiveness of the CIA Counterterrorist Interrogation Techniques,” the CIA
responded to a request from the Office of Legal Counsel “for the intelligence the Agency
obtained from detainees who, before their interrogations, were not providing any information of
intelligence {value].” Under a section entitled, “Results,” the CIA stated:

“CIA’s use of DOJ-approved enhanced interrogation techniques, as part of a
comprehensive interrogation approach, has enabled CIA to disrupt terrorist
plots, capture additional terrorists, and collect a high volume of critical
intelligence on al-Qa’ida. We believe that intelligence acquired from these
interrogations has been a key reason why al-Qa’ida has failed to launch a
spectacular attack in the West since 11 September 2001. Key intelligence

W17 See Abu Zubaydah detainee review in Volume IT1 and .
2018 [N 10884 (182140Z MAR 03); email from: - to [REDACTEDY; cc: [REDACTED];
subject: Re: Reissue/Comection: CT: Comments on Khalid Shaykh Muhammad on imminent threats to U.S. targets

in Thailand, Indonesia, and the Philipines; date: March 12, 2003, at 9:36:57 AM; 42247
(2103577 JUL 03); email from: . to: [REDACTED],

. [REDACTED], {REDACTBD] ce:
[REDACTED], [REDACTED] [REDACTED], [REDACTI:D] [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED];
subject: RATHER PROFOUND IMPLICATIONS... Ammar al-Baluchi's Comments on Jaffar al-Tayyar--If Ammar
is Correct, then KSM Appears to Have a Focused Us on Jaffar in a Extended Deception Scheme--and His Deception
Capabilities are Not Broken Down; date: 07/21/03 11:24 AM.

1% Email from: - to [REDACTED]; ce: [REDACTEDY]; subject; Re: REISSUE/CORRECTION:
CT: CT: Comments on Khalid Shaykh Muhammad on imminent threats to U.S. targets in Thailand, Indonesia, and
the Philipines; date: March 12, 2003, at 9:36:57 AM; National Counterterrorism Center, REFLECTIONS, “Ja'far al-

Tayyat: An Unlikely Al-Qa’ida Operational Threat,” 22 December 2005; 42247
(2103577 JUL 03); email from: : to: [REDACTED],
M | REDACTED], [REDACTED]; cc:

[REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], {REDACTED] [RL'DACTED] [REDACTED], [REDACTED],
subject: RATHER PROFOUND IMPLICATIONS... Ammar al-Baluchi's Comments on Jaffar al-Tayyar--If Ammar
is Correct, then KSM Appears to Have a Focused Us on Jaffar in a Extended Deception Scheme--and His Deception
Capabilities are Not Broken Down; date: 07/21/03 11:24 AM.

2020 CEA “Briefing Notes on the Value of Detainee Reporting” faxed from the CIA to the Department of Justice on

April 15, 20035, at 10:47AM. For KSM’s inability to identify name, sce 10741 (1009172 MAR 03):
_1 0740 (0923087 MAR 03), disseminated as

2021 10787 (130716Z MAR 03); I 10863 (17102827 MAR 03). For example, November 6, 2006,
talking points prepared for a briefing with the President stated that “KSM described Tayyar as the next Mubammad

Atta.” See CIA document entitled, “DCIA Talking Points: Waterboard (06 November 2007,” dated November 6,

2007, with the notation the document was “sent to DCIA Nov. 6 in ireiaration for POTUS meeting.”
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collected from HVD interrogations after applying interrogation
techmiques; "%

(511Sl_4N-F) The CIA then listed “Jafaar al-Tayyar” as one of 11 examples,

stating:

“Jafaar al-Tayyar: Tayyar is an al-Qa’ida operative who was conducting
casing in the US for KSM prior to 9/11, according to KSM and other HVDs.
KSM confirmed that he recruited Tayyar—who is still at large—to conduct a
major operation against US interests, KSM described Tayyar as the next
Muhammad Atta. Tayyar’s family is in Florida and we have identified many
of his extremist contacts. Acting on this information, the FBI quickly
publicized Tayyar’s true name and aggressively followed up with his family
and friends in the United States, causing Tayyal to ﬂee the United States.
and we are activel

@&/ 25 10 January 2009, the CIA compiled a detailed briefing book—and

CIA Director Hayden produced his own prepared remarks—for a three-hour briefing on the
CIA’s Detention and Interrogation Program for President-elect Obama’s national security
staff.2%2* Included in the materials was a document entitled, “Key Impacts,” which states:

“Results: CIA’s use of DOJ-approved enhanced interrogation techniques, as
part of a comprehensive interrogation approach, has enabled CIA to disrupt
terrorist plots, capture additional terrorists, and collect a high volume of critical
intelligence on al-Qa’ida. We believe that intelligence acquired from these
interrogations has been a key reason why al-Qa’ida has failed to launch a
spectacular attack in the West since 11 September 2001. Key intelligence

collected from HVD interrogations after applying interrogation techniques:2%%°

2022 Emphasis in original document. CIA Memorandum for Steve Bradbury at Office of Legal Counsel, Department
of Justice, dated March 2, 2005, from ||| ||  }EEEEEEE. B 22! Group, DCI Counterterrorist Center, subject
“Effectiveness of the CTA Counterterrorist Interrogation Techniques.”

073 CIA Memorandum for Steve Bradbury at Office of Legal Counsel, Department of Justice, dated March 2, 2005,
from || - Legal Group, DCI Counterterrorist Center, subject “Effectiveness of the CIA
Counterterrorist Interrogation Techniques.” ‘

7924 CIA Briefing for Obama National Security Team - “Renditions, Detentions, and Interrogations (RDI)” including
“Tab 7, named “RDG Copy- Briefing on RDI Program 09 Jan. 2009.” Referenced materials attached to-cover
memorandum with the title, “D/CIA Conference Room Seating Visit by President-elect Barrack [sic} Obama
National Security Team Tuesday, 13 January 2009; 8:30 — 11:30 a.an.” The briefing book includes the previously
-mentioned “Briefing Notes on the Value of Detainee Reporting” dated 15 May 2006, which provided the same
intelligence claims found in the document of the same name, but dated April 15, 2005. Expected participants
included *Senator Boren, Mr. McDonough, Mr. Brennan, Generat Jones, Mr. Craii, Mr. Lippert, Mr. Smith, Senator

Hagel,” as well as several CIA officials, including Director Hayden, , John Rizzo,
(REDACTED], and IR =), I

025 Emphasis in original.

TopsEcRET/ I ~ o FoRN
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... Jafaar al-Tayyar: Tayyar is an al-Qa’ida operative who was conducting

casing in the US for KSM prior to 9/11, according to KSM and other HVDs.
KSM confirmed that he recruited Tayyar—who is still at large—to conduct a
major operation against US interests. KSM described Tayyar as the next
Muhammad Atta. Tayyar’s family is in Florida and we have identified many
of his extremist contacts. Acting on this information, the FBI quickly

publicized Tayyar’s true name and aggressively followed up with his family
2026

&s/J 2x) Prior to receiving information from the CIA’s Detention and

Interrogation Program, the U.S. Intelligence Community was interested in Adnan el-
Shukrijumah. According to CIA and open source records, the FBI interviewed the parents of
Adnan el-Shukrijumah several times between September 2001 and October 2002 concerning
their son and his suspected contact with a known extremist. The family provided no significant
information on their son, except to alert the FBI that he had departed the United States circa May

2001.29%

(513SA-‘INF) CIA representations that Jaffar al-Tayyar fled the United States in

2003 in response to an investigation prompted by reporting from KSM were incongruent with
CIA records at the time of the representations, which indicated that al-Tayyar had already
relocated to Pakistan. In March 2003, when Jose Padilla identified J affar al-Tayyar as Adnan al-
Shukrijumah, he stated that he had last seen al-Tayyar at a KSM safehouse in Karachi, Pakistan,
in March 2002.29% Qther reporting indicated al-Tayyar’s presence in Pakistan in 2002 and 2003,
as well. For example, KSM consistently reported that al-Tayyar was not in the United States and
noted during a 2004 interrogation that al-Tayyar “would not return to the United States because

202 The CIA’s June 2013 Response states that “[iln some of the early representations, we incorrectly stated al-
Tayyar fled the United States in response to the FBI investigation, although he had in fact already departed the
United States by this time" (italics added). As noted, this representation was made by the CIA as late as January
2009, to President-elect Obama’s national security team.

227 Fimphases in original. CIA Briefing for Obama National Security Team - “Renditions, Detentions, and
Interrogations (RDI)” including “Tab 7,” named “RDG Copy- Briefing on RDI Program 09 Jan. 2009.”" Referenced
materials attached to cover memorandum with the title, “D/CIA Conference Room Seating Visit by President-elect
Barrack [sic] Obama National Security Team Tuesday, 13 January 2009; 8:30 — 11:30 am.” The briefing book
includes the previously mentioned “Briefing Notes on the Value of Detainee Reporting” dated 15 May 2006, which
provided the same intelligence claims in the document of the same name, but dated April 15, 2005, See “RDI Key
Impacts.”

2028 ALEC [l (210218Z MAR 03). Extensive.open source records include “Pursuit of al-Qaeda keeps coming
back to Fla.,” USA Today, dated June 15, 2003; “Broward Man Sought as Terror Suspect,” Miami Herald, dated
March 21, 2003; and “A Hunt for “The Pilot,”” U.S. News and World Report, dated March 30, 2003. The FBI
confirmed for the Committee that Adnan el-Shukrijumah departed the United States in May 2001. See DTS #2013-

0391. _
2 Email-from: [N co: I = =0 AC1eD]; o IR

: subject: Padilla Breaks; date: May 1, 2003, at 08:51 AM; CIA “Briefing Notes on the Value of Detainee
Reporting” faxed from the CIA to the Department of Justice on April 15, 2005, at 10:47AM; ALEC

(2102182 MAR 03).
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2031

his name was known to U.S. authoritics.”?* Further, ||  KTGTGTcGcGGGEEEEEEEEEEEE
(U) On May 20, 2002, prior to the initiation of the CIA’s enhanced

interrogation techniques—and while being questioned by FBI special agents—CIA detainee Abu
Zubaydah provided information on “Abu Jafar al-Tayer” in the context of discussing associates
of KSM. Abu Zubaydah provided a detailed description of “Abu Jafar al-Tayer” and stated that
he was an English speaker who had studied in the United States. Abu Zubaydah stated that he
first met “Abu Jafar al-Tayer” in Birmal, Afghanistan, circa January 2002, and that “Abu Jafar
al-Tayer” was at that time seeking to travel to Pakistan. Abu Zubaydah repeated that “Abu Jafar
al-Tayer” spoke “very good English” and was “short and stocky with black hair and dark
skin.”29%2 Abu Zubaydah did not provide significant additional information on Abu Jaffar al-
Tayyar after the CIA used its enhanced interrogation techniques against him in August 2002.%0%

&S/ 2 On September 11, 2002, Ramzi bin al-Shibh was captured in
Karachi, Pakistan.?®** During the capture operation, a letter referencing Jaffar al-Tayyar was
seized. According to a translation of the letter, it stated “tell an unidentified pilot named Ja’far
that he should be ready for travel.”™ Shortly after his capture, bin al-Shibh was rendered to

foreign government custody.?®® In November 2002, while still in foreign government custody,
bin al-Shibh was questioned on “Ja’far the Pilot” and provided a physical description of
“Ja’far,”20%

2030

210549Z SEP 04); [ 24533 (1712072 SEP 04). See also
14425 . describing reporting on Jaffar al-Tayyar from the interrogation of Ammar al-
Baluchi in foreign government custody.

 DIRECTOR

HEADQUARTERS

and Federal Bureau of Investigation documents pertaining “to the interrogation of detainee
Zayn Al Abideen Abu Zabaidah™ and provided to the Senate Select Committee on Intelligence by cover letter dated

10022(1212162

July 20, 2010, (DTS #2010-2939). See also 10092 (211031Z APR 02);
APR 02); 10321 (2314272 MAY 02); ;
(2502397 JAN 03},
. For example, in January 2003, a CIA cable stated that Abu Zubaydah repeated that al-Tayyar studied in the
Unzted States. The only new information provided by Abu Zubaydah was that al-Tayyar’s nickname, “the pilot,”

did not necessarily mean that al-Tayyar could fly an airplane. Abu Zubaydah explained to CIA officers that the term
“the pilot” also means someone who is righteous.

W34 ALEC (111551Z SEP 02}

035 CTIA (072303Z NOV 02). See “Khalid Shaykh Muhammad’s Threat Reporting — Precious Truths,
Surrounded by a Bodyguard of Lies,” TICT, Aprit 3, 2003. For more on the letters that were seized during the
September 11, 2002, raids in Pakistan, see ALEC I (110154Z JAN 03). See alse DIRECTOR

(172117Z SEP 02),

% s [N 22507 . I 2> 5o I I o7 I

257 1A [ 0723032 NOV 02)

!

2033 See HEADQUARTERS
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(U) On March 1, 2003, KSM was captured. A notebook associated

with KSM retrieved during the capture operation included the name “JTafar al-TAY YAR."%
After his capture, KSM was rendered to CIA custody, and immediately subjected to the CIA’s
enhanced interrogation techniques.?*

(M) On March 7, 2003, CIA Headquarters sent information on Jaffar al-

Tayyar to the CIA’s DETENTION SITE BLUE, where KSM was located, for use in the
interrogation of KSM.?** The documents included the following:

e a“targeting study” on Jaffar al-Tayyar completed by the CIA in January 2003;*%

o aletter from KSM to bin al-Shibh referencing “Jafar the Pilot” and indicating that
“Jafar” “ought to prepare himself” to smuggle himself from Mexico into an unspecified
country,

e aletter from Jaffar al-Tayyar to Ramzi bin al-Shibh asking for clarification of KSM’s
letter; and

o additional background and reporting information on Jaffar al-Tayyar.

(w) The requirements cable from CIA Headquarters to the detention

site included numerous specific questions, relying on the information already known about Jaffar
al-Tayyar.?#

(SFS,(—U-NF) According to CIA records, on March 9, 2003—while KSM was

being interrogated using the CIA’s enhanced interrogation techniques, but before he was
subjected to the waterboard interrogation technique—the CIA interrogation team used two letters
referencing al-Tayyar as the “interrogation vehicle” to elicit information from KSM on Jaffar al-
Tayyar.2** CIA cables state that KSM did not provide—and claimed not to know—Jaffar al-
Tayyar’s true name. However, KSM stated that Jaffar al-Tayyar’s father lived in Florida and
was named “Shukri Sherdil.” This information was not accurate. Open source reporting
indicates that Jaffar al-Tayyar’s father’s true name was “Gulshair E1 Shukrijumah.***

2042

2038 Anril 3, 2003, Intelligence Community Terrorist Threat Assessment regarding KSM threat reporting, entitled
“Khalid Shaykh Muhammad’s Threat Reporting—Precious Truths, Surrounded by a Bodyguard of Lies.”
2039 See KSM detainee review in Volume HI

240 ALEC (0722152 MAR 03}

W4 ALEC (110209Z JAN 03)

042 ALEC (072215Z MAR 03)

43 ALEC (072215Z MAR 03). For more on the letters that were seized during the September 11, 2002,

raids in Pakistan, and Abu Zubaydah’s reporting, see ALEC (110154Z JAN 03); DIRECTOR‘
(172117Z SEP 02}, i 10092 (2110317 APR 02); 10022 (121216Z APR 02);
B ;21 2314272 MAY 02); I : Federal Bureau of Investigation
documments pertaining “to the interrogation of detainee Zayn Al Abideen Abu Zabaidah” and provided to the Senate
Select Committee on Intelligence by cover letter dated July 20, 2010 (DTS #2010-2939).

2044 10741 (1009177 MAR 03)

2045 10741 (1009177 MAR 03): | 10740 (0923082 MAR 03), disseminated as [l

2046 Among other open source news reports, see “Father denies son linked to terror.” St. Petersburg Times, published

March 22, 2003.
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s/ 2F) Over the course of the next two weeks, during the period when

KSM was being subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques—including the
waterboard—KSM referred to Jaffar al-Tayyar as being engaged in multiple terrorist operations.
As a result, the CIA’s detention site began describing Jaffar as the “all-purpose” al-Tayyar whom
KSM had “woven... into practically every story, each time with a different role.”*"’ CIA
records confirm that KSM made numerous statements about Jaffar al-Tayyar’s terrorist plotting
that were deemed not to be credible by CIA personnel,?*** including, but not limited to,
statements that:

al-Tayyar was engaged in terrorist plotting with Jose Padilla;***

al-Tayyar was engaged in terrorist plots against Heathrow Airport;*%
al-Tayyar was involved in terrorist plotting with Majid Khan;?**! and
al-Tayyar was engaged in an dssassmdtlon plot against former President Jimmy
Carter 9>

&S/ 25 On March 12, 2003, when KSM was confronted with a page in his

notebook about al-Tayyar, KSM stated that he “considered al-Tayyar to be the ‘next ‘emir’ for
an attack against the US, in the same role that Muhammad Atta had for 11 September.”*? On
March 16, 2003, KSM stated that the only comparison between Atta and al-Tayyar was their

education and experience in the West, 2054

(M) An email exchange the afternoon of March 18, 2003, between CIA

personnel expressed the views of interrogators and officers at CIA Headquarters with regard to
KSM and Jaffar al-Tayyar. The email from KSM debriefer d stated:

“we’ve finally gotten [KSM] to admit that al-Tayyar is meant for a plan in the
US, but I'm still not sure he’s fessing up as to what Jafar’s role/plan really is.
Today he’s working with Majid Khan, yesterday the London crowd, the day

2047
2048

10884 (1821407 MAR 03)
42247 (2103577 JUL 03); ema11 from:

: to: [REDACTED],

, [REDACTED],
[REDACTEDY; cc: [REDACTED] [REDACTED], [REDACTED)], [REDACTED] [REDACTED],
[REDACTED], [REDACTED]; subject: RATHER PROFOUND IMPLICATIONS... Ammar al-Baluchi's
Comments on Jaffar al-Tayyar--If Ammar is Correct, then KSM Appears to Have a Focused Us on Jaffar in a
Extended Deception Scheme--and His Deception Capabilities-are Not Broken Down; date: 07/21/03, at 11:24 AM.
See also CIA (0723037 NOV 02) and “Khalid Shaykh Muhammad’s Threat Reporting — Precious Truths,
Surrounded by a Bodygnard of Lies,” IICT, April 3, 2003.
2049 imm (100917Z MAR 03); 11377 (231943Z APR 03), disseminated as ||| | | GNE

2050 | 10778 (1215492 MAR 03), disseminated as || . I 10353 (1821272 MAR
03), disseminated as 11717 (201722Z MAY 03), disseminated as

10804 (191513Z MAR 03): 10902 (201037Z MAR 03)

10959 (231205Z MAR 03); 10950 (222127Z MAR 03)

2051
2052
033 10787 (130716Z MAR 03)

2054 10863 (1710287 MAR 03). It is unclear if KSM made the comparison in the first instance, or if the

March 13, 2003, cable provided an inaccurate account of KSM's statements, The CIA’s June 2013 Response states
that “KSM did not call al-Tayyar ‘the next Muhammad Atta.”” The CIA’s June 2013 Response characterizes the
inaccuracy as “an imprecise paraphrase of KSM.”

Page 364 of 499

UNCLASSIFIED




UNCLASSIFIED

before Padilla — you get the point. Anyway, I'm still worried he might be
misdirecting us on Jafar,”2%

(M) An officer from CIA Headquarters responded, “I agree... KSM is .

yanking our chain about Jafar... really trying hard to throw us off course... suggesting whatever
Jafar really is up to must be baaaad [sic].” The officer noted that “[a]nother big hole is Jafar’s
true name,” and relayed that KSM’s use of “another Abu name... Abu Arif... doesn’t get us
far.”2%5% When KSM was confronted with the reporting he had provided on Jaffar al-Tayyar,
KSM claimed that he had been forced to lie about al-Tayyar because of the pressure he was
under from his CIA interrogators, who had been subjecting KSM to the CIA’s enhanced
interrogation technigues since his rendition to CIA custody.?*’

(M) Additional CIA records from this period indicate that, while KSM

claimed not to know Jaffar al-Tayyar’s true name, KSM suggested that Jose Padilla, then in U.S.
military custody, would know his name. According to CIA records, the “FBI1 began participating
in the military debriefings [of Jose Padilla] in March 2003, after KSM reported Padilla might
know the true name of a US-bound al-Qa’ida operative known at the time only as Jaffar al-
Tayyar. Padilla confirmed Jaffar al-Tayyar’s true name as Adnan El Shukrijumah. ™%

(M) In March 2003, a senior CTC officer noted differences between

KSM’s reporting and reporting from Ramzi bin al-Shibh.?®® In April 2003, an Intelligence
Comumunity assessment concluded, based on comments from other detainees—including those
not in CIA custody-—that “[i]t seemed obvious that KSM was lying with regard to Jaffar al-
Tayyar.”2% In July 2003, after Ammar al-Baluchi stated that Jaffar al-Tayyar was not suited to
be an operative and was *“not doing much of anything,” the deputy chairman of the Conimunity
Counterterrorism Board warned:

“If [KSM] has pulled off focusing us on a person who is actually no threat, it
would mean that our interrogation techniques have not/not broken down his
resistance to any appreciable extent — and that we will have to doubt even more
strongly anything he says.”?!

055 Note for: [REDACTED]; from: [REDACTED], OFFICE: [DETENTION SITE BLUE]; Subject: JAFAR
REQUEST; date: March 18, 2003, at 08:16:07 PM.
2056 Finail from: [REDACTEDYT; to: [REDACTED]; subject: Re: JAFAR REQUEST; date: March 18, 2003, at

03:49:33 PM.

2057 10902 2010372 MAR 03); [ 10959 (2312052 MAR 03); [ 10950 (222127Z MAR
03); 11377 (2319432 APR 03}, disseminated as

058 CTA “Briefing Notes on the Value of Detainee Reporting” faxed from the CIA to the Departnent of Justice on
April 15, 2005, at 10:47AM. On March 21, 2003, CIA records state that a photograph of Gulshair El Shukrijumah’s
son was obtained from the FBI and shown to KSM, Ramzi bin al-Shibh, and Abu Zubaydah, who all identified the
photograph as that of al-Tayyar. See ALEC [ (2102182 MAR 03).

209 Email from: ﬂ; to [REDACTED]; cc: [REDACTEDY]; subject: Re: REISSUE/CORRECTION:
CT: COMMENTS OF KHALID SHAYKH MUHAMMAD ON IMMINENT THREATS TO U.5. TARGETS IN
THAILAND, INDONESIA, AND THE PHILIPPINES; date: March 12, 2003, at 9:36:57 AM.

60 “Khalid Shaykh Muhammad’s Threat Reporting — Precious Truths, Surrounded by a Bodyguard of Lies,” IICT,

April 3, 2003.
2061

; to: [REDACTED],
. [REDACTED],

42247 (210357Z JUL 03); email from:

Page 365 of 499

‘UNCLASSIFIED



UNCLASSIFIED

@S/ 2 =) | December 2005, an NCTC Red Team report, entitled “Ja’far al-

Tayyar: An Unlikely Al-Qa’ida Operational Threat,” highlighted the possibility that the
information provided by KSM on al-Tayyar’s capabilities and terrorist plotting was simply
“deception.” The report described a large body of other detainee reporting—from Abu Faraj al-
Libi, Abu Talha al-Pakistani, ‘Abd al-Rahim Ghulam Rabbani, and Ammar al-Baluchi—
consisting of largely dismissive statements about Jaffar al-Tayyar’s capabilities and role in al-
Qa’ida. 2052

10. The Identification and Arrest of Saleh al-Marri

(¥S¢;_#N—F) The CIA represented to the CIA Office of Inspector General that

- *as a result of the lawful use of EITs,”?%* KSM “provided information that helped lead to the
arrests of terrorists including... Saleh Almari, a sleeper operative in New York.”?** This

.information was included in the final version of the OIG’s May 2004 Special Review under the
heading, “Effectiveness.”?® This CIA representation is inaccurate. KSM was captured on
March 1, 2003.2%¢ Saleh al-Marri was arrested in December 2001.2%67

S/ ~F) The inaccurate statements about al-Marri to the OIG began with
2068

the July 16, 2003, O1G interview of Deputy Chief of ALEC Station - R

[REDACTED]; ce: [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED], [REDACTED],
[REDACTED], [REDACTEDY]; subject: RATHER PROFOUND IMPLICATIONS; subject: RATHER

. PROFOUND IMPLICATIONS. .. Ammar al-Baluchi's Comiments on Jaffar al-Tayyar--If Ammar is Correct, then
KSM Appears to Have a Focused Us on Jaffar in a Extended Deception Scheme--and His Deception Capabilities are
Not Broken Down; date: 07/21/03, at 11:24 AM.

2062 National Counterterrorism Center, REFLECTIONS, “Ja’far al-Tayyar: An Unlikely Al-Qa’ida Operational
Threat,” 22 December 2005. While NCTC’s “mainline analytic group” disagreed with the Red Team’s analytical
conclusions, records do not indicate that the Red Team'’s account of the contrary detainee reporting was challenged.
Draft MEMORANDUM FOR THE DIRECTOR OF NATIONAL INTELLIGENCE from the Office of the Director
of National Intelligence General Counsel; SUBJECT: _

263 §ee CIA memorandum to the CIA Inspector General from James Pavitt, CIA’s Deputy Director for Operations,
dated February 27, 2004, with the subject line, “Comments to Draft IG Special Review, ‘Counterterrorism Detention -
and Interrogation Program’ (2003-7123-IG)," Attachment, “Successes of CIA’s Counterterrorism Detention and

Interrogation Activities,” dated February 24, 2004,
2064 h Memorandum for the Record; subject: Meeting with Deputy Chief, Counterterrorist Center
ALEC Station; date: 17 July 2003; and CIA Office of Inspector General, Special Review — Counterterrorism

Detention and Interrogation Program, (2003-7123-1G), May 2004.
2065 CIA Office of Inspector General, Special Review — Counterterrorism Detention and Interrogation Program,

(2003-7123-K3), May 2004,
e S 135 |
2067 Information on ALI SALEH M K AL-MARRI, provided by the FBI to the Committee, March 26, 2002 (DTS

#2002-1819).
268 Op July 16, 2003, [l informed the OIG that KSM’s information “helped lead to the arrest of”* al-Marri.
(See . Memorandum for the Record; subject: Meeting with Deputy Chief, Counterterrorist Center
ALEC Station;, date: 17 July 2003). Two days later, wrote an email with information intended for CIA
leadership that stated, accurately, that al-Marri “had been detained on a material witness warrant based on

information linking him to the 911 financier Hasawi.” (See email from:
. [REDACTED], , [REDACTED],
[REDACTED], ; b

2003, at 2:30:09 PM).
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were repeated in DDO Pavitt’s formal response to the draft OIG Special Review.”*” The
inaccurate statements were then included in the final May 2004 Special Review.””® The
“Effectiveness” section of the Special Review was used repeatedly as evidence for the
effectiveness of the CIA’s enhancéd interrogation techniques, including in CIA representations
to the Department of Justice. The passage in the OIG Special Review that includes the
inaccurate CIA representation that KSM provided information helping to lead to the arrest of al-
Marri was referenced in the May 30, 2005, OLC memorandum analyzing the legality of the
CIA’s enhanced interrogation techniques.?®”! The portion of the Special Review discussing al-
Marri has been declassified, as has the OLC memorandum.?*’?

(SPSA—‘/-N-F) The CIA also represented, in Pavitt’s formal response to the O1G,
- 2073

that prior to reporting from KSM, the CIA possessed “no concrete information™ on al-Marri.

269 The January 2004 draft OIG Special Review included the inaccurate information provided by —, that
KSM “provided information that helped lead to the arrests of terrorists including... Saleh Almery, a sleeper
operative in New York.” (See CIA Inspector General, Special Review, Counterterrorism Detention and
Interrogation Program (2003-7123-1G) January 2004). CTC’s response to the draft Special Review was likewise
prepared by ﬁ, who wrote: “KSM also identified a photograph of a suspicious student in New York whom
the FBI suspected of some involvement with al-Qa'ida, but against whem we had no concrete information.” After

describing KSM’s reporting, wrote, “[tJhis student is now being held on a material witness warrant.” (See
email from: ; tO: , cc: d, [REDACTED], {REDACTED],

: subject: re Addition on KSM/AZ and measures; date: February 9, 2004.) DDO Pavitt's formal
response to the O1G draft Special Review included this representation, adding that the information was provided “as
a result of the lawful use of EITs.” Pavitt's memo to the OIG did not acknowledge that the “student now being held
on a material witness warrant” had been arrested more than a year prior to the capture of KSM. Nor did it correct
the inaccurate information in the OIG’s draft Special Review that KSM’s information “helped lead to the arrest” of
al-Marri. See memorandum for Inspector General from James Pavitt, Deputy Director for Operations; subject: re (S)
Comments to Draft IG Special Review, “Counterterrorism Detention and Interrogation Program” (2003-7123-1G);
date: February 27, 2004, attachment: February 24, 2004, Memorandum re Successes of CIA’s Counterterrorism
Detention and Interrogation Activities.

2070 CJA Office of Inspector General, Special Review — Connterterrorism Detention and Interrogation Program,
(2003-7123-1G), May 2004.

2071 1 jts May 30, 2005, memorandam, the OLC wrote, “we understand that interrogations have led to specific,
actionable intelligence,” and “[w]e understand that the use of enhanced techniques in the interrogations of KSM,
Zubaydah and others. .. has yielded critical information” (Memorandum for John A. Rizzo, Senior Deputy General
Counsel, Central Intelligence Agency, from Steven G. Bradbury, Principal Deputy Assistant Attorney General,
Office of Legal Counsel, May 30, 2005, Re: Application of United States Obligations Under Article 16 of the
Convention Against Torture to Certain Techniques that May be Used in the Interrogation of High Value Al Qaeda
Detainees (DTS #2009-1810, Tab 11), citing IG Special Review at 86, 90-21.

2072 The CIA’s June 2013 Response states: “CIA mistakenly provided incorrect information to the Inspector General
(IG) that led to a one-time misrepresentation of this case in the 1G's 2004 Special Review.” The CIA’s June 2013
Response states that “{t}his mistake was not, as it is characterized in the ‘Findings and Conclusions’ section of the
Study, a ‘repeatedly represented’ or ‘frequently cited” example of the effectiveness of CIA’s interrogation program.”
The Committee found that, in addition to the multiple representations to the CIA OIG, the inaccurate information in
the final OIG Special Review was, as noted above, provided by the CIA to the Department of Justice to support the
Department’s analysis of the lawfulness of the CIA’s enhanced interrogation techniques. The OIG Special Review
was also relied upon by the Blue Ribbon Panel evaluating the effectiveness of the CIA’s enhanced interrogation
techniques, and later was cited in multiple open source articles and books, often in the context of the “effectiveness”

of the CIA program.

2073 Eynail from: - to: | . - B (R=DACTED], [REDACTED],
. subject: re Addition on KSM/AZ and measures; date: February 9, 2004. Memorandum for:

Inspector General; from: James Pavitt, Deputy Director for Operations; subject: re (5) Comments to Draft 1IG

Spectal Review, “Counterterrorism Detention and Intermiation Proiram” (2003-7123-1G); date: February 27, 2004;
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This representation is incongruent with CIA records. CIA records indicate that prior to the
CIA’s detention of KSM, the CIA possessed significant information on al-Marri, who was
arrested after making attempts to contact a telephone number associated with al-Qa’ida member
and suspected 9/11 facilitator, Mustafa al-Hawsawi.?*’* CIA records indicate that al-Marri had
suspicious information on his computer upon his arrest,2%’ that al-Marri’s brother had travelled
to Afghanistan in 2001 to join in jihad against the United States,?’% and that al-Marri was
directly associated with KSM, as well as with al-Hawsawi.2?”’ :

(M} The FBI also had extensive records on al-Marri. On March 26,

2002, a year before any reporting from KSM, the FBI provided the Committee with biographical
and derogatory information on al-Marri, including al-Marri’s links to Mustafa al-Hawsawi,
suspicious information found on al-Marri’s computer, and al-Marri’s connections to other
extremists.?78 '

11. The Collection of Critical Tactical Intelligence on Shkai, Pakistan

(M) In the context of the effectiveness of the CIA’s enhanced

interrogation techniques, the CIA represented to policymakers over several years that “key
intelligence” was obtained from the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques that

revealed Shkai, Pakistan, to be “a major al-Qa’ida hub in the tribal areas,” and resulted in
“tactical intelligence — in Shkai, Pakistan.”*"® These CIA

attachment: February 24, 2004, Memorandum re Successes of CIA’s Counterterrorism Detention and Interrogation
Activities.

201 ALEC [ (2923192 APR 03)

2075 The laptop contained files and Internet bookmarks associated with suspicious chemicals and chemical
distributors, as well as computer programs typically used by hackers. See WASHINGTON [l (1223142 MAR
03), ALEC Il (2023192 APR 03).

2076 CTA WASHINGTON DC [l (2600182 MAR 03)

2077 Prior to the capture of KSM, Abd al-Rahim Ghulam Rabbani told the FBI that al-Marri had called KSM and had
been seen with KSM at an al-Qa’ida guesthouse. In addition, email accounts found on a Comiuter seized during the

raid that captured KSM revealed links to accounts associated with al-Marti. See ALEC 2023197 APR 03);
WASHINGTON I (1223142 MAR 03); ALEC I (031759Z MAR 03); ALEC (052341Z MAR
03).

78 The FBI information included that al-Marri’s brother “traveled to Afghanistan in 1997-1998 to train in Bin —
Laden camps.” It also indicated that al-Marri’s computer revealed bookmarks to websites associated with religious
extremism and various criminal activities, as welt as hacking tools (See FBI document on Ali Saleh MK Al-Marri,
provided to the Comumittee, March 26, 2002 (DTS #2002-1819)). Despite the extensive derogatory information on
al-Marri in the possession of both the CIA and FBI, the CIA’s June 2013 Response repeats previous CIA
representations that prior to KSM’s reporting, the CIA had “no concrete information” on al-Matri. The CIA’s June
2013 Response also states that the previously obtained information was “fragmentary,” and that while the CIA and
FBI were aware of al-Marri’s links to al-Qa’ida and “strongly suspected him of having a nefarious objective,” “both
agencies... lacked detailed reporting to confirm these suspicions....”

27 Among other documents, see: (1) CIA memorandum to “National Security Advisor,” from “Director of Central

Intelligence,” Subject: “Effectiveness of the CIA Counterterrorist Interrogation Technigues,” included in email
from: A . I, IS <o N .. o<1 o
value of interrogation techniques’; date: December 6, 2004, at 5:06:38 PM. The email references the attached
“information paper to Dr, Rice explaining the value of the interrogation techniques,” (2) CIA Memorandum for

Steve Bradbury at Office of Legal Counsel, Department of Justice, dated March 2, 2005, from A
Legal Group, DCI Counterterrorist Center, subject “Effectiveness of the CIA Counterterrorist Interrogation

Techniques,” (3) CIA Talking Points entitled, “Talkini Points for 10 March 2005 DCI Meeting PC: Effectiveness of

Page 368 of 499

UNCLASSIFIED




UNCLASSIFIED

representations were based on the CIA’s experience with one CIA detainee, Hassan Ghul. While
CIA records indicate that Hassan Ghul did provide information on Shkai, Pakistan, a review of
CIA records found that; (1) the vast majority of this information, including the identities,
activities, and locations of senior al-Qa’ida operatives in Shkai, was provided prior to Hassan
Ghul being subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques; (2) CIA’s -

assessed that Ghul’s reporting prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation
techniques contained sufficient detail to press the Pakistani - and (3)
the CIA assessed that the information provided by Ghul corroborated earlier reporting that the
Shkai valley of Pakistan served as al-Qa’ida’s command and control center after the group’s
2001 exodus from Afghanistan.?® ‘

(M) As an example of one of the CIA’s representations on Shkai,

Pakistan, and the effectiveness of the CTA’s enhanced interrogation techniques, on March 2,
2003, the CIA responded to a request from the OLC “for the intelligence the Agency obtained
from detainees who, before their interrogations, were not providing any information of
intelligence [value].” The resulting CIA memorandum, with the subject line “Effectiveness of -
the CIA Counterterrorist Interrogation Techniques,” included the following under the heading,

“Results™:

“CIA’s use of DOJ-approved enhanced interrogation techniques, as part of a
comprehensive interrogation approach, has enabled CIA to disrupt terrorist
plots, capture additional terrorists, and collect a high volume of critical
intelligence on al-Qa’ida. We believe that intelligence acquired from these
interrogations has been a key reason why al-Qa’ida has failed to launch a
spectacular attack in the West since 11 September 2001. Key intelligence
collected from HVD interrogations affer applying interrogation
techniques:”?%!

&S/ ) The CIA then listed “Shkai, Pakistan” as an example, stating:

“Shkai, Pakistan: The interrogation of Hassan Ghul provided detailed tactical
intelligence showing that Shkai, Pakistan was a major Al-Qa’ida hub in the
tribal areas, Through use of — during the Ghul

the High-Value Detainee Interrogation (HVDI) Techniques,” (4) CIA briefing document dated May 2, 2006,
entitled, “BRIEFING FOR CHIEF OF STAFF TO THE PRESIDENT 2 May 2006 Briefing for Chief of Staff to the
President Josh Bolten: CIA Rendition, Detention and Interrogation Programs,” (5} CIA classified Statement for the
Record, Senate Select Committee on Intelligence, provided by General Michael V. Hayden, Director, Central
Intelligence Agency, 12 April 2007 (DTS #2007-1563), and accompanying Senate Select Committee on Intelligence
hearing transcript for April 12, 2007, entitled, “Hearing on Central Intelligence Agency Detention and Interrogation
Program” (DTS #2007-3158), and (6) CIA Briefing for Obama National Security Team - “Renditions, Detentions,
and Interrogations (RDI)” including “Tab 7,” named “RDG Copy- Briefing on RDI Program 09 Jan, 2009, “
prepared “13 January 2009.”

208 Bmail from: [REDACTED]; to: [REDACTED]; subject: Re: Detainee Profile on Hassan Ghul for coord; date:
December 30, 2005, at 8:14:04 AM.

2081 Jtalics in original document. CIA Memorandum for Steve Bradbury at Office of Legal Counsel, Department of
Justice, dated March 2, 2005, from , - Legal Group, DCI Couaterterrorist Center, subject

“Effectiveness of the C1A Counterterrorist Interroiation chhniiues.”
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interrogation, we mapped out and pinpointed the residences of key AQ leaders

in Shkai. This intelligence was provided

#2082

(5FSA—#NF) The CIA representation that the use of the CTA’s enhanced

interrogation techniques produced otherwise unavailable tactical intelligence related to Shkai,
Pakistan, was provided to senior policymakers and the Department of Justice between 2004 and
2009.2083

(fPS!-.lN-F) Hassan Ghul was captured on January ., 2004, by foreign

authorities in the Iraqi Kurdistan Region.2%* Ghul was reportedly first interrogated by

I 2°55 then transferred to U.S. military custody and questioned, and then rendered to CTA
custody on January JJJ, 2004.2%6 Hassan Ghul spent two days at DETENTION SITE COBALT
before being transferred to the CIA’s DETENTION SITE BLACK on January ., 2004. Prior to
his capture, the CIA assessed that Ghul possessed substantial knowledge of al-Qa’ida facilities
and procedures in Wana and Shkai, Pakistan 27 - :

@S/ >%) Duiing Hassan Ghul’s two days at DETENTION SITE COBALT,

CIA interrogators did not use the CTA’s enhanced interrogation techniques on Ghul. Tnstead,
CIA cables state that upon his arrival at the CIA detention site, Hassan Ghul was “examined, and

W82 CJA Memorandwn for Steve Bradbury at Office of Legal Counsel, Department of Justice, dated March 2, 2005,
from _, - Legal Group, DCI Counterterrorist Center, subject “Effectiveness of the CIA
Counterterrorist Interrogation Techniques.” In its June 2013 Response, the CIA states: “We never represented that
Shkai was previously unknown to us or that Gul only told us about it after he was subjected to enhanced
interrogation techniques. We said that after these techniques were used, Gul provided ‘detailed tactical
intelligence.” That intelligence differed significantly in granularity and operational utility from what he provided
before enhanced techniques.” As described in this summary, CIA representations about intelligence on Shkai were’
used as evidence of the necessity and effectiveness of the CIA’s enhanced interrogation techniques. The CIA did
not inform policymakers or the Department of Justice about the extensive information provided by Hassan Ghul on
Shkai prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques.

283 See, for example, CIA memorandum to “National Security Advisor,” from “Director of Central Inteiliience,”

Subject: “Effectiveness of the CIA Counterterrorist Interrogation Technigues,” included in email from:
EEE . I N - M -.icc: “o:per on value of
interrogation techniques”; date: December 6, 2004, at 5:06:38 PM; CIA Memorandum for Steve Bradbury at Office

of Legal Counsel, Department of Justice, dated March 2, 2005, from || || | | | SN, B L<22! Group, DCI
Counterterrorist Center, subject “Effectiveness of the CIA Counterterrorist Interrogation Techniques.”
[ » 7> IS 1~ \>u s I M\~ 04

285 On April 16, 2013, the Council on Foreign Relations hosted a forum in relation to the screening of the film,
“Manhunt.” The forum included former CIA officer Nada Bakos, who states in the film that Hassan Ghut provided
critical information on Abu Ahmed al-Kuwaiti’s connection to UBL to Kurdish officials prior to entering CTA
custody. When asked about the interrogation techniques used by the Kurds, Bakos stated: “...honestly, Hassan
Ghul...when he was being debriefed by the Kurdish government, he literally was sitting there having tea. He was in
a safe house. He wasn't locked up in a cell. He wasn't handeoffed to anything. He was—he was having a free
flowing conversation. And there’s—you know, there’s articles in Kurdish papers about sort of their interpretation of

the story and how forthcoming he was.” See www.cfr.org/counterterrorism/film-screening-manhunt/p30560.
2086 21815 : 21753 ;
HEADQUARTERS AN 04); 1642 AN 04); DIRECTOR

JAN 04)
JAN 04); [N 303 (RN 1 AN

1308 (
1313 FEB 04)

JAN 04),

04); JAN 04);
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placed in a cell, given adequate clothing, bedding, water and a waste bucket.”?®8 During this

two-day period (January JJ, 2004, and January [, 2004),°* Ghul provided information for at
least 21 intelligence reports.2”®® As detailed below, Ghul’s reporting on Shkai, Pakistan, and al-
Qa’ida operatives who resided in or visited Shkai, was included in at least 16 of these
intelligence reports.”™! The reports included information on the locations, movements, and
operational security and training of senior al-Qa’ida leaders living in Shkai, Pakistan, as well as
the visits of leaders and operatives to the area. The information provided by Ghul included
details on various groups operating in Shkai, Pakistan, and conflicts among the groups. Hassan
Ghul also identified and decoded phone numbers and email addresses contained in a notebook
seized with him, some of which were associated with Shkai-based operatives.””

(M) Hassan Ghul described the origins of al-Qa’ida’s presence in

Shkai, including how Abd al-Hadi al-Iraqi became the original group’s military commander and
its al-Qa’ida representative.”®> He discussed tensions between al-Hadi and others in Shkai, the

2088 1642
2089 54195

AN 04)

AN 04). CIA records state that Hassan Ghul was removed from
DETENTION SITE COBALT to a facility for portions of his interrogations.

2090 54194 1644 AN 04),
later released as HEADQUARTERS A ; 1645 AN
04), later released as HEADQUARTERS 1646
JAN 04), later released as HEADQUARTERS

1647
IA
1651

DIRECTOR AN 04);
1655 JAN 04}, later released as
1657 AN 04),
1679 JAN 04), 1680
1681 AN 04), later released as

FEB 04), 1685 AN 04), later released as
-1 687

AN 04), later released as
1688 JAN (4), later released as
TA FEB 04);
1656 AN 04);

1690 AN 04),

1678 AN 04). As the dissemination
of 21 intelligence reports suggests, information in CIA records indicates Hassan Ghul was cooperative with CIA
personnel prior to being subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques. In an interview with the CIA
OIG, a CIA officer familiar with Ghul stated, “He sang like a tweetie bird. He opened up right away and was
cooperative from the outset.” See December 2, 2004, interview with [REDACTED], Chief, DO, CTC UBL

Department,

AN 04);
AN 04);

1A

CIA

JAN 04);

2093 Hagsan Ghul also deseribed the roles of ‘Abd al-Ratman al-Kanadi, aka Ahmed Sai’d al-Khadr, and Abu Hamza
al-Jawfi 1685 AN 04)).
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mediating role of Abu Faraj al-Libi, and the role of Khalid Habib.?*** Hassan Ghul explained
how he moved to Shkai due to concerns about Abu Musa’b al-Baluchi’s contacts withp-

how he traveled to Shkai to make contact with Abd al-Hadi al-Iragi, and how Abu
Faraj mediated between Ghul and Hamza Rabi’a.”®” Ghul stated that he last saw Abu Faraj in
the summer of 2003, when Ghul was seeking Abu Faraj’s assistance in moving money from
Saudi Arabia to deliver to al-Hadi for support of their community in Shkai.?0%

S/~ According to Hassan Ghul, Abd al-Hadi al-Tragi moved

eriodically among various houses within the village, including that of Abu Hussein and e
H, whom he described as “senior media people for al-Qa’ida.”*”” Elaborating on al-
Hadi’s location, Hassan Ghul described the importance of both a madrassa and a guesthouse in
Shkai known as the “bachelor house,” where unaccompanied men stayed. Ghul stated that he
last saw al-Hadi in December 2003 when al-Hadi came to the “bachelor house” to visit with
other Arabs.?®® Ghul also identified other permanent and transient residents of the “bachelor
house.”?®® He stated that al-Hadi, who he believed was seeking another safehouse in Shkai at
which to hold meetings, had approximately 40 to 50 men under his command. Hassan Ghul also
identified a phone number used to contact al-Hadi.*!%°

1685 -JAN 04)

1677 JAN 04)

209 Hassan Gul stated that Abu Faraj was with his associate, Mansur Khan, aka Hassan. (See

1654 AN 04).) Hassan Ghul’s reporting on Abd al-Hadi al-Iraqi and Abu Faraj al-Libi
included discussion of Abu Ahmed al-Kuwaiti’s links to UBL. According to Ghul, during his time in Shkai in 2003,
al-Hadi would periodically receive brief handwritten messages from UBL via Abu Faraj, which he would share with
their group. Ghul stated that this did not necessarily mean that Abu: Faraj knew the location of UBL, but rather that
he had a window into UBL’s courier network. It was at this point that Hassan Ghul described the role of Abu

Ahmed al-Kuwaiti and his connections to UBL. See
AN 04). Hassan Ghul stated

2094
2085

AN 04).
20% Hassan Ghul stated that al-Hadi, who did not travel with a security detail, visited the madrassa every few days,
but less frequently of late due to the deteriorating security condition in Waziristan for Arabs. Ghul stated that when
he 1ast saw al-Hadi, he was accompanied by an Afghan assistant named Sidri, aka S’aid al-Ralman. He also
identified Osaid al-Yemeni as an individual who assisted al-Hadi. See 1654 -
JAN 04).

299 Hagsan Ghul identified Yusif al-Baluchi, Mu’awiyya al-Baluchi, a Kurd named Qassam al-Surri, Usaimna al-
Filistini, and Khatal al-Uzbeki as living in the “bachelor house.” See * 1654 IR
JAN 04). The CIA’s June 2013 Response states: “After being subjected o enhanced techniques, [Hassan Ghni]
provided more granular information.” According to the CIA Response, it was in this context that Hassan Ghul
identified the “bachelor house,” where he had met al-Hadi, and where “several unmarried men associated with al-
Qu’ida” lived, including ||| ||l A review of CIA records found that Hassan Ghul provided this
information prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques.

2% Hassan Ghul identified a phone nuunber in his phone book that he said had been provided to him by Hamza al-
Jawfi to pass messages to al-Hadi in emergencies. The phone number was under the name Baba Jan, aka Ida Khan.

Ghul also identified a number for Major, aka Ridwan, aka Bilal, who, he said, brought equipment to Pakistan. See
I 55 AN 04); 1646 h JAN 04)).
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&S/ >4 According to Hassan Ghul, as of December 2003, approximately

60 Arab males and between 150 and 200 Turkic/Uzbek males were living in Shkai, along with a
“significant population” of Baluchis who assisted the Arabs and Uzbeks.?"*! Ghul described al-
Qa’ida training, including an electronics course taught in the fall of 2003 by Abu Bakr al-Suri at
the house of Hamza Rabi’a where, he believed, individuals were being trained for an ongoing
operation.?'%? Ghul discerned from the training and Rabi’a’s statements that al-Qa’ida operatives
in Shkai were involved in an assassination attempt against Pakistani President Pervez
Musharraf.?’®® Ghul stated Hamza Rabi’a was also likely planning operations into Afghanistan,
but had no specifics. 2%

(M) Hassan Ghul elaborated on numerous other al-Qa’ida operatives he

said resided in or visited Shkai, Pakistan, including Shaikh Sa’id al-Masri,?1% Sharif al-Masri,?%

>0 [ s> /N 04)
2102 Hasean Ghul stated that Abu Jandal and another Saudi of African descent took part in the electronics course.
(See NG > N A~ 04); d 1655 I 1 AN 04).)

As described in a separate cable, Ghul stated that he had seen 10-15 Pakistanis training with Rabi’a and Abu Bakr
al-Suri, whom he described as an al-Qa’ida explosives expert, in early to mid-October 2003, (See
1656 —JAN 04).) The CIA’s June 2013 Response states that Hassan Ghul reported that Hamza
Rabi’a “was using facilities in Shkai to train operatives for attacks outside Pakistan,” without noting Ghul's
reporting, prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques, on Rabi’a’s training of operatives.
2197 Ghul explained that he was in Shkai following a previous assassination attempt, in early December 2003, when
there was “frequent talk among the brothers” about who might have been responsible. When Ghul asked around,
“there was a lot of talk” that Rabi’a was involved in planning a subsequent operation. Rabi’a’s statement that there
would be an unspecified operation soon, combined with the training conducted by Rabi’a and al-Suri, led Ghul to
believe that the second assassination attempt was conducted by al-Qa’ida. See — 1656
AN 04).

2104 ¥iassan Ghul stated that it was unlikely that Abd al-Hadi al-Iragi had any planned operations, although al-Hadi
would likely assist if there were any. Seeu 1654 JAN 04).

2105 Hyssan Ghul stated that Shaikh Sa’id al-Masri, aka Mustafa Ahmad (Abu al-Yazid), came fo Shkai around
November 2003 and currently resided there. Ghul stated that Shaikh Sa’id’s son, Abdullah, travelled between Shkai
and a location in the greater Dera Isimail Khan area, where the rest of Shaikh Sa’id’s family lived. See

1679 i JAN 04).

2105 T{assan Ghul stated that Sharif al-Masri, who came to Shkai around October/November 2003 for a brief visit,

was handling operations in Qandahar while living just outside Quetta. Ghul identified two of Sharif al-Masri’s
I mgh AN 00

assistants, See
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Abu Maryam,?'%7 Janat Gul,2'%® Khalil Deek,?'® Abu Talha al-Pakistani,?'! Firas, 2!!! and
others. 2112 < ,

ES/HI %) Finally, Hassan Ghul described his interactions with Abu Mus’ab

al-Zarqawi, which also related to al-Qa’ida figures in Shkai, in particular Abd al-Hadi al-
Traqi.?!!* Ghul described al-Zargawi’s request to al-Hadi for money, explosive experts, and
electronic experts, and provided details of his own trip to Iraq on behalf of al-Hadi.?!’* Hassan

- 2197 Hagsan Ghul was asked about Tariq Mahmoud, whom he thought might be Abu Maryam, a British citizen of

Pakistani descent whom Ghul met in Pakistan. According to Ghul, Maryam had been inside Afghanistan and had
articipated in training in Shkai, but was apprehended in Islamabad. (See 1679
i;AN 04).) Ghul identified a phone number for Abu Maryam. See 1646

AN 04).
2108 Iassan Ghul stated that he last saw Janat Gul in December 2003 in Shkai, when Janat Gul was delivering three
Arabs who had come from Iran. Janat Gul came to the “bachelor house” accompanied by Khatal. Ghul also
described a discussion from September/October 2003 at Hamza al-Jawfi's house in Shkai with al-Hadi and Abu
‘Abd al-Rahman BM in which Janat Gul claimed to know Russians who could provide anti-aircraft missiles. Gul
asked for meney, but al-Hadi was reluctant to make the commitment and did not want to work with Gul. According
to Hassan Ghul, Janat Gul left and subsequent conversations revealed that Janat Gul likely made the story up.

Hassan Ghul provided a phone number for Janat Gul. See — 1679 _JA-N 043;
I 5 -~ )

2109 Hassan Ghul also discussed Abu Bilal al-Suri, aka, Shafig, who was the father-in-law of Khalil Deek, aka Joseph
Jacob Adams, aka Abn ‘Abd al-Rahman BM, aka Abu Ayad al-Filistini. While Ghul did not know where Abu Bilal
was located, he had recently seen Abu Bilal’s son preparing a residence in Shkai. See

1679 JAN (4),

1% Hassan Ghul stated that he knew Talha al-Pakistani, aka Suleiman, peripherally, through KSM and Ammar al-
Batuchi. Ghul 1ast saw Talha in Shkai around October/November 2003 at the residence of Hamza Rabi’a with a
group that was undertaking unspecified training. Ghul stated that he was not sure # Talha was a participant or
simply an observer. See 1679 AN 04).

21t Haggan Ghul was shown photos of individuals apprehended by on [l October 2003 |G
and identified one as a Yemeni named Firas, “a well-trained fighter and experienced killer, who was known to be an
excellent shot.” Ghul reported that, when he first arrived in Shkai, Firas was living there. Prior to hearing about
Firas’ arrest, Ghul’s understanding was that Firas was in Angorada with Khalid Habib, which Ghul characterized as

the “front line.” The other photo identified by Ghul was that of an Algerian pamed Abu Maryam, whom helped
“hide out” in Shkai. See H 1678 [ A~ 04).

2112 For Hassan Ghul's reporting on Abu Umama, aka Abu Ibrahim al-Masri, see [ N3y
DIRECTQOR

1644 | s AN 04 54194 AN 04);
TAN 04), disseminated as : 54195
AN 04)

114 Hassan Ghul stated that in the late summer of 2003, al-Zargawi made the request through Luay Muhammad Hajj
Bakr al-Saqa (aka Abu Hamza al-Suri, aka Abu Muhammad al-Turki, aka Ala’ al-Din), but that al-Hadi had not
wanted to assist. According to Ghul, al-Hadi had previously sent Abduliah al-Kurdi to Iraq, but al-Kurdi did not
want to engage in any activities and was rumored to be “soft.”’ This led al-Hadi to send Ghul to Iraq fo speak with
al-Zarqawi regarding the possibility of select al-Qa’ida members traveling to Iraq to fight. According to the cable,
“Ghul claimed that the Arabs in Waziristan were tired, and wanted change,” and that Ghul “was tasked to both
discuss this issue with Zarqawi, and to recon the route.” {See h 1644 [ AN 04).)
Ghul also describe the roles of Yusif al-Baluchi, Mu’awiyya al-Baluchi, and Wasim aka Ammar aka Litfle Ammar

aka Ammar Choto, in facilitating Ghul’s trip out of Pakistan, as well as his exact route. Ghul identified Yusit’s
phone number in his notehook and described how Yusif had come to Shkai to gain al-Hadi’s approvat for a plan to

kidnap Iranian VIPs to gain the release of senior al-Qa’ida Management Council members in Iranian custody. (See
I | o0 I o)
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Ghul identified four email addresses for contacting al-Zarqawi directly,?!! and described a
phone code he would use to communicate with al-Zarqawi.?'’® Ghul also described his
conversations with al-Zarqawi, interpreted the notes he had taken of the last of his conversations
with al-Zarqawi, identified operatives whom al-Zargawi and al-Hadi agreed to send to Irag, '’
and discussed strategic differences between al-Zargawi and al-Hadi related to Irag.”!'®

(M) On January ., 2004, after two days at DETENTION SITE

COBALT, during which Hassan Ghul provided the aforementioned information about al-Qa’ida
activities in Shkai and other matters, Ghul was transferred to the CIA’s DETENTION SITE
BLACK .29 Ghul was immediately, and for the first time, subjected to the CIA’s enhanced
interrogation techniques. He was “shaved and barbered, stripped, and placed in the standing
position.”*?® According to a CIA cable, Hassan Ghul provided no new information during this
period and was immediately placed in standing sleep deprivation with his hands above his head,
with plans to fower his hands after two hours.*!?! In their request to use the CIA’s enhanced
interrogation techniques on Ghul, CIA detention site personnel wrote: '

“The interrogation team believes, based on [Hassan Ghul’s] reaction to the
initial contact, that his al-Qa’ida briefings and his earlier experiences with U.S.
military interrogators have convinced him there are limits to the physical
contact interrogators can have with him. The interrogation team believes the
approval and employment of enhanced measures should sufficiently shift

116 1645 AN 04)

2117 The notes, which Ghul intended to use to brief Abd al-Hadi al-Fraqi, had been seized duting Ghul’s capture. The
topics included al-Zarqawi’s willingness to provide missiles to al-Hadi, al-Zargawi's offer to provide al-Hadi with
an unspecified chemical weapon agent, al-Zargawi’s request to al-Hadi for walkie talkies, and al-Zarqawi’s
willingness to work out any disagreements with al-Hadi. According to Ghul, al-Zargawi responded positively to al-
Hadi’s offer of al-Qa’ida personnel and discussed a number of specific, named individuals, including Khatal al-
Uzbeki and a Palestinian named Usama al-Zargoi. Al-Zarqawi requested that al-Hadi facilitate the travel of an
operative who could assist in training inexperienced operatives in proper operational security. Al-Zarqawi also
identified a Jordanian explosives expert named ‘Abd al-Badi, an Algerian explosives expert named al-Sur, and
Munthir, a Morocean religious scholar who was a close friend of al-Zargawi. Ghul identified another operative,
Abu Aisha, who explained to him that al-Zarqawi’s reference to chemical weapons was likely a reference to a

chemical agent affixed to howitzer shells. See 1646 AN 04);
JAN 04); AN 04); DIRECTOR

JAN 04), disseminated as 54195 | AN 04);
1630
218 According to Hassan Ghul, al-Zarqawi told Ghul in January 2004 that he intended to assassinate senior Shi’ite
scholars, attack Sh’ite gatherings with explostves, and foment civil war in Iraq. Ghul stated that Abd al-Hadi al-
Iragi was opposed to any operations in Iraq that would promote bloodshed among Muslims, and had counseled al-
Zargawi against undertaking such operations. Using Ghul as an envoy, al-Hadi had inquired with al-Zargawi about

whether he (al-Hadi) should travel to Iraq, but al-Zarqawi had responded that this was not a good idea, as operations
in Iraq were far different than those al-Hadi was conducting in Afghanistan. See H 1651
ﬂJAN 04)). See also 1652 iAN 04), for Ghul’s reporting on al-

- 'y .
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[Hassan Ghul’s] paradigm of what he expects to happen. The lack of these
increasd [sic] measures may limit the team’s capability to collect critical and
reliable information in a timely manner.””*!?2

(M) CIA Headquarters approved the use of the CTA’s enhanced

interrogation techniques against Hassan Ghul in order to “sufficiently shift {Ghul’s] paradigm of
what he can expect from the interrogation process, and to increase base’s capability to collect
critical and reliable threat information in a timely manner.”?'** CIA records do not indicate that
information provided by Ghul during this period, or after, resulted in the identification or capture
of any al-Qa’ida leaders. After his arrival at DETENTION SITE BLACK, Ghul was asked to
identify locations on ||| || | I and line drawings of Shkai provided to him, for the first
time, by interrogators 212

(U) Hassan Ghul’s reporting on Shkai prior to the use of the CIA’s

enhanced interrogation techniques was compiled by the CIA for passage to the Pakistani
government. On January 28, 2004, ﬁ issued a cable stating that the information

on Shkai provided by Hassan Ghul prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation
techniques, combined with reporting unrelated to the CIA’s Detention and Interrogation
Program, “moved Shkai to the forefront ,” and that “[a]s a result, Station is
currently revising its Shkai 212 On January
29, 2004, ALEC Station proposed that initiate a discussion with the Pakistanis
on “possible Arabs in Shkai,” and concurred with a tear-line that requests that Pakistan

u i 035 AN 04)

22 HEADQUARTERS (I ;AN 04). on . DDO Pavitt expressed his personal
congratulations to the interrogators at DETENTION SITE COBALT, who elicited information from Hassan Ghul
prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques. Paviit's message stated: “In the short time Ghul
was at your location, [interrogators] made excellent progress and generated what appears to be a great amount of
highly interesting information and leads. This is exactly the type of effort with a detainee that will win the war
against al-Qai’da. With the intelligence Station has obtained from Ghul, we will be able to do much damage to the
enemy.” See DIRECTOR | JAN 04). _

22 Many of the questions for Hassan Ghul for more specific locational information were about sites Ghul had
mentioned or described during his interrogations at DETENTION SITE COBALT. (See HEADQUARTERS

JAN 04); 1299 JAN 04); 20352 JAN 04); I 20353
JAN 04); [ 20401 FEB 04); ALEC FEB 04)). See also email from:

[REDACTED]; to: [REDACTED], [REDACTED], , [REDACTED]), [REDACTED]; cc: || Il

, [REDACTED], | [REDACTED], [REDACTED]; subject: HG on
Shkai. Please provide comments/requirements; date: ,at 1:11:01 PM; and attachments,) The CIA’s
June 2013 Response states that while Hassan Ghul provided “some detail about the activities and general
whereabouis of al-Qa’ida members in Shkai” prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques, only
afterwards did he “provide[] more granular information when, for example, he sat down with [JJJJlj experts and
pointed to specific Jocations where ke met some of the senior al-Qa’ida members we were trying fo find.” A review
of CIA records found that Hassan Ghul was not provided the opportunity to identify specific locations on

I - line drawings until after he was subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques.

2123 The cable noted that “[blefore Ghul’s capture, the Shkai valley had already been an area of focus

" The cable detailed Hassan Ghul's reporting prior to the use of the CIA’s enhanced

interrogation techniques, as well as information unrelated to the CTA’s Detention and Interrogation Program,
including extensive information on Shiai from Bl sources, the locations in Shkai
‘ld exact geolocational coordinates for numerous sites in Shkai. See 60245

04).
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“undertake to verify” the presence of “a large number of Arabs” in Shkai “as soon as
possible.”?126

s/ =) On Janvary 31,2004, CIA’s | NS drafied a cable with

an extensive “tear-ine” for Pakistan, much of it related to Shkai, The cable from

- referenced nine cables describing Hassan Ghul’s reporting prior to the use of the CIA’s
enhanced interrogation techniques,'?’ and no cables describing Ghul’s reporting after the use of
the techniques.?'® The cable from ||| N BB ther stated that “Station sees the type of
information coming from [Hassan Ghul’s] interrogations as perfect fodder for pressin
[Pakistan] into action against associates of Hassan Ghul in Pakistan,
, and other terrorist in Pakistan

. The
tear-line for Pakistan included extensive information provided by Hassan Ghul prior to the use of
the CIA’s enhanced interrogation techniques.?’** On February 3, 2004, CIA Headquarters
requested that the tear-line be passed to the Pakistanis, but deferred to ﬂ on the
portions dealing with Shkai.?"*® As CIA’s informed CIA Headquarters on
February 9, 2004, it intended to hold the information on Shkai until the DCT’s visit to Pakistan
the following day. As Station noted, “this tearline will prove critical

2131 [ the meantime and afterwards, additional tear-lines were prepared for the
Pakistanis that were based primarily on reporting from Hassan Ghul prior to the use of the CIA’s
enhanced interrogation techniques, combined with Ghul’s subsequent reporting, and information
from sources unrelated to the CIA’s Detention and Interrogation Program.*'

2426 ALEC (290157Z JAN 04)
1681
1679
1677
1654
1644
2714 (311146Z JAN 04)
2 2714 (3111467 JAN 04). The CIA’s June 2013 Response states that “CIA continues to assess
that the information derived from Hassan Gul after the commencement of enhanced techniques provided new and
unique insight into al-Qa’ida’s presence and operations in Shkai, Pakistan.” The CIA’s June 2013 Response also

defends past CIA representations that “after these techniques were used, Gul provided ‘detailed tactical

1680
1678
1656
1647

AN 04);
AN 04);
AN 04);
AN 04),

JTAN 04);
AN 04);
AN 04);
AN 04);
AN 04).

intelligence,”” that “differed significantly in granularity and operational from what he provided before
enhanced techniques.” The CIA’s Response then states that “[als a result of his information, we were able to make a
A review of

persuasive case
CIA records found that the CIA had previously deterimined that the information provided by Hassan Ghul prior to
the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques was the “perfect fodder for pressing [Pakistan] into action.”
213 HEADQUAR (032357Z FEB 04)

213 2742 (0904037 FEB 04) n

132 60796 (0516002 FEB 04); ALEC |} (I ri:5 04); pirecTOR [ (NI
FEB 04). The CIA’s June 2013 Response states that “[s]enior US officials during the winter and spring of 2004
's analysis of Gul’s debriefings and other intelligence about Shkai

" As support, the CIA Response cites two cables that relied heavily on information

provided by Hassan Ghul prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation technigues, as well as information
from unrelated sources. (See ALEC FEB 04); DIRECTOR (I 7E5 04)).
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) In July 2004, the CIA assessed

that “al-
Qa’ida operatives are continuing with their
activities and waiting for the situation to normalize in the tribal areas.” In particular, “[a]l-
Qa’ida’s senior operatives who were in Shkai before the military’s offensive remained in South
Waziristan as of mid-June [2004].”213* Later, in December 2005, a CIA detainee profile of
Hassan Ghul assessed that the information provided by Ghul confirmed earlier reporting in
CIA’s possession that the Shkai valley of Pakistan served as al-Qa’ida’s command and control
center after the group’s 2001 exodus from Afghanistan.?!** Hassan Ghul was
, and later released. >3

12, Information on the Facilitator that Led to the UBL Operation

(w) Shortly after the raid on the Usama bin Ladin (UBL) cbmpound on

May 1, 2011, which resulted in UBL’s death, CIA officials described the role of reporting from
the CIA’s Detention and Interrogation Program in the operation—and in some cases connected
the reporting to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques.?”*” The vast majority of

13 Directorate of Intelligence, Al-Qa’ida’s Waziristan Sanctuary Disrupted but Still Viable, 21 July 2004 (DTS
#2004-3240).

13 Bmail from: [REDACTED]; to: [REDACTED]; subject: Re: Detainee Profile on Hassan Ghul for coord, date:
December 30, 2003, at 8:14:04 AM,

2135 2441 . HEADQUARTERS ]I : 1635
3 1712 . HEADQUARTERS :
1775 : 173426

2136 Cangressional Notification (DTS #2012-3802).

2897 In addition to classified representations to the Committee, shortly after the operation targeting UBL on May 1,
2011, there were media reports indicating that the CIA’s Detention and Interrogation Program had produced “the
lead information™ that led to Abu Ahmad al-Kuwaiti, the UBL compound, and/or the overall eperation that led to
UBL’s death. In an interview with Time Magazine, published May 4, 2011, Jose Rodriguez, the former CIA chief of
CTC, stated that: “Information provided by KSM and Abu Faraj al-Libbi about bin Laden’s courier was the lead
information that eventually led to the location of [bin Laden’s} compound and the operation that led to his death.”
See “BEx-CIA Counterterror Chief: ‘Enhanced Interrogation’ Led U.S. to bin Laden.” Time Magazine, May 4, 2011
(italics added). Former CIA Director Michael Hayden stated that: “What we got, the original lead information—
and frankly it was incomplete identity information on the couners—began with information from CIA detainees at
the black sites.” In another interview, Hayden stated: “...the Jead information I referred to a few minutes ago did
come from CIA detainees, against whom enhianced interrogation techniques have been used” (italics added). See
Transcript from Scoft Hennen Show, dated May 3, 2011, with former CIA Director Michael Hayden; and interview
with Fareed Zakaria, Fareed Zakaria GPS, CNN, May 8, 2011. See also “The Waterboarding Trail to bin Laden,”
by Michael Mukasey, Wall Street Jouwrnal, May 6, 2011. Former Attorney General Mukasey wrote: “Consider how
the intelligence that led to bin Laden came to hand. It began with a disclosure from Khalid Sheikh Mohammed
(KSM), who broke like a dam under the pressure of harsh interrogation techniques that included waterboarding. He
lcosed a torrent of information—including eventually the nickname of a trusted courier of bin Laden.” The CIA's
Tune 2013 Response confirms information in the Committee Study, stating: “Even after undergoing enhanced
techniques, KSM lied about Abu Ahmad, and Abu Faraj denied knowing him,” The CIA’s September 2012
“Lessons from the Hunt for Bin Ladin,” (DTS #2012-3826) compiled by the CIA’s Center for the Study of
Intelligence, indicates that the CIA sought to publicly attribute the UJBL operation to detainee reporting months prior
to the execution of the operation. Under the heading, “The Public Roll-Out,” the “Lessons from the Hunt for Bin
Ladin” document explains that the CIA’s Office of Public Affairs was “formally bronght into the [UBL] operation in

late March 2011.” The document states that the “material OPA ireiarcd for release” was intended to “describe the
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the documents, statements, and testimony highlighting information obtained from the use of the
CIA’s enhanced interrogation techniques, or from CIA detainees more generally, was inaccurate
and incongruent with CIA records.

ES/HEE ) CIA records indicate that: (1) the CIA had extensive reporting on

Abu Ahmad al-Kuwaiti (variant Abu Ahmed al-Kuwaiti),?** the UBL facilitator whose
identification and tracking led to the identification of UBL’s compound and the operation that
resulted in UBL’s death, prior to and independent of information from CIA detainees; (2) the
most accurate information on Abu Ahmad al-Kuwaiti obtained from a CIA detainee was
provided by a CIA detainee who had not yet been subjected to the CIA’s enhanced interrogation
techniques; and (3) CIA detainees who were subjected to the CIA’s enhanced interrogation
techniques withheld and fabricated information about Abu Ahmad al-Kuwaiti.

ES/IE 2=) Within days of the raid on UBL’s compound, CIA officials

represented that CIA detainees provided the “tipoff"?**® information on Abu Ahmad al-
Kuwaiti.2"*® A review of CIA records found that the initial intelligence obtained, as well as the

hunt and the operation,” among other matters. The docuiment details how, prior to the operation, “agreed-upon
language” was developed for three “vital points,” the first of which was “the critical nature of detainee reporting in
identifying Bin Ladin’s courier.”

2138 CTA documents and cables use various spellings, most frequently “Abu Ahmed al-Kuwaiti” and “Abu Ahmad
al-Kuwaiti.” To the extent possible, the Study uses the spelling referenced in the CTA document being discussed.
13 Testimony from the CIA to the Senate Select Committee on Intelligence and the Senate Armed Services
Committee on May 4, 2011, In festimony, CIA Director Leon Panetta referenced CIA “interviews” with 12 CIA
detainees, and stated that “I want to be able to get back to you with specifics...But clearly the tipoff on the couriers
came from those interviews.” The CIA’s June 2013 Response states: “CIA has never represented that information
acquired through its interrogations of detainees was either the first or the only information that we had on Abu
Ahmad.” Former CIA Director Michael Hayden provided similar public statements. See transcript of Scott Hennen
talk-radio show, dated May 3, 2011. Hayden: “What we got, the original lead information—and frankly it was
incomplete identity information on the couriers—began with information from CIA detainees at the black sites. And
let me just leave it at that” (italics added).

210 G0 CIA letter to the Senate Select Committee on Intelligence dated May 5, 2011, which includes a document
entitled, “Background Detainee Information on Abu Ahmad al-Kuwaiti,” with an accompanying six-page chart
entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti” (DTS #2011-2004).
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information the CIA identified as the most critical—or the most valuable—on Abu Ahmad al-
Kuwaiti,2**! was not related to the use of the CTA’s enhanced interrogation techniques.**

@S/ 2F) The CIA did not receive any information from CIA detainees on

Abu Ahmad al-Kuwaiti until 2003. Nonetheless, by the end of 2002, the CIA was actively
targeting Abu Ahmad al-Kuwaiti and had collected significant reporting on Abu Ahmad al-
Kuwaiti—to include reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti’s close links to UBL. CIA records
indicate that prior to receiving any information from CIA detainees, the CIA had collected:

o Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti’s Telephonic Activity: A phone number associated with
Abu Ahmad al-Kuwaiti was under U.S. government intelligence collection as early as
January 1, 2002.%'% In March 2002, this phone number would be found in Abu Zubaydah’s
address book under the heading “Abu Ahmad K.”2'** In April 2002, the same phore number
was found to be in contact with UBL family members.>'* In June 2002, a person using the
identified phone number and believed at the time to be “al-Kuwaiti” called a number

24 The CIA’s June 2013 Response states that the December 13, 2012, Committee Stady “incorrectly characterizes
the intelligence we had on Abu Ahmad before acquiring information on him from detainees in CIA custody as
‘critical.”™ This is incorrect. The Committee uses the CIA’s own definition of what information was important and
critical, as conveyed to the Committee by the CIA. In documents and testimony to the Committee, the CIA
highlighted specific information on Abu Ahmad al-Kuwaiti that the CIA viewed as especially valuable or critical to
the identification and tracking of Abu Ahmad al-Kuwaiti. For example, in May 4, 2011, CIA testimony, a CIA
officer explained how “a couple of early detainees™ “identi[fied]” Abu Ahmed al-Kowaiti as someone close to UBL.
The CIA cofficer stated: “I think the clearest way to think about this is, in. 2002 a couple of early detainees, Abu
Zubaydah and an individual, Riyadh the Facilitator, talked about the activities of an Abu Ahmed al-Kuwaiti. At this
point we don’t have his true name. And they identify him as somebody involved with AQ and facilitation and some
potential ties to bin Ladin.” As detailed in this summary, CIA records confirm that Riyadh the Facilitator provided
information in 2002 closely linking al-Kuwaiti to UBL, but these records confirm that this information was acquired
prior to Riyadh the Facilitator being rendered to CIA custody (the transfer occurred more than a year later, in
January 2004). Abu Zubaydah provided no information on Abu Ahmad al-Kuwaiti in 2002. According ta CIA
records, Abu Zubaydah was not asked about Abu Ahmad al-Kuwaiti until July 7, 2003, when he denied knowing the
name. As an additional example, see CIA documents and charts provided to the Committee (DTS #2011-2004) and
described in this swmmary, in which the CIA ascribes value to specific intelligence acquired on al-Kuwaiti.
2142 Tn other words, the information the CIA cited was acquired from a detainee not in CIA custody, obtained from a
CIA detainee who was not subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques, obtained from a CIA detainee
prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques, or acquired from a source unrelated to detainee
reporting. As described, the information contained herein is based on a review of CIA Detention and Interrogation
Program records. Although the CIA has produced more than six million pages of material associated with CIA
detainees and the CIA’s Detention and Interrogation Program, the Committee did not have direct access to other,
more traditional intelligence records, to include reporting from CIA HUMINT assets, foreign government assets,
electronic intercepts, military detainee debriefings, law enforcement derived information, and other methods of
collection. Based on the information found in the CIA detainee-related documents, it is likely there is significant
intelligence on “Abu Ahmad al-Kuwaiti” acquired from a variety of intelligence collection platforms that the
Committee did not have access to for this review.
2183 CIA record (“Call Details Incoming and Outgoing”) relating to calling activity for |JJ ]l phone number

. A CIA document provided to the Committee on October 25, 2013, (DTS #2013-3152), states that the
CIA was collecting on Abu Almad al-Kuwaiti’s phone (VD 25 ealy as November 2001, and that it was
collection from this time that was used to make voice comparisons to later collection targeting Abu Ahmad al-
Kuwaiti.
U1 CIA (032031Z APR 02)
243 CIA (1021582 APR 02)
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associated with KSM.2146 All of this information was acquired in 2002, prior to any
reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti from CIA detainees.

e Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti’s Email Communications: In July 2002, the CIA had
obtained an email address believed to be associated with Abu Ahmad al-Kuwaiti.'” As carly
as August 24, 2002, the CTA was collecting and tracking al-Kuwaiti’s email activity. A cable
from that day states that an email account associated with KSM “intermediary Abu Ahmed
al-Kuwaiti” remained active in Karachi,'*® On September 17, 2002, the CIA received
reporting on al-Kuwaiti’s email address from a detainee in the custody of a foreign
government. The detainee reported that al-Kuwaiti shared an email address with Ammar al-
Baluchi, and that al-Kuwaiti was “coordinating martyrdom operations.”*** When KSM was
captured on March 1, 2003, an email address associated with al-Kuwaiti was found on a
laptop believed to be used by KSM.?!*® All of this information was acquired prior to any

.reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti from CIA detainees.

o A Body of Intelligence Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti's Involvement in Operational
Attack Planning with KSM—Including Targeting of the United Stares: On June 10, 2002, the
CIA received reporting from a detainee in the custody of a foreign government indicating
that Abu Ahmad al-Kuwaiti was engaged in operational attack planning with KSM.25! On
June 23, 2002, the CIA received reporting from another detainee in the custody of a foreign
government corroborating information that al-Kuwaiti was close with KSM, as well as
reporting that al-Kuwaiti worked on “secret operations” with KSM prior to the September 11,
2001, terrorist attacks.?’>> By August 9, 2002, the CIA had received reporting from a third
detainee in the custody of a foreign government indicating that Abu Ahmad al-Kuwaiti was
supporting KSM’s operational attack planning targeting the United States.*** By October
20, 2002, the CIA had received reporting from a fourth detainee in the custody of a foreign
government indicating that a known terrorist—Hassan Ghul—"received funding and
instructions primarily from Abu Ahmad, a close associate of KSM.”2!5* All of this

2146 Included in several cables and repeated in ALEC || NIIN NI UL 02).

217 N ;10490 iZOOZ). The CIA’s June 2013 Response downplays the importance of the

ernail address and phone numbers collected on Abu Atimad al-Kuwaiti, stating that the accounts were later

discontinued by Abu Ahmad al-Kuwaitt and were “never linked” to bin Ladin's known locations. However, on

October 25, 2013, the CIA (DTS #2013-3152) acknowledged that the “voice cuts” from Abu Ahmad al-Kuwaiti

were acquired during this period (2001-2002} from the } phone number cited in the Committee Study.

According to CIA records, in February 2009 and September 2009, the voice samples collected from the Abu Ahmad

al-Kuwaiti ( ) phone munber (under collection in 2002) were compared to voice samples collected against

, which led the Intelligence Community to assess that -, who was geo-

located to a specific area of Pakistan, was likely Abu Ahmad al-Kuwaiti. In August 2010, Abu Ahmadi
* and tracked to the UBL compound. See intelligence chronology in Volume II for

additional details.

48 ALEC I (2400577 AUG 02)

21499 [REDACTED)] 64883 (1713467 SEP 02). This information was repeated in ALEC [ (302244Z sEp 02).

2150 W (1022387 MAR 03)

2151 19448 (101509Z JUN 02)

2152 DIRECTOR [ (2518332 JUN 02)

253 [REDACTED] 65902 (080950Z AUG 02); ALEC I (0922047 AUG 02)

215 pIRECTOR [l 2021472 oCT 02)
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information was acquired in 2002, prior to any reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti from
CIA detainees.

¢ Significant Corroborative Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti’s Age, Physical Description,
and Family—Including Information the CIA Would Later Cite As Pivotal: In September
2001, the CIA received reporting on al-Kuwaiti’s family that the CIA would later cite as
pivotal in identifying al-Kuwaiti’s true name.?’>> From January 2002 through October 2002,
the CIA received significant corroborative reporting on al-Kuwaiti’s age, physical
appearance, and family from detainees held in the custody of foreign governments and the
U.S. military.?'* All of this information was acquired prior to any reporting on Abu Ahmad
al-Kuwaiti from CIA detainees.

e Multiple Reports on Abu Ahmad al-Kuwaiti’s Close Association with UBL and His Frequtent
Travel to See UBL:*'>" As early as April 2002, CIA had signals intelligence linking a phone
number associated with al-Kuwaiti with UBL’s family, specifically al-Qa’ida member Sa’ad
Bin Ladin.?’® On June 5, 2002, the CIA received reporting from a detainee in the custody of
a foreign government indicating that “Abu Ahmad” was one of three al-Qa’ida associated
individuals—to include Sa’ad bin Ladin and KSM—who visited him. The detainee—Ridha
al-Najjar—was a former UBL caretaker.>’> On June 25, 2002, the CIA received reporting
from another detainee in the custody of a foreign government—Riyadh the Facilitator—
suggesting al-Kuwaiti may have served as a courier for UBL. Riyadh the Facilitator

2155 See intelligence chronology in Volume II, specifically || | | | | S M. d2ted 17 September 2001,
[REDACTED] 60077 (09/17/2001). See alse foreign government reporting from September 27, 2002, describing
information from a detainee who was nof in CIA custody (CIA (2717302 SEP 02)). That reporting is also
highlighted in a CTA document, entitled, “Background Detainee Informationt on Abu Ahmad al-Kuwaiti,” dated May
4, 2011 (DTS #2011-2004). The document highlights that “Detainee Abdallah Falah al-Dusari provided what he
thought was a partial true name for Abu Ahmad—Habib al-Rahman—whom [CIA] ultimately identified as one of
Abu Ahmad’s deceased brothers. However, this partial true name for his brother eventually helped [CIA] map out
Abu Ahmad’s entire family, including the true name of Abu Ahmad himself.” The CIA document did not identify
that Abdallah Falah al-Dusari was not a CIA detainee, In June 2002, the CIA also obtained another alias for Abu
Abhmad al-Kuwaiti—“Hamad al-Kuwaiti”—that included a component of his true name. This information was
provided by a foreign government and was unrelated to the CTIA’s Detention and Interrogation Program. See
DIRECTOR (251833Z JUN 02). '

2156 See intelligence chronology in Volume II, including [N 63211 (30 AN 2002); DIRECTOR ‘ ‘
(251833Z JUN 02) *’uly 25, 2002; DIRECTOR - (2212407 AUG 02); CIA
(2717302 SEP 02), DIRECTOR (171819Z OCT 02); .

257 In testimony on May 4, 2011, the CIA informed the Committee that “From the beginning, CIA focused on the
inner circle around bin Ladin, the people that were around him, as a way to try and go after bin Laden.” See DTS
#2011-2049.

253 C1A I (1021587 APR 02). Sa’ad bin Ladin was a known senior al-Qa’ida member and had been
associated with individuals engaged in operational planning targeting the United States. See, for example, ALEC
- (062040Z MAR 02) for his association with KSM operative Masran bin Arshad, who was involved in
KSM’s “Second Wave” plotting. Phone number(s) associated with Sa’ad bin Ladin were under intelligence
collection and resulted in the identification of other al-Qa’ida targets. See 293363 (0511212
285184, as well as 20306 (2419457 JAN 04).

[REDACTED] 11515, June 5, 2002. As detailed in this summary and in Volume 11, Ridha al-Najjar was

later rendered to CIA custedy and subjected to the CIA’s enhanced interroiation techniques.
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highlighted that al-Kuwaiti was “actively working in secret locations in Karachi, but traveled
frequently” to “meet with Usama bin Ladin.”*** Months earlier the CTA disseminated
signals intelligence indicating that Abu Ahmad al-Kuwaiti and Riyadh the Facilitator were in
phone contact with each other.”®! In August 2002, another detainee in the custody of a
foreign government with known links to al-Kuwaiti*'>—Abu Zubair al-Ha’ili—reported that
al-Kuwaiti “was one of a few close associates of Usama bin Ladin.”*'® All of this
information was acquired in 2002, prior to any reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti from
CIA detainees.?1%*

(5[18/.—#N-F) Within a day of the UBL operation, the CIA began providing

classified briefings to Congress on the overall operation and the intelligence that led to the raid
and UBL’s death.26> On May 2, 2011, CIA officials, including CIA Deputy Director Michael
Morell, briefed the Committee. A second briefing occurred on May 4, 2011, when CIA Director
Leon Panetta and other CIA officials briefed both the Senate Select Committee on Intelligence
and the Senate Armed Services Committee. Both of these briefings indicated that CIA detainee
information—and the CIA’s enhanced interrogation techniques—played a substantial role in
developing intelligence that led to the UBL operation. The testimony contained significant
inaccurate information.

(U) For example, in the May 2, 2011, briefing, the CTA informed the

Senate Select Committee on Intelligence that:

“However, there remained one primary line of investigation that was proving
the most difficult to run to ground, and that was the case of a courier named
Abu Ahmed al-Kuwaiti. Abu Ahmed had totally dropped off our radar in
about the 2002-2003 time frame after several detainees in our custody had
highlighted him as a key facilitator for bin Ladin.”%

2160 See intefligence chronology in Volume II, including DIRECTOR [l (2518332 JUN 02). Riyadh the
Facilitator was eventually rendered into the CIA’s Detention and Interrogation Program in Janoary 2004. CIA
records indicate be was not subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques. The referenced information
was provided while Riyadh the Facilitator was in foreign government custody.

2161 1A [ (1021587 APR 02)

262 DIRECTOR - (251833Z JUN 02)

2163 DIRECTOR (221240Z AUG 02). Abu Zubair al-Ha’ili never entered the CIA’s Detention and
Interrogation Program.

2164 The CIA’s June 2013 Response ignores or minimizes the extensive reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti listed in
the text of this summary (as well as additional reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti in the intelligence chronology in
Volume IT), describing this intelligence as “insufficient to distinguish Abu Ahmad from many other Bin Ladin
associates” before crediting CIA detainees with providing “additional information” that “put [the previously
collected reporting] into context.” While the Committee could find no internal CIA records to support the assertion
in the CIA’s June 2013 Response, as detailed, the most detailed and accurate intelligence collected from a CIA
detainee on Abu Ahmad al-Kuwaiti and his unique links to UBL was from Hassan Ghul, and was acquired prior to
the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques against Ghul.

2165 A series of public statements by members of Congress linking the CIA’s Detention and Interrogation Program
and the UBL operation appeared in the media during the time of the congressional briefings. The statements reflect
the inaccurate briefings provided by the CIA.

2166 Jialics added. CIA testimony of the Senate Select Committee on Intelligence briefing on May 2, 2011 (DTS

#2011-1941).
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(-TSA—#NF) The information above is not fully congruent with CIA records. As

described, the CIA was targeting Abu Ahmad al-Kuwaiti prior to any reporting from CIA
detainees. Al-Kuwaiti was identified as early as 2002 as an al-Qa’ida member engaged in
operational planning who “traveled frequently” to see UBL.*'®7 No CIA detainee provided
reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti in 2002. While CIA detainees eventually did provide some
information on Abu Ahmad al-Kuwaiti beginning in the spring of 2003, the majority of the
accurate intelligence acquired on Abu Ahmad al-Kuwaiti was collected outside of the CIA’s
Detention and Interrogation Program, either from detainees not in CIA custody, or from other
intelligence sources and methods unrelated to detainees, to include human sources and foreign
partners.’!®® The most accurate CIA detainee-related intelligence was obtained in early 2004,
from a CIA detainee who had not yet been subjected to the CIA’s enhanced interrogation
techniques.”!® That detainee—Hassan Ghul—listed Abu Ahmed al-Kuwaiti as one of three
individuals likely to be with UBL,*'"™ stated that “it was well known that [UBL] was always with
Abu Ahmed [al-Kuwaiti],”*'"! and described al-Kuwaiti as UBL’s “closest assistant,”2!"2 who
“likely handled all of UBL’s needs.”!”® The detainee further relayed that he believed “UBL’s
security apparatus would be minimal, and that the group likely lived in a house with a family
somewhere in Pakistan,”?!™

@&s/J - =) 10 the May 4, 2011, briefing, CIA Director Leon Panetta provided

the following statement to the Senate Select Committee on Intelligence and the Senate Armed
Services Committee (which mirrored similar statements by a “senior administration official” in a
White House Press Briefing from May 2, 2011)217;

“The detainees in the post-9/11 period flagged for us that there were
individuals that provided direct support to bin Ladin... and one of those
identified was a courier who had the nickname Abu Ahmad al-Kuwaiti, That
was back in 200217 '

M7 See intelligence chronology in Volume IL .

7168 See intelligence chronology in Volume TI, including ALEC (240057Z AUG 02); CIA record (*Call
Details Incoming and Outgoing”) relating to calling activity for hone number #-; [REDACTED]
65902 (0809502 AUG 02); ALEC (0922047 AUG 02); , dated 17 Septerber 2001;
[REDACTED] 60077 (09/17/2001); DIRECTOR [ 221240Z AUG 02); and DIRECTOR [ (2518332
JUN 02).

269 See HEADQUARTERS | I AN 04) and intelligence chronology in Volume I for additional
details. -

2170 AN 04)

27 HEADQUARTERS
2172
17 HEADQUARTERS
"M HEADQUARTERS
Pakistan with minimal security.

M7 See May 2, 2011, 12:03AM, White House “Press Briefing by Senior Administration Officials on the Killing of
Osaina bin Laden.” The transcript, posted on the White House website (www.whitehouse.gov/the-press-
office/201 1/5/)2/press-briefing-senior-administration-officials-killing-osama-bin-taden).

2176 Jtalics added. Testimony of CIA Director Panetta, transcript of the May 4, 2011, briefing of the Senate Select
Committee on Intelligence and the Senate Armed Services Committee (DTS #2011-2049).

AN 04). UBL was eventually located in a home with a family in
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(EllSA—#N—F) As previously detailed, no CIA detainees provided information on
Abu Ahmad al-Kuwaiti in 2002. As such, for the statement to be accurate, it can only bea
reference to detainees in foreign government custody who provided information in 2002.2177 As
noted, prior to any reporting from CIA detainees, the CIA was targeting Abu Ahmad al-
Kuwaiti—to include al-Kuwaiti’s phone number and email address.?*”® Further, prior to 2003,
the CIA possessed a body of intelligence reporting linking Abu Ahmad al-Kuwaiti to KSM and
UBL and to operational targeting of the United States, as well as reporting that Abu Ahmad al-
Kuwaiti was “one of a few close associates of Usama bin Ladin?!”® and “traveled frequently” to

“meet with Usama bin Ladin.?%

as/JIIE 2% 1n the same May 4, 2011, briefing, a CIA officer elaborated on the

previously provided statements and provided additional detail on how “a couple of early
detainees” “identi[fied]” Abu Ahmad al-Kuwaiti as someone close to UBL:

“[ think the clearest way to think about this is, in 2002 a couple of early
detainees, Abu Zubaydah and an individual, Riyadh the Facilitator, talked
about the activities of an Abu Ahmed al-Kuwaiti. At this point we don’t have
his true name. And they identify him as somebody involved with AQ and
facilitation and some potential ties to bin Ladin.”*'*!

(ZPS_‘;LN-F) This testimony is inaccurate. There are no CIA records of Abu

Zubaydah discussing Abu Ahmad al-Kuwaiti in 2002.*'® The first reference to Abu Zubaydah

2177 As described in this summary, the CIA provided documents to the Committee indicating that individuals
detained in 2002 provided “Tier One” information—linking “Abu Ahmad to Bin Ladin.” The document did not
state when the information was provided, or when the detainee entered CIA custody. Internal CIA records indicate
that no CIA detainee provided information on Abu Ahmad al-Kuwaiti in 2002. See CIA six-page chart entitled,
“Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti,” which lists 12 detainees in “CIA Custody” (DTS #2011-2004).
278 C[A record (“Call Details Incoming and Outgoing”} relating to calling activity for ﬁ phone number

. ALEC I (2400577 AUG 02).
2415 Spe intelligence chronology in Volume 11, including [REDACTED] 65902 (0809502 AUG 02); ALEC [Nl
0922042 AUG 02); DIRECTOR [l (221240% AUG 02); and DIRECTOR [l (2518337 JUN 02).
2180 See intelligence chronology in Volume TI, including DIRECTOR [l (2518332 JUN 02).
2181 Jtalics added. CIA testimony from CIA officer [REDACTED] and transcript of the Senate Select Comumittee on
Intelligence and the Senate Armed Services Committee briefing on May 4, 2011. (See DTS #2011-2049.) As
discussed in this summary and in greater detail in Volume 11, the CIA provided additional information to the
Committee on May 3, 2011, that listed Riyadh the Facilitator as a detainee in “CIA custody,” who was “detained
February 2002, and provided the referenced information. The CIA document omitted that Riyadh the Facilitator
was not in CIA custody when he provided the referenced information in June 2002. Riyadh the Facilitator was not
rendered to CIA custody until January 2004. See Volume HI and DTS #2011-2004.
2182 The CIA’s June 2013 Response does not address the Committee Study finding that Abu Zubaydah did not
provide reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti in 2002. However, on Qctober 25, 20173, the CIA respended in writing
that the December 13, 2012, Committee Study was correct, and confirmed that the “first report from Abu Zubaydah
discussing Abu Ahmad al-Kuwaiti was in 2003.” (See DTS #2013-3152.) As described in the intelligence
chronology in Volume IT, on June 13, 2002, the CIA’s ALEC Station sent a cable requesting that Abu Zubaydah be
questioned regarding his knowledge of Abu Ahmad al-Kuwaiti, whom the CIA believed was then in Pakistan.
Despite this request, CTA records indicate that Abu Zubaydah was not asked about Abu Ahmad al-Kuwaiti at this
time. (See ALEC JJJJJll (1301172 TUN 02).) Days later, on June 18, 2002, Abu Zubaydah was placed in
isolation, without any questioning or contact. On August 4, 2002, the CIA resumed contact and imimediately began
using the CTA’s enhanced interrogation techniques against Abu Zubaydah, including the waterboard. CIA records
indicate that Abu Zubaydah was not asked about Abu Ahmad al-Kuwaiti until July 7, 2003, when he denied
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providing information related to al-Kuwaiti is on July 7, 2003, when Abu Zubaydah denied
knowing the name.?!®® CIA records indicate that the information in 2002 that the CIA has
represented as the initial lead information on Abu Ahmad al-Kuwaiti was not obtained from the
CIA’s Detention and Interrogation Program, but was collected by the CIA from other
intelligence sources, including from detainees in foreign government custody. Riyadh the
Facilitator provided substantial information on Abu Ahmad al-Kuwaiti in 2002, including
information suggesting al-Kuwaiti may have served as a courier, as al-Kuwaiti reportedly
“traveled frequently” to see UBL.2'* Consistent with the testimony, CIA records indicate that
the information provided by Riyadh the Facilitator was important information; however, Riyadh
the Facilitator was not in CIA custody in 2002, but was in the custody of a foreign
government.2'® Riyadh the Facilitator was not transferred to CIA custody until January [,
2004.2186 As noted, in 2002, the CIA received additional reporting from another detainee in the
custody of a foreign government, Abu Zubair al-Ha’ili, that “Ahmad al-Kuwaiti” was “one of a
few close associates of Usama bin Ladin.”?'®

(M) At the May 4, 2011, briefing, a Senator asked, I guess what we’re

trying to get at here, or certainly I am, was any of this information obtained through [enhanced]
interrogation measures?” A CIA officer replied:

“Senator, these individuals were in our program and were subject to some
form of enhanced interrogation. Because of the time involved and the
relationship to the information and the fact that I"m not a specialist on that
programn, [ would ask that you allow us to come back to you with some
detail, 2188

&S/ 25) The information above is not fully congruent with CIA records. As

is detailed in the intelligence chronology in Volume II, the vast majority of the intelligence

knowing the name. (See | 12236 (0720322 JUL 03).) As is detailed in the intelligence chronology in

Volume II, on April 3, 2002, the CIA sent a cable stating that on page 8 of a 27-page address book found with Abu

Zubaydah, there was the nmme “Abu Alunad K.” with a phone number that was found to be already under U.S.

intelligence collection. See CIA [JJll (0320312 APR 02).

n h 12236 (0720327 JUL 03)

28 DIRECTOR [ (2518337 TUN 02)

285 Riyadh the Facilitator, aka Shargawi Ali Abdu al-Hajj, was captured on February 7, 2002. (See
FEB 02).) Al-Haji was transferred to h custody on February ., 2002, (See

FEB 02).) On January |, 2004, al-11ajj was rendered to CIA custody. (See

JAN 04).) Al-Hajj was transferred to U.S. military custody on May

335 .

IMM). Documents provided to the Committee on “detainee
reporting” related to the UBL operation (incorrectly) indicate that Riyadh the Facilitator was in CIA custody. See
May 5, 2011, six-page CIA chart entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti”(DTS #2011-2004).

87 DIRECTOR (2212407 AUG 02). Abu Zubair al-Ha’ili never entered the CIA’s Detention and
Interrogation Program.

2188 Italics added. CIA testimony from CIA officer [REDACTED] and transcript of the Senate Select Committee on
Intelligence and the Senate Armed Services Committee briefing on May 4, 2011 (DTS #2011-2049). The CIA
subsequently provided the Commmittee with a letter dated May 3, 2011, which included a document entitled,
“Background Detainee Information on Abu Ahmad al-Kuwaiti,” with an accompanying six-page chart entitled,
“Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti” (DTS #2011-2004). See also a similar, but less detailed CIA
document entifled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti’s Historic Links to Usama Bin Laden.”
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acquired on Abu Ahmad al-Kuwaiti was originally acquired from sources unrelated to the CIA’s
Detention and Interrogation Program, and the most accurate information acquired from a CIA
detainee was provided prior to the CIA subjecting the detainee to the CIA’s enhanced
interrogation techniques.?!®® As detailed in CIA records, and acknowledged by the CIA in
testimony, information from CIA detainees subjected to the CIA’s enhanced interrogation
techniques—to include CIA detainees who had clear links to Abu Ahmad al-Kuwaiti based on a
large body of intelligence reporting—provided fabricated, inconsistent, and generally unreliable
information on Abu Almad al-Kuwaiti throughout their detention.?!%

218 On May 5, 2004, the CIA provided several documents to the Comunittee, including a chart entitled, “Detainee
Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti,” described in this summary. For additional details, see intelligence
chronology in Volume II.

219 Below are specific details on the reporting of Abu Zubaydah, KSM, Khallad bin Attash, Ammar al-Baluchi, and
Abu Faraj al-Libi related to Abu Ahmad al-Kuwaiti: 1) Abu Zubaydah was captured on March 28, 2002, with a 27-
page address book that included a phone number for “Abu Ahmad K,” which matched a _ mobile
phone number that was already under intelligence collection by the U.S. Intelligence Conmmunity. (As early as July
2002, the CIA associated the phone number with al-Kuwaiti.) As detailed in the Study, Abu Zubaydah provided
significant intelligence, primarily to FBI special agents, from the time of his capture on March 28, 2002, through
June 18, 2002, when he was placed in isolation for 47 days. On June 13, 2002, less than a week before he was
placed in isolation, CIA Headquarters requested that interrogators ask Abu Zubaydah about his knowledge of Abu
Abmad al-Kuwaiti, who was believed to be in Pakistan, according to the request from CIA Headquarters. There are
no CIA records indicating that the interrogators asked Abu Zubaydah about al-Kuwaiti. Instead, as described, Abu
Zubaydah was placed in isolation beginning on June 18, 2002, with the FBI and CIA interrogators departing the
detention site. The FBI did not return. On August 4, 2002, CIA interrogators reestablished contact with Abu
Zubaydah and immediately began to subject Abu Zubaydah to the non-stop use of the CIA’s enhanced interrogation
techniques for 17 days, which included at least 83 applications of the CIA’s waterboard interrogation technique.
According to CIA records, Abu Zubaydah was not asked about Abu Ahmad al-Kuwaiti until July 7, 2003, when he
denied knowing the name. On April 27, 2004, Abu Zubaydah again stated that he did not recognize the name “Abu
Ahmed al-Kuwaiti.” In August 2005, Abu Zubaydah speculated on an individual the CIA stated might be
“identifiable with Abu Ahmad al-Kuwaiti, aka Abu Ahmad al-Pakistani,” but Abu Zubaydah stated the person in
question was not close with UBL. 2) KSM was captured on March 1, 2003, during a raid in Pakistan. An email
address associated with Abu Ahmad al-Kuwaiti was found on a laptop that was assessed to be associated with KSM.
Once rendered to CIA custody on March [, 2003, KSM was immediately subjected to the CIA’s enhanced
interrogation techniques, which continued through March 25, 2003, and included at least 183 applications of the
CIA’s waterboard interrogation technique. On March 5, 2003, KSM provided information concerning a senior al-
Qa’ida member named “Abu Khalid,” whom KSM later called “Abu Ahmad al-Baluchi,” The information KSM
provided could not be corroborated by other intelligence collected by the CIA, and KSM provided no further
information on the individual. On May 5, 2003, KSM provided his first information on an individual named “Abu
Abmed al-Kuwaiti” when he was confronted with reporting from a detainee not in CIA custody, Masran bin Arshad.
KSM confirmed bin Arshad’s reporting regarding Abu Abmad al-Kuwaiti, specifically that bin Arshad was
originally tasked by KSM to get money from Abu Ahmad al-Kuwaiti in Pakistan. KSM further relayed that Abu
Ahmad al-Kuwaiti worked with Hassan Ghul helping to move families from Afghanistan to Pakistan. On May 22,
2003, KSM was specifically asked about a UBL courier named Abu Ahmed. KSM again described a courier for
UBL whose name was Abu Ahmed al-Baluchi, but noted that this Abu Ahmed was more inferested in earning
money than in serving al Qa’ida. According to KSM, Abu Ahmed was working with Hassan Ghul in April or May
2002, but speculated that Abu Ahmed was in Iran as of early March 2003. In July 2003, KSM stated that Abu
Ahmad al-Kuwaiti worked with Abz Zubaydah’s group prior to September 2001 and later with Abu Sulayman al-
Jaza’iri. In September 2003, KSM was confronted with reporting from another detainee in foreign government
custody on Abu Ahmad al-Kuwaiti. KSM confinmed that he had told Hambali to work with Abu Ahmad al-Kuwaiti
as he transited Pakistan, but KSM downplayed al-Kuwaiti’s importance, claiming to bave contacted Abu Ahmad al-
Kuwaiti only three to four times when he was in Peshawar and stating that Abu Ahmad worked “primarily with
lower level members” and appeared to have a higher status than he actually had in al-Qa’ida because KSM relied on

al-Kuwaiti for travel facilitation. InJ anuza 2004, based on statements made bi Hassan Ghul—provided prior to the
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use of the CIA’s enhanced interrogation techniques—that it was “well known” that UBL was always with al-
Kuwaiti, CIA Headquarters asked CIA interrogators to reengage KSM on the relationship between al-Kuwaiti and
UBL, noting the “serious disconnect” between Ghul’s reporting linking UBL and Abu Ahmad al-Kuwaiti and
KSM's “pithy” description of al-Kuwaiti. CIA Headquarters wrote that unlike Hassan Ghul, KSM had made “no
reference to a link between Abu Ahined and al-Qa’ida’s two top leaders” and that KSM “has some explaining to do
about Abu Ahimed and his support to UBL and Zawahiri.,” On May 31, 2004, KSM claimed that al-Kuwaiti was
“not very senior, nor was he wanted,” noting that al-Kuwsifi could move about freely, and might be in Peshawar. In
Aungust 2005, KSM stated that Abu Ahmad al-Kuwaiti was not a courier and that he had never heard of Abu Ahmad
transporting letters for UBL. Instead, KSM claimed that al-Kuwaiti was focused on family after he married in 2002.
3) Khallad bin Attash was arrested with Ammar al-Baluchi in a unilateral operation by Pakistani authorifies resulting
from criminal leads on April 29, 2003. On May ., 2003, he was rendered to CTA custedy and immediately
subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques from May 16, 2003, to May 18, 2003, and then again from
July 18, 2003, to July 29, 2003, On June 30, 2003, bin Attash stated that al-Kuwaiti was admired among the men.
On July 27, 2003, bin Attash corroborated intelligence reporting that al-Kuwaiti played a facilitation role in al-
Qa’ida and that al-Kuwaiti departed Karachi to get married. In January 2004, bin Attash stated that al-Kuwaiti was
not close to UBL and not involved in al-Qa’ida operations, and that al-Kuwaiti was settling down with his wife in
the summer of 2003. In August 2005, bin Attash stated that Abu Ahmad al-Kuwaiti was not a courier, that he had
never heard of Abu Ahmad transporting letters for UBL, and that Abu Ahmad was instead focused on family after
he married in 2002. In August 2006. bin Attash reiterated that al-Kuwaiti was not a courier, but rather focused on
family life. 4) Ammar al-Baluchi was arrested with Khallad bin Attash in a unilateral operation by Pakistani
authorities resulting from criminal leads on April 29, 2003. Upon his arrest, Ammar al-Baluchi was cooperative and
provided information on a number of topics while in foreign government custody, including information on Abu
Ahmad al-Kuwaiti that the CIA disseminated prior to al-Baluchi being transferred to CIA custody on May . 2003.
After Amnar al-Baluchi was transferred to CIA custody, the CIA subjected Amumar al-Baluchi to the CIA’s
enhanced interrogation technigues from May 17, 2003, to May 20, 2003. On May 19, 2003, al-Baluchi stated he
fabricated information while being subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques the previous day, but in
response to questioning, stated that he believed UBL was on the Pakistan/Afghanistan boerder and that a brother of
al-Kuwaitt was to take over courier duties for UBL. In June 2003, al-Baluchi stated that there were rumors that al-
Kuwaiti was a courier. In January 2004, al-Baluchi retracted previous reporting, stating that al-Kuwaiti was never a
courier and would not have direct contact with UBL or Ayman al-Zawahiri because “unlike someone like Abu Faraj,
[al-Kuwaiti] was too young and didn’t have mmuch experience or credentials to be in that position.” In May 2004, al-
Baluchi stated that al-Kuwaiti may have worked for Abu Faraj al-Libi. 5) Abu Faraj al-Libi was captured in
Pakistan on May 2, 2005. On May ., 2003, Abu Faraj al-Libi was rendered to CIA custody. Abu Faraj al-Libi was
subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques from May 28, 2005, to June 2, 2005, and again from June
17, 2005, to June 28, 2005. Tt was not until Juty 12, 2005, that CIA Headquarters sent a set of “Tier Three
Requirements Regarding Abu Ahmad Al-Kuwaiti” to the detention site holding Abu Faraj al-Libi. Prior to this,
interrogators had focused their questioning of Abu Faraj on operational plans, as well as information on senior al-
Qa’ida leadership, primarily Hamza Rab’ia and Abu Musab al-Zarqawi. On July 13, 2005, Abu Faraj al-Libi deried
knowledge of Abu Ahmad al-Kuwaiti, or any of his atiases. On July 13, 2005, CIA Headquarters noted they did not
believe Abu Faraj was being truthful and requested CIA debriefers confront Abu Faraj again regarding his
relationship with al-Kuwaiti. CIA records indicate that CIA debriefers did not respond to this request. On August
12, 20035, having received no response to its previous request, CIA Headquarters again asked Abu Faraj’s debriefers
to readdress the issue of Abu Ahmad al-Kuwaiti. CIA analysts noted that they “[found Faraj’s] denials of even
recognizing his name difficult to believe,” and suggested that “one possible reason why {Faraj] lied about not
recognizing Abu Ahmad’s name] is [an attempt] to protect him — feading us to request that base readdress this issue
with [Faraj] on a priority basis.” Two days later, on August 14, 2005, after being questioned again about Abu
Ahmad al-Kuwaiti, Abu Faraj al-Libi “swore to God” that he did not know ai-Kuwaifi, or anybody who went by any
of his aliases, insisting he would never forget anybody who worked for hins, ‘Abu Faraj did suggest, however, that
an “Ahmad al-Pakistani” had worked with Marwan al-Jabbur to care for families in the Lahore, Pakistan, area, but
said he (Abu Faraj) had no relationship with this al-Pakistani. On August 17, 2003, CIA Headquarters requested
that debriefers reengage certain detainees on the role of Abu Ahmad al-Kuwaiti. In response, KSM and Khallad bin
Attash claimed that al-Kuwaiti was not a courier and that they had never heard of Abu Ahmad transporting letters
for UBL. KSM and Khallad bin Attash claimed that al-Kuwaiti was focused on family after he married in 2002.

However, Armmar al-Baluchi indicated that al-Kuwaiti worked for Abu Farai al-Libi in 2002. A September 1, 2005,
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(-TSA-/NF) At the May 4, 2011, briefing, a Senator asked, “of the people that

you talked about as detainees that were interrogated, which of those were waterboarded and did
they provide unique intelligence in order to make this whole mission possible?”?*! CIA Director
Panetta responded:

“] want to be able to get back to you with specifics, but right now we think
there were about 12 detainees that were interviewed,*®? and about three of
them were probably subject to the waterboarding process.?* Now what came
from those interviews, how important was it, I really do want to stress the fact
that we had a lot of streams of intelligence here that kind of tipped us off there,
but we had imagery, we had assets on the ground, we had information that
came from a number of directions in order to piece this together. But clearly
the tipofff1% on the couriers came from those interviews.”>!”>

(M) As previously detailed, the “tipoff” on Abu Ahmad al-Kuwaiti in

2002 did not come from the interrogation of CIA detainees and was obtained prior to any CIA
detainee reporting. The CIA was already targeting Abu Ahmad al-Kuwaiti and collecting
inteHigence on at least one phone number and an email address associated with al-Kuwaiti in
2002.219 No CIA detainee provided information on Abu Ahmad al-Kuwaiti in 2002, and prior
to receiving any information from CIA detainees, the CIA possessed a body of intelligence
reporting linking Abu Ahmad al-Kuwaiti to KSM and UBL and to operational targeting of the
United States, as well as reporting that Abu Ahmad al-Kuwaiti was “one of a few close

CIA report states that Abu Faraj al-Libi identified an “Abu ‘Abd al Khaliq Jan,” as his “go-between with Bin Ladin
since mid-2003,” but there was no other CIA reporting to support this assertion. In May 2007, a CIA targeting study
concluded that the reporting from KSM and Abu Faraj al-Libi was “not credible,” and “their attempts to downplay
Abu Ahmad’s importance or deny knowledge of Abu Ahmad are likely part of an effort to withhold information on
UBL or his close associates.” A September 28, 2007, CIA report concluded that “Abu Faraj was probably the lfast
detainee to maintain contact with UBL— possibly through Abu Ahmad,” but noted that “Abu Faraj vehemently
denied any knowledge of Abu Ahmad.” See intelligence chronology in Volume I for additional details.

219 Jtalics added.

2192 Jtalics added. For a listing of the 12 detainees, see CIA’s six-page chart entitled, “Detainee Reporting on Abu
Ahmad al-Kuwaiti,” which lists 12 detainees, all of whom are listed as being in “CIA Custody” (DTS #2011-2004).
2193 Jtalics added. CIA records indicate that none of the three CIA detainees known to have been subjected by the
CIA to the waterboard interrogation technique provided unique intelligence on Abu Ahmad al-Kuwaiti. To the
contrary, there is significant evidence that two of the three detainees—Abu Zubaydah and KSM-—failed to provide
accurate information likely known to them about Abu Ahmad al-Kuwaiti and/or fabricated information to protect al-
Kuwaiti. The third CIA detainee known to have been subjected to the CIA’s waterboard interrogation technique,
‘Abd al-Rahim al-Nashiri, provided no information on Abu Ahmad al-Kuwaiti. See intelligence chronology ia
Volume II for additional information.

2194 Jealics added. The CIA’s June 2013 Response states: “CIA has never represented that information acquired
through its interrogations of detainees was either the first or the only information that we had on Abu Ahmad.”

2195 Jtalics added. CIA testimony from CIA Director Panetta, and transcript of the Senate Select Comunittee on
Intelligence and the Senate Armed Services Committee, May 4, 2011 (DTS #201 1-2049).

2196 CTA record (“Call Details Incoming and Qutgoing”) relating to calling activity for I ione number

AR ~.5C IR (2400572 AUG 02).
Page 389 of 499

UNCLASSIFIED



UNCLASSIFIED

associates of Usama bin Ladin™?"®” and “traveled frequently” to “mect with Usama bin
Ladin.552198

ES/HIE 22 The day after the classified briefing, on May 5, 2011, the CIA

provided the Committee with a six-page chart entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-
Kuwaiti,” which accompanied a one-page document compiled by the CIA’s CTC, entitled
“Background Detainee Information on Abu Ahmad al-Kuwaiti.”*'*” In total, the CIA chart
identifies 25 “mid-value and high-value detainees” who “discussed Abu Ahmad al-Kuwaiti’s .
long-time membership in al-Qa’ida and his historic role as courier for Usama Bin Ladin.” The
25 detainees are divided into two categories. The chart prominently lists 12 detainees—all
identified as having been in CIA custody—“who linked Abu Ahmad to Bin Ladin,” which the

" CIA labeled as the most important, “Tier 1” information. The document states that nine of the
12 (9/12: 75 percent) CIA detainees providing “Tier 1" information were subjected to the CIA’s
enhanced interrogation techniques, and that of those nine detainees, two (2/9: 20 percent) were
subjected to the CTA’s waterboard interrogation technique. The chart then includes a list of 13
detainees “who provided general information on Abu Ahmad,” labeled as “Tier 2” information,
The CIA document states that four of the 13 (4/13: 30 percent) “Tier 2” detainees were in CIA
custody and that all four (4/4: 100 percent) “CIA detainees” were subjected to the CIA’s
enhanced interrogation techniques,?% '

ES/I A~ F) On October 3, 2012, the CIA provided the Committee with a

document entitled, “Lessons for the Hunt for Bin Ladin,” completed in September 2012 by the

297 See intelligence chronology in Volume 11, including CIA record (“Call Details Incoming and Outgoing”) relating’
to calling activity for %}u‘me number i; ALEC (240057Z AUG 02); [REDACTED] 65902

(0809507 AUG 02); ALEC (092204Z AUG 02); ated 17 September 2001,
REDACTED] 60077 (09/17/2001); DIRECTOR [l (2212402 AUG 02); and DIRECTOR [ (2518332
JUN 02),

2% See intelligence chronology in Volume II, including DIRECTOR [ (251833Z JUN 02). As described
above, Riyadh the Facilitator was eventually rendered into the CIA’s Detention and Interrogation Program in
January 2004, but CIA records indicate he was not subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques. The
referenced information was provided in June 2002, while Riyadh the Facilitator was not in U.S. custody, but in the
custody of a foreign government, :

21% Senator McCain and other members requested information on the use of the CIA's enhanced interrogation
techniques in the UBL operation at the previous day’s hearing and the CIA committed to provide additional
information to the members, Senator McCain: “I’'m also interested in this whole issue of the ‘enhanced
interrogation,’ what role it played. Those who want to justify torture seem to have grabbed hold of this as soime
justification for our gross violation of the Geneva Conventions to which we are signatory. I'd be very inferested in
. having that issue clarified. T think it’s really important.” See transcript of the Senate Select Committee on
Intelligence and the Senate Armed Services Comumittee briefing on May 4, 2011 (DTS #2011-2049).

200 See CIA ketter to the Senate Select Committee on Intelligence dated May 5, 2011, which includes a document
entitled, “Background Detainee Information on Abu Ahmad al-Kuwaiti,” with an accompanying six-page chart
entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti” (DTS #2011-2004). See also a similar, but less detailed
CIA document entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti’s Historic Links to Usama Bin Laden.”
The CIA’s September 2012 “Lessons from the Hunt for Bin Ladin,” compiled by the CIA’s Center for the Study of
Intelligence (See DTS #2012-3826), appears to utilize the same inaccurate information, stating: “In sum, 25
detainees provided information on Abu Ahmad al-Kuwaiti, his al-Qa’ida membership, and his historic role as a
courier for Bin Ladin. Nine of the 25 were held by foreign governments. Of the 16 held in CIA custody, all but
three had given information after being subjected to enhanced interrogation techniques (EITs), although of the 13
only two (KSM and Abu Zubaydah) had been waterboarded” (italics added). As described, the information in this
CIA “lessons™ report is inaccurate.
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CIA’s Center for the Study of Intelligence. The CIA Lessons Learned document states, “[i]n
sum, 25 detainees provided information on Abu Ahmad al-Kuwaiti, his al-Qa’ida membership,
and his historic role as a courier for Bin Ladin.” The CIA document then states that 16 of the 25
detainees who reported on Abu Ahmad al-Kuwaiti were in CIA custody, and that “[o]f the 16
held in CIA custody, all but three [13] had given information after being subjected to enhanced
interrogation techniques (EITs),” before noting that “only two (KSM and Abu Zubaydah) had
been waterboarded.” 220!

(CPS!-M) A review of CIA records found that these CIA documents

contained inaccurate information and omitted important and material facts.

e The May 5, 2011, CIA chart represents that all 12 detainees (12/12: 100 percent) providing
“Tier 1” intelligence—information that “linked Abu Ahmad to Bin Ladin "% —were
detainees in CIA custody. A review of CIA records found that the CIA document omitted the
fact that five of the 12 listed detainees (5/12: 41 percent) provided intelligence on Abu
Ahmad al-Kuwaiti prior to entering CIA custody. 22 In addition, other detainees—not in
CIA custody-—provided information that “linked Abu Ahmad to Bin Ladin,” but were not
included in the CIA list. For example, the first detainee-related information identified in CIA
records indicating a close relationship between UBL and Abu Ahmad al-Kuwaiti was
acquired in July 2002, from a detainee in the custody of a foreign government, Abu Zubair
al-Ha’ili (Zubair). According to CTA records, Zubair provided a detailed physical description
of Abu Ahmad al-Kuwaiti, information on Abu Ahmad’s family, his close connection to
KSM, and that “Ahmad al-Kuwaiti: was a one of a few close associates of Usama bin
Ladin.”??* This information would be used to question other detainees, but was omitted in
the CIA’s “Detaince Reporting on Abu Ahmed al-Kuwaiti” chart.

e The May 5, 2011, CIA chart also states that nine of the 12 (9/12: 75 percent) “CIA
detainees” providing “Tier 1” intelligence were subjected to the CIA’s enhanced
interrogation techniques. A review of CIA records found that of the nine detainees the CTA
identified as having been subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques and
providing “Tier 1” information on links between Abu Ahmad al-Kuwaiti and UBL, five of
the 9 (5/9: 55 percent) provided information on Abu Ahmad al-Kuwaiti prior to being

201 Yialics added. “Lessons from the Hunt for Bin Ladin,” dated September 2012, compiled by the CIA’s Center for
the Study of Intelligence, and provided on Qctober 3, 2012 (DTS #2012-38206).

2202 The CIA document identified “Tier 1” intelligence as information that “linked Abu Ahmad to Bin Ladin,” but
inaccurately included CIA detainees under the “Tier 17 detainee reporting list who did not provide information
linking “Abu Ahmad to Bin Ladin.” For example, the CIA identified Abu Zubaydah and KSM as providing “Tier
1" intelligence that “linked Abu Alumad to Bin Ladin,” despite both detainees denying any significant connection
between al-Kuwaiti and UBL.

2203 Riyadh the Facilitator (information on June 25, 2002 [prior to CIA custody]; CIA custody January k. 2004),
Ammar al-Baluchi (information on May 6, 2003 {prior to CIA custody}]; CIA custody Mai‘, 2003), Ahmed
Ghailani (information on August 1, 2004 [prior to CIA custody]; CIA custody September J§, 2004), Sharif al-Masri
(information on September 16, 2004 [prior to CIA custody]: CIA custody September [l 2004), and Muhammad
Rahim {information on July 2, 2007 [prior to CIA custody]; CIA custody July ., 2007). There are reports that a
sixth detainee, Hassan Ghul, also provided extensive information on Abu Ahinad al-Kuwaiti prior to being
transferred to CIA custody. See intelligence chronology in Volume II for additional information. '

20 DIRECTOR [ (2212407 AUG 02)
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subjected to the CTA’s enhanced interrogation techniques.” This information was omitted
from the CIA document, Of the remaining four detainees who did not provide information
on Abu Ahmad al-Kuwaiti until affer being subjected to the CIA’s enhanced interrogation
techniques, three were not substantially questioned on any topic prior to the CIA’s use of

- enhanced interrogation techniques.?* All three provided information the CIA assessed to be
fabricated and intentionally misleading.??*” The fourth, Abu Zubaydah, who was detained on
March 28, 2002, and subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques in August
2002, to include the waterboard technique, did not provide information on Abu Ahmad al-
Kuwaiti until August 25, 2005, intelligence that was described by CIA officers at the time as
“speculative.”® These relevant details were omitted from the CIA documents.??%

o The May 5, 2011, CIA chart also states that of the 13 detainees “who provided general
information on Abu Ahmad,” labeled as “Tier 27 information, four of the 13.(4/13: 30
percent) detainees were in CIA custody and that all four (4/4: 100 percent) were subjected to
the CIA’s enhanced interrogation techniques.”*'% A review of CIA records found the CIA
document omitted that two of the four (2/4: 50 percent) “CIA detainees” who were described
as subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques provided intelligence on Abu
Ahmad al-Kuwaiti prior to entering CIA custody, and therefore prior to being subjected to
the CTA’s enhanced interrogation techniques.??!! Finally, there were additional detainees in

2205 Ammar al-Baluchi, Hassan Ghul, Ahmad Ghailani, Sharif al-Masri, and Muhammad Rahim,

2% Khalid Shayklh Mohammad, Khalid bin Attash, and Abu Faraj al-Libi,

2207 Khalid Shaykh Mohammad, Abu Faraj al-Libi, and Khalid bin Attash. See intelligence chronology in Volume II
and CIA testimony from May 4, 2011. CIA officer: *...with the capture of Abu Faraj al-Libi and Khalid Shaykh
Mohammed, these are key bin Ladin facilitators, gatekeepers if you will, and their description of Abu Ahmed, the
sharp contrast between that and the earlier detainees. Abu Faraj denies even knowing him, a completely uncredible
position for him to take but one that he has stack with to this day. KSM initially downplays any role Abu Ahmed
might play, and by the time he leaves our program claims that he married in 2002, retired and really was playing no
role.”” CIA records indicate Khallad bin Attash also downplayed the role of Abu Ahmad al-Kuwaiti, stafing several
times that Abu Ahunad was focused on family and was not close to UBL, and that he had never heard of Abu Ahmad
al-Kuwaiti serving as a courier for UBL.

2% DIRECTOR (8/25/2005). On July 7, 2003, and April 27, 2004, Abu Zubaydah was asked about “Abuy
Ahmed al-Kuwaiti” and denied knowing the name.

209 See CIA letter to the Senate Select Committee on Intelligence dated May 5, 2011, which includes a document
entitled, “Background Detainee Information on Abu Ahmad al-Kuwaiti,” with an accompanying six-page chart
entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti” (DTS #2011-2004), See alse a similar, but less detailed
CIA document entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti’s Historic Links to Usama Bin Laden.” See
intelligence chronology in Volume II for additional details.

2210 See CIA letter to the Senate Select Committee on Intelligence dated May 5, 2011, which includes a document
entitled, “Background Detainee Information on Abu Ahmad al-Kuwaiti,” with an accompanying six-page chart
entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Ruwaiti” (DTS #2011-2004). See also a similar, but less detailed
ClA decament entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti’s Historic Links to Usama Bin Laden.”

The CIA’s September 2012 “Lessons from the Hunt for Bin Ladin,” compiled by the CIA’s Center for the Study of
Intelligence (DTS #2012-3826), appears 1o utilize the same inaccurate information, stating: “In sum, 25 detainees
provided information on Abu Ahmad al-Kuwaiti, his al-Qa’ida membership, and his historic role as a courier for Bin
Ladin. Nine of the 25 were held by foreign governments. Of the 16 held in CIA custody, all but three had given
information after being subjected to enhanced interrogation techniques (EITs)...” (italics added). As described, the
information in this CIA “Lessons Learned” report is inaccurate.

211 Ridha al-Najjar/al-Tunisi, who was detained in May 2002, first provided intelligence on al-Kuwaitt on June 4/5
2002, and was subsequently transferred to CIA custody on June [}, 2002; and subjected to the CIA’s enhanced
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foreign government custody “who provided general information on Abu Ahmad” that were
not included in the list of 13 detainees. For example, in January 2002, the CIA received
reporting from a detainee in the custody of a foreign government who provided a physical
description of a Kuwaiti named Abu Ahmad who attended a terrorist training camp.”'?

o The October 3, 2012, “Lessons for the Hunt for Bin Ladin” document states that “[i]n sum,
25 detainees provided information on Abu Ahmad al-Kuwaiti, his al-Qa’ida membership,
and his historic role as a courier for Bin Ladin.” This is incorrect. As described, additional
detainees—not in CIA custody—provided information on Abu Ahmad al-Kuwaiti, including
2002 reporting that al-Kuwaiti “was one of a few close associates of Usama bin Ladin.” '3

o The October 3, 2012, “Lessons for the Hunt for Bin Ladin” document also states that 16 of
the 25 (16/25: 65 percent) detainees who reported on Abu Ahmad al-Kuwaiti were in CIA
custody. This is incorrect. At least seven of the 16 detainees (7/16: 45 percent) that the CIA
listed as detainees in CIA custody provided reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti prior to
being transferred to CIA custody.?*

o The October 3, 2012, “Lessons for the Hunt for Bin Ladin” document also states that “[o]f
the 16 held in CIA custody, all but three [13] had given information after being subjected to
enhanced interrogation techniques (EITs). ’?2!* This is incorrect. Seven of the 13 detainees
that the CIA listed as having been subjected to the CTA’s enhanced interrogation techniques
provided information on Abu Ahmad al-Kuwaiti prior to being subjected to the CIA’s
enhanced interrogation techniques.??!S Of the remaining six detainees who did not provide
information on Abu Ahmad al-Kuwaiti until after being subjected to the CIA’s enhanced
interrogation techniques, five were not substantially questioned on any topic prior to the
CIA’s use of enhanced interrogation techniques.””!” (Of the five detainees, three provided
information the CIA assessed to be fabricated and intentionally misleading.”'® The

interrogation techniques in October 2002. Hambali, who was detained on August 11, 2003, first provided
information on al-Kuwaiti on August 13,2003, Later, Hambali was rendered to CIA custody on August ., 2003.
212 §,0 intelligence chronology in Volume 1, including [ 63211 (30 JAN 2002).

26 DIRECTOR [ 2212402 AUG 02)

214 See intelligence chronology in Volume II, including reporting from Riyadh the Facilitator, Ammar al-Baluchi,
Alimad Ghailani, Sharif al-Masri, Muhammad Rahim, Ridha al-Najjar/al-Tunisi, and Hambali. As detailed, a
former CIA officer stated publicly that Hassan Ghut provided reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti prior to being
transferred to CIA custody. ‘

2215 %[ agsons from the Hunt for Bin Ladin,” dated September 2012, compiled by the CIA’s Center for the Study of
Intelligence, and provided on October 3, 2012 (DTS #2012-3826). '
2216 See intelligence chronology in Volume I1, including reporting from Ammar al-Baluchi, Almad Ghailani, Sharif
al-Masri, Muhammad Rahim, Ridha al-Najjar/al-Tunisi, Hambali, and Hassan Ghul.

217 Khalid Shaykh Mohammad, Khalid bin Attash, Abu Yasir al-Jaza'iri, Samir al-Barq, and Abu Faraj al-Libi,

2218 Khalid Shaykh Mohammad, Abu Faraj al-Libi, and Khalid bin Attash. See intelligence chronology in Volume IT
and CIA testimony from May 4, 2011. CIA officer: “...with the capture of Abu Faraj al-Libi and Khalid Shaykh
Mohammed, these are key bin Ladin facilitators, gatekeepers if you will, and their description of Abu Alimed, the
sharp contrast between that and the earlier detainees. Abu Faraj denies even knowing him, a completely uncredible
position for him to take but one that he has stuck with to this day. KSM initially downplays any role Abu Ahmed
might play, and by the time he leaves our program claims that he warried in 2002, retired and really was playing no

role.” CIA records indicate Khallad bin Attash also downilaicd the role of Abu Ahmad al-Kuwaiti, stating several
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remaining two provided limited, non-unique, corroborative reporting.”*'?) The sixth, Abu
Zubaydah, who was detained on March 28, 2002, and subjected to the CIA’s enhanced
interrogation techniques in August 2002, did not provide information on Abu Ahmad al-
Kuwaiti until August 25, 2003, intelligence that, as noted, was described by CIA officers at

the time as “speculative.”?*?°

o The October 3, 2012, “Lessons for the Hunt for Bin Ladin” document also states that “only
two [detainees] (KSM and Abu Zubaydah) had been waterboarded. Even so, KSM gave false
information about Abu Ahmad...."**?! The CIA’s May 5, 2011, Chart, “Reporting on Abu
Ahmad al-Kuwaiti,” states that Abu Zubaydah and KSM provided “Tier 17 intelligence that -
“linked Abu Ahmad to Bin Ladin.” ClA records indicate that both detainees denied any
significant connection between al-Kuwaiti and UBL. CIA records further indicate that Abu
Zubaydah and KSM, who were both subjected to the CIA’s waterboard interrogation
technique, withheld information on Abu Ahmad al-Kuwaiti:

o Abu Zubaydah: “Abu Ahmad K.” and a phone number associated with Abu Ahmad
al-Kuwaiti was found on page 8 of a 27-page address book captured with Abu
Zubaydah on March 28, 2002. In July 2003, Abu Zubaydah stated that he was not
familiar with the name Abu Ahmad al-Kuwaiti, or the description provided to him by
CIA officers. In April 2004, Abu Zubaydah again stated that he did not recognize the
name ‘“Abu Ahmad al-Kuwaiti.”***> According to a CIA cable, in August 2005, Abu
Zubaydah provided information on ‘“‘an individual whose name he did not know, but
who might be identifiable with Abu Ahmad al-Kuwaiti, aka Abu Ahmad al-
Pakistani.” According to the cable, Abu Zubaydah speculated that this individual
knew UBL and al-Zawahiri, but did not think their relationship would be close. Days
later a CIA cable elaborated that Abu Zubaydah had speculated on a family of
brothers from Karachi that may have included Abu Ahmad.”**

times that Abu Ahmad was focused on family and was not close to UBL, and that he had never heard of Abu Ahmad
al-Kuwaiti serving as a courier for 1JBL.

219 Abu Yasir al-Jaza'iri provided corroborative information in July 2003 that Abu Ahmad al-Kuwaiti was
associated with KSM, was best known in Karachi, and appeared to be Pakistani. (See DIRECTOR -
(111632Z TUL 03).) Samir al-Barq provided information in September 2003 that al-Kuwaiti had provided al-Barg
with $1000 to obtain a house in Karachi that al-Qa’ida could use for a biological weapons lab, (See [ 47409
(1913247 NOV 03), as well as the detainee review of Samir al-Barq in Volume I that details al-Barq’s various
statemtents on al-Qa’ida’s ambition to establish a biological weapons program.) Neither of these reports is cited in
CIA records as providing unique or new information. In Qctober 2003, both detainees denied having any
information on the use of Abbottabad as a safe haven for al-Qa’ida. See — 10172 (160821Z OCT 03);
I 5444 (2409427 OCT 03).

220 DIRECTOR [ (8/25/2005). On July 7, 2003, and April 27, 2004, Abu Zubaydah was asked about “Abu
Ahmed al-Kuwaiti” and denied knowing the name. '

221 «[ egsons from the Hunt for Bin Ladin,” dated September 2012, compiled by the CIA’s Center for the Study of
Inteltigence, and provided on October 3, 2012 (DTS #2012-3826).

2222 Ip addition to “Abu Ahmad K.” being included in Abu Zubaydah’s address book, there was additional reporting
indicating that Abu Zubaydah had some knowledge of Abu Ahmad al-Kuwaiti. For example, on October 12, 2004,
another CIA detainee explained how he met al-Kuwaiti at a gnesthouse that was operated by Ibn Shaykh al-Libi and
Abu Zubaydah in 1997, See intelligence chronology in Volume I

22 §ee DIRECTOR [l (2520242 AUG 05) and the inte]liience chronoloiy in Volume II
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o KSM: When KSM was captured on March 1, 2003, an email address associated with
Abu Ahmad al-Kuwaiti was found on a laptop believed to be used by KSM. As
detailed in this review, KSM first acknowledged Abu Ahmad al-Kuwaiti in May
2003, after being confronted with reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti from a
detainee who was not in CIA custody. KSM provided various reports on Abu Ahmad
that the CIA described as “pithy.” In August 2005, KSM claimed that al-Kuwaiti was
not a courier, and that he had never heard of Abu Ahmad transporting letters for
UBL. In May 2007, the CIA reported that the denials of KSM and another detainee,
combined with conflicting reporting from other detainees, added to the CIA’s belief
that Abu Ahmad al-Kuwaiti was a significant figure.**

(1PS19_4N-F) The CIA detainee who provided the most accurate “Tier 17

information linking Abu Ahmad al-Kuwaiti to UBL, Hassan Ghul, provided the information
prior to being subjected to the CTA’s enhanced interrogation techniques.”*® Hassan Ghul was
captured on January ., 2004, by foreign authorities in the Iragi Kurdistan Region.???® Ghul was
reportedly first interrogated by H, then transferred to U.S. military custody and
questioned, and then rendered to CIA custody at DETENTION SITE COBALT on January .
2004.227 From January |, 2004, to January [, 2004, Hassan Ghul was questioned by the CIA
at DETENTION SITE COBALT. During this period the CIA disseminated 21 intelligence
reports based on Ghul’s reporting.”**® A CIA officer told the CIA Office of Inspector General

2224 o0 intelligence chronology in Volume II, including ALEC (1022387 MAR 03); HEADQUARTERS
B (ﬁ JAN 04); 29986 (171741Z AUG 05); h 5594 (2010397 MAY 07).

2225 As the dissemination of 21 intelligence reports siiggests, information in CIA records indicates Hassan Ghul was
cooperative with CTA personnel prior to being subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques. In an
interview with the CIA Office of Inspector General, a CIA officer familiar with Ghul stated, “He sang like a tweetie
bird. He opened up right away and was cooperative from the outset.” (See December 2, 2004, interview with
[REDACTED], Chief, DO, CTC UBL Department, || | AR EENNNE ) 11.c CIA’s September 2012
“Lessons from the Hunt for Bin Ladin,” compiled by the CIA’s Center for the Study of Intelligence (DTS #2012-
3826), states that: “Ghul’s tantalizing lead began a systematic but low profile effort to target and further identify
Abu Ahmad.” On April 16, 2013, the Council on Foreign Relations hosted a forum in relation to the screening of
the film, “Manhunt.” The forom included former CIA officer Nada Bakos, who states in the film that Hassan Ghul
provided the critical information on Abu Ahumed al-Kuwaiti to Kurdish officials prior to entering CIA custody.
When asked about the interrogation techniques used by the Kurds, Bakos stated: “...honestly, Hassan Ghul...when
he was being debriefed by the Kurdish government, he literally was sitting there having tea. He was in a safe house.
He wasn’t locked up in a cell. He wasn’t handcuffed to anything. He was——he was having a free flowing
conversation. And there’s—you know, there's articles in Kurdish papers about sort of their interpretation of the
story and how forthcoming he was.” See www.cfr.org/counterterrorism/filim-screening-manhunt/p30560. When
asked by the Committee to comment on this narrative, the CIA wrote on October 25, 2013: “We have not identified
any information in our holdings suggesting that Hassan Gul first provided information on Abu Ahmad while in
{foreign] custody.” See DTS #2013-3152,

HEADQUARTERS

I I N 04)
2228 For details on the reports, see ||| TNGNTNGE 50+
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that Hassan Ghul “opened up right away and was cooperative from the outset.”*** During the
January ., 2004, to January i, 2004, sessions, Ghul was questioned on the location of UBL.
According to a cable, Ghul speculated that “UBL was likely living in Peshawar area,” and that
“it was well known that [UBL] was always with Abu Ahmed [al-Kuwaiti].”***° Ghul described
Abu Ahmad al-Kuwaiti as UBL’s “closest assistant”?*! and listed him as one of three
individuals likely to be with UBL.**** Ghul further speculated that:

“UBL’s security apparatus would be minimal, and that the group likely lived in
a House with a family somewhere in Pakistan. Ghul commented that after
UBL’s bodyguard entourage was apprehended entering Pakistan following the
fall of Afghanistan, UBL likely has maintained a small security signature of
circa one or two persons. Ghul speculated that Abu Ahmed likely handled all
of UBL’s needs, including moving messages out to Abu Faraj [al-Libi]....”??*

(5PS1‘;-#N-F) The next day, January ], 2004, Hassan Ghul was transferred to

the CIA’s DETENTION SITE BLACK.?*** Upon arrival, Ghul was “shaved and barbered,
stripped, and placed in the standing position against the wall” with “his hands above his head”
for forty minutes.”” The CIA interrogators at the detention site immediately requested
permission to use the CIA’s enhanced interrogation techniques against Ghul, writing that, during
the forty mirutes, Ghul did not provide any new information, did not show the fear that was
typical of other recent captures, and “was somewhat arrogant and self important.” The CIA
interrogators wrote that they ‘“judged” that Ghul “has the expectation that in U.S. hands, his
treatment will not be severe.”*?*¢ The request to CIA Headquarters to use the CIA’s enhanced
interrogation techniques further stated:

AN 04), later

1651 N AN 04);

released as DIRECTOR

released as
04), later released as
AN 04},
AN 04),
2 See December 2, 2004, CIA Office of Inspector General with [REDACTED], Chief, DO, CTC UBL
Department, , in which a CIA officer involved with the interrogations of Hassan Ghul,
states: “He sang like a tweetie bird. He opened up right away and was cooperative from the outset.”

230 HEADQUARTERS

2231

DETENTION SITE BLACK
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“The interrogation team believes, based on [Hassan Ghul’s] reaction to the
initial contact, that his al-Qa’ida briefings and his eatlier experiences with U.S.
military interrogators have convinced him there are limits to the physical
contact interrogators can have with him. The interrogation team believes the
approval and employment of enhanced measures should sufficiently shift
[Hassan Ghul’s] paradigm of what he expects to happen. The lack of these
increasd [sic] measures may limit the team’s capability to collect critical and
reliable information in a timely manner.”?2*

(M) CIA Headquarters approved the request the same day, stating that
the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques would “increase base’s capability to

collect critical and reliable threat information in a timely manner.”?*** During and after the use
of the CIA’s enhanced interrogation techniques, Ghul provided no other information of
substance on al-Kuwaiti.?*** Hassan Ghul was
later released.”*"

2241 The fact

2 | 1285 AN 04)

2% HEADQUARTERS (I 1 AN 04)

239 See intelligence chronology in Volume TI. The CIA’s June 2013 Response states that “[a]fter undergoing
enhanced interrogation techniques,” Hassan Ghul provided information that became “more concrete and less
speculative, it also corroborated information from Ammar that Khalid Shaykh Muhammad (KSM) was lying when
he claimed Abu Ahmad left al-Qa’ida in 2002.” The assertion in the CIA’s June 2013 Response that information
acquired from Hassan Ghul “[a]fter undergoing enhanced interrogation techniques” “corroborated information from
Ammar that Khalid Shaykh Mohammad (KSM) was lying when he claimed Abu Ahmad left al-Qa’ida in 20027 is
incorrect. First, the referenced information from Hassan Ghul was acquired prior to the use of the CIA’s enhanced
interrogation techniques. A CIA cable, HEADQUARTERS I H JAN 04}, explains that based on
Hassan Ghul’s comments that it was “well known” that UBL was always with al-Knwaiti (acquired prior to the use
of the CIA’s enhanced interrogation techniques), CIA Headquarters asked interrogators to reengage KSM on the
relationship between al-Kuwaiti and UBL, noting the “serions disconnect” between Hassan Ghul’s comments and
KSM’s “pithy” description of Abu Ahmad al-Kuwaiti. The cable notes that KSM had made “no reference to a link
between Abu Ahmed and al-Qa’ida’s two top leaders, nor has he hinted at all that Abu Ahmed was involved in the
facilitation of Zawahiri in/around Peshawar in February 2003,” and that KSM “has some explaining to do about Abu
Ahmed and his support to UBL and Zawahiri.” Second, as the intelligence chronology in Volume II details, there
was a significant body of intelligence well before Hassan Ghul's pre-enhanced interrogation techniques reporting in
January 2004 indicating that KSM was providing inaccurate information on Abu Ahmad al-Kuwaiti. See detailed
information in Volume II intelligence chronology. Third, as detailed in CIA-provided documents (DTS #2011-
2004), the CIA described Hassan Ghul’s reporting as “speculatfive]” both dvring and after the use of the CIA’s
enhanced interrogation techniques. Finally, as noted earlier, the CIA’s June 2013 Response ignores or minimizes a
large body of intelligence reporting in CIA records—and documented in the Committee Study—that was acquired
from sources and methods unrelated to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques. Nonetheless, the
CIA’s June 2013 Response asserts: “It is impossible to know in hindsight whether we could have obtained from
Ammar, Gul, and others the same information that hefped us find Bin Ladin without using enhanced techniques, or
whether we eventually would have acquired other intelligence that allowed us to successfully pursue the Abu
Ahmad lead or some other lead without the information we acquired from detainees in CIA custody” (italics added).
As detailed in this summary, the most accurate intelligence from a detainee on Abu Ahmad al-Kuwaiti was acquired
prior to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques, and CIA detainees subjected to the CIA’s enhanced
interrogation techniques provided inaccurate and fabricated information on al-Kuwaiti. See detailed information in

the Volume I intelligence chronolo

- HEADQUARTERS
173426
(DTS #2012-3802).

241 §p» Committee Notification from the CIA dated
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that Hassan Ghul provided the detailed information linking Abu Ahmad al-Kuwaiti to UBL prior
to the use of the CIA’s enhanced interrogation techniques was omitted from CIA documents and
testimony.??*?

(w) While CIA documents and testimony highlighted reporting that the

CIA claimed was obtained from CIA detainees—and in some cases from CIA detainees
subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques—the CIA internally noted that
reporting from CIA detainees—specifically CTA detainees subjected to the CIA’s enhanced
interrogation techniques—was insufficient, fabricated, and/or unreliable.

(w) A September 1, 2005, CIA report on the search for UBL states:

“Bin Ladin Couriers: Low-level couriers who wittingly or unwittingly facilitate
communications between Bin Ladin and his gatekeepers remain largely
invisible to us until a detainee reveals them.”** Even then, detainees provide
few actionable leads, and we have to consider the possibility that they are
creating fictitious characters to distract us or to absolve themselves of direct
knowledge about Bin Ladin. We nonetheless continue the hunt for Abu
Ahmed al-Kuwaiti—an alleged courier between Bin Ladin and KSM—and
Abu ‘Abd al Khalig Jan, who[m] Abu Faraj identified as his go-between with
Bin Ladin since mid-2003, in order to get one step closer to Bin Ladin,”?*

S/ ) A May 20, 2007, CIA “targeting study” for Abu Ahmad al-Kuwaiti

states:

“Khalid Shaykh Muhammad (KSM) described Abu Ahmad as a relatively
minor figure and Abu Faraj al-Libi denied all knowledge of Abu Ahmad.
Station assesses that KSM and Abu Faraj’s reporting is not credible on this
topic, and their attempts to downplay Abu Ahmad’s importance or deny
knowledge of Abu Ahmad are likely part of an effort to withhold information
on UBL or his close associates. These denials, combined with reporting from
other detainees™® indicating that Abu Ahmad worked closely with KSM and

" Abu Faraj, add to our belief that Abu Ahmad is an HV'T courier or
facilitator.”?2*

2242 See CIA letter to the Senate Select Committee on Intelligence dated May 5, 2011, which includes a document
entitled, “Background Detainee Information on Abu Ahmad al-Kuwaiti,” with an accompanying six-page chart
entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti” (DTS #2011-2004). See also a similar, but less detailed
CIA document entitled, “Detainee Reporting on Abu Ahmad al-Kuwaiti’s Historic Links to Usama Bin Laden.”

243 Significant information was acquired on Abu Ahmad al-Kuwaiti independent of CIA detainees. See intelligence
chronology in Volume IL _

224 Ttalics added. CIA analysis entitled, “Overcoming Challenges To Capturing Usama Bin Ladin, 1 September
2005 CIA records indicate that Abu Faraj al-Libi fabricated information relating to “‘Abd al Khaliq Jan.”

2235 Ttalics added. As detailed, the reporting that Abu Ahmad al-Kuwaiti “worked closely with KSM” and was “one
of a few close associates of Usama bin Ladin,” who “traveled frequently” to “meet with Usama bin Ladin,” was
acquired in 2002, from sources unrelated to the CIA’s Detention and Interrogation Program.

246 Tealics added. || 5594 (2010392 MAY 07). Reporting from CIA detainees Ammar al-Baluchi and

Khallad bin Attash—both subjected to the CIA’s enhanced interroiation techniiues—included similar inaccurate
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@/l %) Additional CIA documents contrasted the lack of intelligence

obtained from CIA detainees subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques with the
value of intelligence obtained from other sources. A November 23, 2007, CIA intelligence
product, “Al-Qa’ida Watch,” with the title, “Probable Identification of Suspected Bin Ladin
Facilitator Abu Ahmad al-Kuwaiti,” details how a: '

“review of 2002 debriefings of a [foreign government] detainee who claimed
to have traveled in 2000 from Kuwait to Afghanistan with an ‘Ahmad al-
Kuwaiti’ provided the breakthrough leading to the likely identification of
Habib al-Rahman as Abu Ahmad. The [foreign government} subsequently
informed [the CIA] that Habib al-Rahman currently is living in Pakistan,
probably in the greater Peshawar area—according to our analysis of a body of
reporting.” 224

(—TSA—#NF) This CIA intelligence product highlighted how reporting from Abu

Faraj al-Libi, who was subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques and denied
knowing Abu Ahmad, differed from that of Hassan Ghul, who—prior to the application of the
CIA’s enhanced interrogation techniques—stated that “Bin Ladin was always with Abu Ahmad,”
and that Abu Ahmad had delivered a message to senior al-Qa’ida leaders in late 2003, “probably
through Abu Faraj.” The document further states that KSM “has consistently maintained that
Abu Ahmad ‘retired’ from al-Qa’ida work in 2002.” The CIA document states that the CIA will
be working with _ and the [ covernment, as well as utilizing a database

information. Khallad bin Attash was arrested with Ammar al-Baluchi in a unilateral operation by Pakistani
authorities resulting from criminal leads on April 29, 2003. On May ., 2003, bin Attash was rendered to CIA
custody and immediately subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques from May 16, 2003, to May 18,
2003, and then again from July 18, 2003, to July 29, 2003. On June 30, 2003, bin Attash stated that al-Kuwaiti was
admired among the men. On July 27, 2003, bin Attash corroborated intelligence reporting that al-Kuwaiti played a
facilitation role in al-Qa’ida and that al-Kuwaiti departed Karachi to get married. In January 2004, bin Attash stated
that al:Kuwaiti was not close to UBL and not involved in al-Qa’ida operations, and that al-Kuwaiti was seitling
down with his wife in the summer of 2003. In August 2003, bin Attash stated that Abu Ahmad al-Kuwaiti was not a
courier, that he had never heard of Abu Ahmad transporting letters for UBL, and that Abu Ahmad was instead
focused on family after he married in 2002. In August 2006, bin Attash reiterated that al-Kuwaiti was not a courier,
but rather focused on family life. Ammar al-Baluchi was arrested with Khallad bin Attash in a unilateral operation
by Pakistani authorities resulting from criminal leads on April 29, 2003. Upon his arrest in Pakistan, Ammar al-
Baluchi was cooperative and provided information on a number of topics to foreign government interrogators,
including information on Abu Ahmad al-Kuwaiti that the CIA disseminated prior to al-Baluchi being transferred to
CIA custody on May ., 2003. After Ammar al-Baluchi was transferred to CIA custody, the CIA subjected Ammar
al-Baluchi to the CIA’s enhanced interrogation techniques from May 17, 2003, to May 20, 2003. Oa May 19, 2003, .
al-Baluchi admitted to fabricating information while being subjected to the CIA’s enhanced interrogation techniques
the previous day, and in response to questioning, stated that he believed UBL was on the Pakistan/Afghanistan
border and that a brother of al-Kuwaiti was to take over courier duties for UBL. In June 2003, al-Baluchi stated that
there were rumors that al-Kuwaiti was a courier. In early 2004, al-Baluchi acknowledged that al-Kuwaiti may have
worked for Abu Faraj al-Libi, but stated that al-Kuwaiti was never a courier and would not have direct contact with
UBL. See intelligence chronology in Volume II and detainee reviews of Khallad bin Attash and Ammar al-Baluchi
for additional information,

247 See CIA CTC “Al-Qa’ida Watch,” dated November 23, 2007.
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of NG o follow-up on an individual traveling within Pakistan with a similar name
and date of birth,***

@S/ 22 CIA cable records from early 2008 ihhght how the discovery

and exploitation of phone numbers associated with al-Kuwaiti had been critical in
collecting intelligence and locating the target,>* and state:

“...debriefings of the senior most detainees who were involved in caring for
bin Ladin have produced little locational information, and it is the final nugget
that detainees hold on to in debriefings (over threat info and even Zawahiri
LOCINT) given their loyalty to the al-Qa’ida leader. We assess that Abu
Ahmad would likely be in the same category as Khalid Shaykh Muhammad
and Abu Faraj al-Libi, so we advocate building as much of a targeting picture
of where and when Habib/Abu Ahmad travels to flesh out current leads to bin
Ladin.”?*

(M) On May 1, 2008, a CTIA Headquarters cable entitled, “targeting

efforts against suspected UBL facilitator Abu Ahmad al-Kuwaiti,” documents that the CIA had a
number of collection platforms established to collect intelligence on Abu Ahmad al-Kuwaiti in
order to locate UBL. The cable closes by stating:

“although we want to refrain from addressing endgame strategies, HQS judges
that detaining Habib should be a last resort, since we have had no/no success in
eliciting actionable intelligence on bin Ladin’s location from any
detainees.”?*1

@S/ ~=) While the aforementioned CIA assessments highlight the

unreliability of reporting from senior al-Qa’ida leaders in CIA custody, specifically “that KSM
and Abu Faraj’s reporting” was assessed to be “not credible”—and that their denials “add[ed] to
[the CTIA’s] belief that Abu Ahmad is an HVT courier or facilitator’**>>—the CIA assessments
also highlight that “reporting from other detainees indicating that Abu Ahmad worked closely
with KSM and Abu Faraj” was useful.??>> As documented, the initial detainee-related
information linking Abu Ahmad to UBL and KSM did not come from CIA detdmees but from
detainees who were not in CIA custody.?*>*

248 See CIA CTC “Al-Qa’ida Watch,” dated November 23, 2007.

249 N 3208 (2114207 JAN 08); HEADQUARTERS |JJE (2322172 1AN 08); INEG__. o044

(2407407 JAN 08);

5568 (081633Z FEB 08)
230 Ttalics added. 9044 (240740Z JAN 08).
251 HEADQUARTERS (011334Z MAY 08)
152 ﬂ 5594 (201039Z MAY 07)
253 5594 (201039Z MAY 07)
2234 See information in Volume 11 intelligence chronoloii for additional details.
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